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Videti je, da bo na večini 
liki sl°venskih šol prihodnjo 
epri sredo ena ura pouka manj. 

pri °°jkot redovalnih konfe- 
ieg; renc v tretjem ocenjevalnem 
čeli obdobju, ki gaje napovedala 
mertePubliška sindikalna kon- 

jl terenca slovenskih srednjih 
k i Sol, so ljubljanski sindikalni 
u d) Predstavniki srednjih šol 
lV1c dopolnili s pobudo za enour
no protestno in opozorilno 
vije ^krnitev pouka. Pobudo 
e pss° očitno vzeli za svojo tudi 
vrE13 srednjih šolah zunaj 

stvi v.ubljane pa tudi na osnov- 
nih šolah.tikL Tudi sindikalni

j c organi podpirajo takšno od- 
/orf °bitev prosvetnih delavcev, 
erjjSaj tudi sami opozarjajo na 
dot Zadovoljstvo šolnikov 
2atz njihovim podcenjenim 
.prepolnim položajem.
3 nt Protest in opozorilo delav- 

cev v vzgoji in izobraževanju 
sama po sebi ne rešujeta ni- 

jzni^sar, zlasti ne, ker gmotni 
^položaj prosvetnih delavcev 

h pn drugih delavcev družbe- 
kar1*1 dejavnosti kar dobro 

riar^OZnarno- Zato je razumlji- 
“dsV°> da protestno prekinitev 
r^Pouka spremljajo tudi kon- 

dci r.etnejšc zahteve po spre- 
.^/Pinjanju gmotnega položaja 

) ts°le in tudi roki, do katerih 
n Jfse stvari morajo spremeniti. 
- ve bi šlo le za uskladitev bi-
ve'omr„rV sk,upščini SRS, ki bi 

fe°cala po oceni republi-
'lo* t ? 1Zobraževalr.e skupnosti
,v kolikor toliko normalno fr- 
°r . jianciranje, bi lahko priča- 
v ti °vali uspeh. Toda gre tudi 
za ?a v celoti po<

in izobraževanja,
li člTJe Posiedic ______ M
ib^oijske zakonodaje. Tu pa 
, o&Ybllske bilance, naj bodo 
npčhi- ajene še tako všečno, 

pomagajo, 
praj 
tel 

abi1 
taJf

, K' 
edt
la

ajarVzV ce^ob Podcenjen položaj 

"An * je posledica zvezne inter-

nelhič.
clU' n i v.
Pr3iaj e avci P° šolah poudar- 

J0, da jim ne gre samo za

Enourna opozorilna stavka na šolah opozarja tudi sindikate
skr* Prav°Ve osebne dohodke, če- tevajo, da bi se vrnili k nek- 

doI0AS° ,udi pri tem precej danji metodologiji vrednote
nj abi mnni. ko povedo, kolikšni nja sredstev na osnovi cene 
ort di na ^ 1 biti. Opozarjajo tu- dela pogojno nekvalificira
nih't0’ da imajo od učnih 
orvPom°čkov velikokrat na 

| rdsltro0-Samo kredo, da ob
n 1 rial ’mnlb sredstvih za mate-

tre^ogočedHatkekPlaČUjeJO VSe H . ke rt e družbene pnspev- 
-pV1 Hie °a denarja za vzdrževa- 

pra’ sPloh pa za naložbe ni, 
stan . Pa ne za reševanje 
Učit°,Van^kih problemov

n^Va$eUd0k0Vn0iZP0P01" 
I šol, bi se delavci srednjih 
Jo sfa .ovoljili le z izenačitvi- 

j ž 0, °Jtb osebnih dohodkov 
Cev^b n*mi dohodki delav- 
l3g gospodarstvu na ravni 
Srediv naJ bi bila merilo za 
Pot0k?.. š.ole, potem bi jih 
ki „ azi1 že sedanji poračun, 
ižogV. Priznava republiška 
da p».f?evalna skupnost. To- 
terejn ■ m gre še za čas, v ka- 
Po tnr)ln^ac'ja opravi svoje, 
Pja 1 za dvom, ali je seda- 
sMoh g°Voijena raven 138 
Pikj Prsva primerjava. Šol- 
|d°h0rtk °’ kolikšne osebne 
koiepi ® dobivajo njihovi 
!Zobra7K° str°ki in stopnji 
V raZmQ 6’ zat° ne verjamejo 
VP drU3ipa’ki jim jih prizna- 
^ a- v edno znova zah-

Motiv iz Tobačne tovarne Ljubljana Slika: Sašo Bernardi

nega delavca, ki je bila zanje 
najbolj pregledna in pra
vična.

V gibanjih, ki potekajo po 
slovenskih šolah, bo tudi 
sindikat moral razmisliti 
o svoji vlogi. Čeprav je po
budo za enourno prekinitev 
dela na šolah vzel za svojo in 
je pripomogel k jasnejšemu 
oblikovanju interesov ter 
zahtev tudi z ustanovitvijo 
sindikalnih konferenc po 
stopnjah šol, ga nekateri, tu
di sindikalni delavci na šo
lah, ne priznavajo za svoje
ga. Teži jih hipoteka preveli
ke zlizanosti sindikata 
z oblastjo, ko se je bolj uk
varjal z direktorji šol in miril 
mezdna gibanja kot pa učin
kovito usmerjal upravičene 
zahteve prosvetnih delav
cev. Ko bo sindikat v praksi 
odgovoril na vprašanje, či
gav sindikat je, ko bo znal 
postavljati prava vprašanja 
in zahteval strokovne odgo
vore nanje, se ne bo več do
gajalo, da ga učitelji ne bi 
priznavali niti kot pomočni
ka pri pošiljanju vabil.v

Igor Žitnik

Anteje Markoviče čaka 
trimo farizejstvo

Mandatar za sestavo nove vlade inž. Ante Markovič je 
imel srečno roko, saj mu je po njegovih besedah uspelo 
izbrati najboljše kandidate za začetek uresničevanja 
izjemno težke naloge. Tako njega kot širšo družbo čaka 
namreč kopica nalog, ki jim pravimo enostavno korenita 
gospodarska reforma in s katerimi naj bi poglabljanje 
razvojne krize najprej ustavili, nato pa začeli dosegati 
prve spodbudne gospodarske uspehe. Na makro eko
nomski ravni bodo prednostni cilji Markovičeve vlade 
nesporno drastična ustavitev in zmanjševanje sedanje 
skokovite inflacije, oživljanje gospodarske rasti, zapira
nje nedonosnih tovarn in sočasno odpiranje produktiv
nejših delovnih mest ter zagotavljanje ustreznega plačil
nobilančnega presežka v funkciji rednega servisiranja 
zunanjih dolgov. Na mikro ravni pa naj bi v podjetjih vse 
ustvarjalne sile usmerili v povečevanje produktivnosti 
dela in izboljšanje kvalifikacijske sestave zaposlenih, kar 
lahko edino poveča konkurenčno sposobnost izvoznikov 
in njihove zaslužke na tujem.

Žal si ti cilji med seboj nasprotujejo. Če bi hoteli »čez 
noč« zmanjšati visoko inflacijo, bi morali na primer pri 
sedanji sestavi proizvodnje in nizki produktivnosti dela 
občutno zmanjšati število zaposlenih, ljudi brez dela pa je 
že zdaj preveč (okoli 15 odstotkov aktivnega prebival
stva). Dalje, povečevanje proizvodnje bo povečalo izgube 
in s tem inflacijo, da ne govorimo o tem, da bi morali 
odpraviti naš klirinški presežek in nevtralizirati vpliv 
konvertibilnega presežka na količino denarja v obtoku. 
Povečevanje konkurenčne moči podjetij pa je tako kom
pleksna naloga, da jo lahko vsaj za silo opravimo le 
v daljšem obdobju. Skratka, cilji, ki bi jih mogli doseči za 
vsako ceno, so resda vsem znani in jasni, vendar jih bo 
nadvse težko dosegati vse naenkrat in med seboj uskla
jeno.

Novi vladi bi bilo prav gotovo prijetno pri duši, če bi se

morala odločati le o tem, kateri nalogi dati prednost. 
Zanjo pa je zelo težko tudi zato, ker nima v rokah ustrez
nih instrumentov za uresničevanje splošno sprejetega 
tržnega načina gospodarjenja. Gospodarstvo namreč 
ustvarja zelo malo akumulacije, tuji kapital se nas izo
giba, naša tehnološka moč, industrijska kultura in odnos 
do dela pa so na zelo nizki civilizacijski ravni. Vsak bi rad 
pravzaprav čim manj delal in dobro živel, po možnosti na 
tuj račun ali z najrazličnejšimi špekulacijami. Lahko bi 
rekli, da se že leta in leta gremo svojevrstno tržno farizej
stvo, v okviru katerega dobesedno vsi prisegamo na trg, 
v resnici pa se ga bojimo kot hudič križa. Ze res, kot je 
pred časom dejal dr. Mencinger, da tržne in ekonomske 
zakonitosti delujejo, pa če to uradno priznamo ali ne, srn 
smo si na primer v tujini sposodili veliko kapitala, ki pa 
ga tudi v celoti vračamo. Tujim upnikom smo še vedno 
dolžni okoli 20 milijard dolarjev, pa čeprav smo jim v zad
njih osmih letih plačali okoli 15 milijard obresti. Nič nam 
torej ne pomaga knjigovodsko »čarovništvo« in nenehno 
spreminjanje dejanskih izgub podjetij ali poslovnih bank 
v navidezne dobičke, notranja finančna nedisciplina, beli 
štrajki in podobno. Zniževanje produktivnosti dela 
namreč nujno spremlja padanje vrednosti dinarja, zmanj
ševanje realnih osebnih dohodkov, usodno krčenje 
naložbene deja\mosti, beg kapitala in možganov v razviti 
svet in še bi lahko naštevali. Na prste ene roke lahko 
pravzaprav preštejemo tiste ljudi, ki lepo živijo in se jim 
kakovost življenja izboljšuje, saj zastrupljeno okolje 
ogroža vse, delavca in funkcionarja, Slovenca in Srba, 
domačine in tuje turiste.

Napočil je torej trenutek resnice, ko se bomo morali vsi 
skupaj odločiti, ali smo za trg in novo vlado, ali proti njej 
in za mitinge. Denarja za slednje je vse manj in tako bo 
tudi v prihodnje. Na potezi je Markovičeva vlada - pa 
srečno pot! Krnil Lah
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Mala anketa

Niso še razmišljali 
o prenovi
Tokrat smo si za sogovornike o prenovi sindikata izbrali predsednike 
osnovnih organizacij. Šli smo v Kočevje in Ribnico. Kot prvi povzetek 
pogovorov bi lahko dejali, da teze o prenovi sindikata še niso v celoti prišle 
do sindikalnega članstva. Predsedniki so bili res obveščeni, da bo do 
obnove prišlo, da mora priti, vendar kaj več o tem niso razmišljali; razen 
morda tistih, ki več berejo in svoje predsednikovanje jemljejo bolj resno 
kot večina. Redki so namreč tisti, ki v osnovnih organizacijah delajo 
zagnano in z žarom pravega sindikalnega delavca, takega, ki ga bomo 
potrebovali oziroma si ga zamišljamo potem, ko bo sindikat doživel pre
novo.

VILMA HITI, predsednica konference sindikata 
I Melamin Kočevje (Pravzaprav imajo v Melaminu 
| samo eno osnovno organizacijo. Naziv konferenca je 
ostal še od prej, ko so imeli štiri tozde in štiri osnovne 
organizacije. Vilma Hiti pa je po službeni dolžnosti 

I kontrolorka v izhodni kontroli in je v Melaminu že od 
samega nastanka, to je kar osemindvajset let. Že deset 

| let je sindikalna funkcionarka, da o drugih njenih 
dolžnostih niti ne govorimo.):

»Smo za prenovo sindikata. Premalo besede imamo. 
Mislim, da bomo morali imeti moč združiti želje delav
cev z zahtevami vodstva. Ob zadnjem štrajku pred 
dobrim mesecem, ko smo morali pri svojih zahtevah 

popustiti, sem veliko premišljevala o vlogi sindikata. Ko smo zahtevali 20 
milijonov starih dinaijev enkratnega izplačila in 30-odstotno povečanje oseb
nih dohodkov, smo za enkratno izplačilo imeli proti sebi načelnost direktorja 
pa tudi občinske partije, izvršnega sveta in, kdo bi si mislil, tudi sindikata. 
Zakaj bi se morala kar naprej bosti in to z vsemi, sem od takrat naprej 
velikokrat razmišljala.

Težko je najti ljudi, ki bi delali v samoupravi in sindikatu. Malo j e borbenih. 
Težko si zamislimo, kako bo sindikat dobil pomembnejšo vlogo in večjo 
samostojnost pri odločanju. O prenovi doslej še nismo razpravljali.«

BOJAN DROBNIČ, predsednik IO osnovne organi
zacije Tekstilane Kočevje:

»Moram reči, da v preteklem obdobju sindikat ni bil 
pretirano dejaven, še posebej, če gledam na uspehe. 
V kritičnem obdobju, iz katerega smo komajda spla
vali, smo se res vtikali v vse stvari, toda bolj ali manj 
brez posebnega uspeha. To velja zlasti za osebne 
dohodke delavcev. Poskušali smo pomagati najbolj 
ogroženim, vendar anketa, kdo naj bi bil to, ni uspela. 
Kljub nizkim osebnim dohodkom nismo štrajkali in 
nismo šli na cesto, čeprav so v marsikaterem kolek
tivu na ta način uspeli. Ne vem, imam pa občutek, da 
vsi mislimo, da so vsi krivi in da zato moramo potrpeti. 

In zdaj, ko smo usta pomolili iz vode, nas nazaj tlači zakonodaja, ki ne 
dovoljuje povečati osebnih dohodkov.

O prenovi sindikata zdaj, ko se borimo za obstoj, nimamo časa razpravljati. 
Mislim pa, da bo ena od nalog oziroma novih vlog sindikata ta, da bo lahko 
bolj avtoritativno od vodilnega sestava zahteval take rezultate, ki bodo vsem 
delavcem zagotavljali socialno varnost. Moral bo tudi pravočasno ukrepati 
pri vnemanju kriznih žarišč, kar pa pomeni seveda boljše obveščanje od 
spodaj navzgor. Mislim tudi, da bi moral biti sindikalni funkcionar dobro 
plačan profesionalec, ki pa bi ga lahko delavci takoj zamenjali, ko bi ugoto
vili, da ne dela uspešno. Sindikat bi moral dobiti tudi močnejši glas, ne samo 
v podjetju, ampak povsod, tudi v skupščini. Pa še nekaj: dejavnost sindikata 
bi morala dobiti več prostora v javnih glasilih. Zdaj je čisto v ozadju.«

ANTON BARTOL, predsednik IO osnovne organi- 
I zacije tozda Rikostroj, DO RIKO: 

j|J »O teh tezah še nismo razpravljali. Sam sem že nekaj 
s * slišal na občinskem sindikalnem svetu. Sicer pa 

| imamo zdaj največ opraviti s kandidiranjem v samou
pravne organe. Potem pa se bomo lotili prenove. Sicer 
pa se našemu sindikatu z nezadovoljstvom delavcev ni 

| treba ukvarjati. Z osebnimi dohodki so kar zadovoljni. 
Največ se ukvarjamo z izboljševanjem delovnih raz
mer pa z letovanji in ne nazadnje, in to z vodstvom, 
z disciplino. Ne da bi bila nevem kako slaba, vendar 
zavedamo se, da moramo za disciplino skrbeti tudi 
sedaj, ko nam gre dobro. Obveščenost in informiranje 

članov kolektiva je kar dobra, saj sindikalni poverjeniki dobro delajo, pa tudi 
sami delavci se, kadar imajo težave, obračajo na sindikat. O prenovi kljub 
vsemu precej razpravljamo, saj delavci berejo in poslušajo radio in televizijo. 
Moram pa reči, da so komentarji zelo različni.«

ALOJZ ZBAŠNIK, predsednik koordinacije tozda 
Tehnične službe in proizvodnja, DO Uniles, sicer pa 
izmenovodja obrata Vratarne:

»Moram reči, da smo doslej kar dobro delali. Saj 
- - drugi pravijo, da smo najbolj prizadevni v ribniški 
"!i občini pa tudi v branži smo v Sloveniji med najbolj

šimi. Najprej moram povedati, da so v našem tozdu 
zaposleni delavci iz vseh republik in pokrajin in da 
zaenkrat nimamo s tem nikakršnih težav. Sicer pa je 
sindikat dobro povezan tako z upravo kot s samou
pravo. Pri tem pa tudi po naključju ni podaljšana roka 
ne enega, ne drugega in ne tretjega, če pri tem mislim 
zvezo komunistov. Z njo resda delamo skupaj, bi pa 

prej rekel, da zveza komunistov pomaga sindikatu in ne ta njej, kot marsikje 
slišimo in beremo. Naši delavci so zelo kritični do sindikata in se v težavah 
tudi vedno obračajo nanj. Seveda ga tudi kritizirajo, še posebno takrat, kadar 
res po naši krivdi niso pravočasno o vsem obveščeni, kadar ob tudi majhnih 
težavah takoj ne skličemo sestanka in nanj povabimo vodilnih delavcev, še 
posebej zato, ker so ti vedno pripravljeni pojasnjevati stvari.

O omenjenih tezah še nismo govorili. Sam pa menim, da sindikat čisto po 
svoji poti najbrž ne bo mogel ubrati. Njegova dejavnost bi bila tako preozka 
in bi imela s tem manj možnosti za dobro in uspešno delo. Mislim, da bomo 
s SZDL, mladino in ZK morali sodelovati.

Sicer pa bomo morali sindikat res spremeniti. Dosedanje kritike sindikata, 
in to na vseh ravneh, doslej niso prav nič zalegle. Tudi kar zadeva sindikalne 
liste, mislim, da je minimalni osebni dohodek nesprejemljiv. Boriti se bomo 
morali, da bi bil delavec zadovoljen, saj bo le tak delal več, predvsem pa 
boljše. Delu bomo morali zagotoviti pravo ceno. Na tehnološki presežek se že 
pripravljamo, saj vemo, da bo vsaka posodobitev prinesla tudi presežek 
delovne sile. To vsaj po mojem mnenju ne bi smelo biti prevelika težava, saj 
imamo v ribniški občini veliko zemlje, ki je nihče ne obdeluje.« A. A.

Mi med seboj
Dva koraka do 
prižnice

Drugega aprila
neposredno
izrekanje

V nedeljo, 2. aprila, bomo v Sloveniji v krajevnih 
skupnostih z neposrednim tajnim izrekanjem dolo
čili kandidata za člana predsedstva države in naše 
republike. Na volilnih listih bosta dva kandidata: 
triinšestdesetletni inž. Marko Bulc in devetintride
setletni dr. Janez Drnovšek, ki sta na republiški 
kandidacijski konferenci dobila največ glasov; prvi 
139, drugi pa 119. Glasovalo je 173 delegatov. Za 
Gojka Staniča, tretjega možnega kandidata, je gla
sovalo 60 delegatov.

O opravljenih kandidacijskih postopkih je na 
republiški kandidacijski konferenci poročal Marjan 
Kotar, predsednik volilne komisije pri predsedstvu 
RK SZDL Slovenije. Med drugim je poudaril, da 
nobeno telo socialistične zveze kljub sprejetim 
merilom za kandidiranje ni napravilo selekcije. 
Vseh šest možnih kandidatov, ki so med 73 eviden
tiranimi dali soglasje za nadaljnje postopke, so 
posredovali v presojo kandidacijskim konferen
cam. O tem so narejeni zapisniki in ker ni razlike 
med glasovanjem v temeljnih okoljih in na občin

skih ravneh, tokrat delegatom na kandidacijskih 
konferencah ni mogoče očitati, da so ravnali 
v nasprotju z mnenjem svoje baze. Do selekcije je 
prišlo na občinskih, mestni in obalni kandidacijski 
konferenci. Dva možna kandidata, Tomaž Kalin in 
Vinko Vasle, namreč nista dobila tretjinske pod
pore. Konec prejšnjega meseca pa je sodelovanje 
v nadaljnjih postopkih odpovedal še Dušan Šinigoj■ 

Razpravljalei, v glavnem mladi ljudje, so se ob tej 
priložnosti zavzeli za to, da bi zmanjšali vlogo soci-

1
Če kaj, potem je moj sindikat danes resnično na 

preskušnji. Najprej, ker ni niti slutil, kaj šele pred
videl dogodkov, ki se zdaj vrstijo ne več iz dneva 
v dan, temveč iz ure v uro. Potem zato, ker naj bi bil 
v prenovi.

Rajko Lesjak, sekretar republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije je nekoč davno rekel, da je 
»zdaj čas, da sindikat pokaže, koliko gaje resnično 
v hlačah«, in pri tem verjetno slutil današnje dni. 
Rajko je to rekel, ko je bil še na Koroškem. Med 
železarji, šolniki, lesarji.

Podobno so pred meseci govorili sindikalni akti
visti Pomurja Mihi Ravniku v Lendavi. Skoraj isto 
so poudarjali v Podravju in pred dnevi v Velenju.

Kadar se sindikalisti pogovarjamo med sabo, trdo 
postavljamo besede. To je znano. Delavec je dolgo 
tiho. Kadar spregovori, pove tisto, kar ga žuli. In 
danes ga mnogokaj žuli. O tem ni treba več niti 
spraševati, ker to zdaj slišiš že na vsakem koraku.

Minuli petek se je Marjan Orožen, predsednik 
Zveze sindikatov Jugoslavije v Šentjurju sestal 
s predsedniki in sekretarji občinskih sindikalnih 
svetov celjske regije ter s predsedniki konferenc in 
osnovnih organizacij sindikata delovnih organizacij 
šentjurske občine. Takole, dva gor ali dol, Alposova 
jedilnica je bila skorajda pretesna za toliko najod
govornejših aktivistov sindikata.

Beseda naj bi tekla o sindikatu, o prenovi sindi
kata, o zdajšnjih razmerah v republiki in državi, 
v regiji in občini, v osnovni organizaciji. V dobri 
poltretji uri sta se v bistvu zvrstila dva govorca. 
Besede so padale na gosto kot dež.

Po že omenjenih tiradah seje v razpravo vključila 
samo tovarišica Mira z enim samim vprašanjem. 
Vprašanje je bilo naslovljeno predsedniku jugoslo
vanskih sindikatov, in sicer o tem, kakšno je tre
nutno razmerje - sil...

In smo se razšli. Njih petdeset in nas pet, ki smo 
spremljali predsednika naprej do delavk Topra...

In kakšno je torej trenutno razmerje sil v prenovi 
sindikatov? Kakšno razmerje sil v samem sindi
katu, kakšno v ne tako dalj njem Kosovu, Rakovici 
ali Kikindi, da ne govorimo o Starem trgu, kjer je 
položaj vsem, razen onim v Beogradu, kristalno 
jasen? O tem ni tekla beseda. Kot v cerkvi ti je 
dano, da moliš ali ne moliš, oni s prižnice odlajna 
svoje.

Janez Sever

alistične zveze v kandidacijskih in volilnih "postop■ ^
kih, med drugim tudi zato, ker ji to vzame veliko 
časa, ima pa kup pomembnih političnih nalog. Voli
tve naj bi po mnenju nekaterih razpravljalcev pre
nesli tja, kamor spadajo, to je v državne volilne 
komisije. S tem, daje potrebno pretresti vlogo soci
alistične zveze pri kandidacijskih in volilnih 
postopkih, so se v glavnem strinjali tudi drugi raz
pravljalen ■—

Sklep o razpisu in izvedbi neposrednega izjavlja
nja za določitev kandidata SZDL Slovenije za člana pr 
predsedstva SFRJ iz SR Slovenije je Republiška Sv 
kandidacijska konferenca objavila v četrtek, 16■ Ve 
marca. Neposredne volitve pa bodo, kot smo že te; 
rekli, v nedeljo, 2. aprila. yj
--------------------------------------------------------- --------- * hj
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Politika delHve 
v prvem trimesečju

dij
nj<
ter
do

8
VSi
jarRepubliški svet Zveze sindikatov Slovenije j° t0, 

sprejel usmeritve za delo organov v zvezi s politik1’ jn 
delitve osebnih dohodkov v prvem trimesečji’ g 
letos. Zahteva, da je potrebno v skladu z usmeri; ,rr 
tvijo na tržno gospodarjenje v osnovi spremeniti JJ11 
politiko in sistem dograjevanja delitve osebni!1 P° 
dohodkov, predvsem pa odpraviti intervencij0 
države, administrativno urejanje tega vprašanja ?.° 
prepodrobno urejanje politike osebnih dohodkov da 
z družbenim dogovorom ter namesto tega uveljaviti S p 
večjo samostojnost gospodarskih subjektov na tern ga 
področju. Tržno gospodarjenje torej terja korenit« Po 
spremembe družbenega dogovora o delitvi ozirom« lič: 
novo zasnovo družbenega dogovora. Vaj

Zato so v odboru podpisnikov družbenega dogo- 1 
vora o dohodku v SR Sloveniji predlagali, da s« £ 1 
politika delitve osebnih dohodkov do novega druž- J"2 
benega dogovora v prvih treh mesecih leta 1989 9’ 
uveljavlja po družbenih usmeritvah, opredeljeni!1 ki; 
z zveznim in republiškim družbenim dogovorom 
upoštevaje razmerje med bruto osebnimi dohodk* 
in akumulacijo. he

Pri opredeljevanju politike delitve osebni!1 he
dohodkov in izhodiščnih vrednosti bruto osebni!1 v r
dohodkov na delavca ter akumulacijske stopnje b« 
dosledno upoštevano izhodišče, da realni osebH1 „ 1 
dohodki v globalu v prvem trimesečju letos in tud’ * 
sicer v letu 1989 ne smejo realno padati, kar je bil3 1 
sindikatova izrecna zahteva. ;s t<

Odbor udeležencev družbenega dogovor« 
o dohodku v SR Sloveniji je na predlog Republi' naj 
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije 15. marc« 
1989 ocenil rast osebnih dohodkov in upošteval0 N( 
vse razpoložljive podatke o rezultatih poslovanja q i 
gibanja osebnih dohodkov in življenjskih stroškov' , 
sprejel in določil za novo izhodiščno vrednost brut° Ka 
osebnega dohodka za prvo trimesečje letos v viši?1 ^ 
8,100.000 (prej 7,323.000) dinarjev. Za organizacij0 pr, 
združenega dela, ki usklajujejo osebne dohodk« _ ^ 
z rastjo gospodarstva SR Slovenije, pa prej oc°' _ . 
njena raven bruto osebnega dohodka pomeni oc°' „ 
njeno rast glede na prvo trimesečje lanskega le*3 s' 
231% (prej 216%). Te osnove bodo objavljene v prvl 
naslednji številki Uradnega lista SR Slovenije.

sti
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sih
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Sprememba ravni in rasti izhodiščnih vrednoS’ 
zahteva takojšnjo novo oceno in objavo ustrezh0 
rasti osebnih dohodkov gospodarstva družbenop0- 
litične skupnosti. Mestnim, medobčinskim i*1 
občinskim svetom ZSS predlagamo, da od ustre«' te^ 
nih organov zahtevajo takojšnjo objavo potrebni!1 ^ 
izhodiščnih podatkov. Izhodiščne vrednosti upor« ^ 
bij o v organizacijah združenega dela skladno s s^°' 
jimi samoupravnimi akti za izračun in politik0 ^ 
osebnih dohodkov. ,, pn

Brane Miš^ Jg

Cene obroka med delom za mesec februar
kre

Pdc
Ppl
Pfa
Ju,g'Po modelu za računanje iz strokovnih podlag (Knjižnica sindikati št. 58/83) je veljal normiran obrok me<j prr. 

delom po poprečnih cenah v Sloveniji, februar 89 '
Vrsta obroka glede 
na težavnost dela

Materialni
stroški-

Cena v din. Vključno z režijo za pripravo ^ jj

60% 80% 100* J’

I. lahko (2100 KJ)
II. srednje (3140 KJ)

III. težko (3780 KJ)
IV. zelo težko (4620 KJ)

na dan

I.
II.

III.
IV.

2.900 4.640 5.220
3.400 5.440 6.120
4.100 6.560 7.380
4.600 7.360 8.280

na mesec
63.800 102.080 114.840
74.800 119.680 134.640
90.200 144.320 162.360

101.200 161.920 182.160

5 8°! JJ
6> J

9.20° ?

Sl 5
Po sindikalni listi, ki smo jo objavili v Delavski 

enotnosti 3. marca letos in v skladu s stališči odbora 
udeležencev družbenega dogovora o dohodku 
(Uradni list SRS, št. 8/89) znaša regres za prehrano 
med delom v prvem četrtletju letos din 165.896 na 
delavca mesečno. Ta znesek uporabljajo delavci 
v skladu s samoupravnimi akti.

Primerjava regresa in vrednosti normiranih obLj 
kov po cenah v februarju kaže, da regres ni P0*4 m 
stroškov za obrok med delom za delavce na z-ev . . “icu ucium L.CL ucidVLC vg
težkih delih v organizacijah, ki pripravljajo obz°^e - 
z 80% in 100% režijskim pribitkom na materij^ ^
stroške, pa tudi ne za delavce na težkih delih.. 
prehrana med delom organizirana s 100% reži)0'
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at Miha Ravnik, predsednik RSZSS, o odnosu do Kosova in razmer v sindikalni organizaciji

TISTIM, KI NAČRTUJEJO MITINGE 
V SLOVENIJI, SPOROČAMO, NAJ 
K NAM NE PRIHAJAJO

j> Rad bi poudaril, da seje 
m Predsedstva republiškega 
ki sveta Zveze sindikatov Slo- 
16- Venije danes nimamo zaradi 
ze tega, da bi se tudi mi pridru

žili ali celo kaj dodali k seda- 
Pji politiki, ki jo nekateri vo
dijo v Jugoslaviji, saj je za- 
Pjo očitno, daje zgrešena, da 
temelji na načelu »od danes 
jte jutri,« obremenjena iz
ključno z vsakodnevnimi 
dogajanji,, s podpihovanjem 

^ ysakdanjih političnih doga- 
je |ani> psihozo strahu in nego- 

iko ■ v°sti, z izrednim stanjem 
čju 'P izrednimi ukrepi. Priča 
ej.j. steo vsakodnevnim izred
ni« tem sejam, izrednim ukre
nil d°m, zahtevam po izrednih 
-ijo kongresih, in to od tistih, ki 
i in SP nas v to godljo tudi pripe
to'; Ijali! Vsi se trudijo, da 
vit* s povzdigovanjem politične
mu1 ga vsakdana, z gonjo proti 
tete Posameznikom in proti raz- 
11118 kčnosti gledanj in razume- 

vanja naše stvarnosti ter 
,go- Vzrokov krize odmikajo po- 
LČ’S( 2ornost od ključnih vprašanj 
.už razvoja naše družbe, od izzi- 
985 vov in uresničevanja zahtev, 
niti ki jih pred to družbo postav- 
oip: Ijajo poti socializma po meri 
dk* človeka, razvoj demokratič- 

samoupravne in v svet 
niti družbe. Tako se ne-

v e"no vračamo v preteklost,
. rC L Ocenjevanje in v politično 
b0j <ValiFiciranje preteklih do- 
u<}i godkov, namesto da bi se 
bili Usmerili v bodočo moderno 

Podobo naše družbe, ter 
s tem zaviramo in negiramo 
Vse, kar je na tej podlagi bilo 

ne« nareienega.

rf ^e, kaj je kdo rekel 
S ? Kosovu, 

kaj je naredil
cii£ n Tei vsakodnevni politični 
$$ teagmatičnosti je podlegla 
-,ce- 2 to le danes več kot očitno 
jci' ^ tudi Zveza sindikatov Ju- 
let3 ^oslavije, ki na dnevne rede 
prV ^ ,oti in nenehno postavlja 

{teUtično ocenjevanje raz
teeru . na Kosovu in naloge 

0 e .^dikata pri njihovem raz
no- ri;pevanju> s ciljem poskusiti

iti .."-rencirati vodstvo Zveze 
1 tedikatov

'niti S, kč
nri' m 0 Kosovu, o izrednih ..v ukrf ■-

rez- tp^^aiov Jugoslavije na 
m , te. kdo, kako in kaj je re-

;v0- ^tepih, pri čemer se priz- 
tiK° (java le ena resnica, namesto 

o te v Zvezi sindikatov Ju- 
jsJt t slavije opravili jasno dife- 
•r««' l^ptecijo, kdo je kaj kon- 

Va .nega naredil za razreše- 
kri Je. razmer na Kosovu, 
r a je za sodoben civilizi- 

^ Pra .socialistični samou- 
j^ptei demokratični razvoj 

ne11 p g°slovanske družbe, ob 
stj vanju vseh različno- 

n*Cl naj se odražajo v pozi- 
^ Pr°granm izhoda iz
,/)»« iji-teoenoekonomske in po- 
/ to ■ne krize, ker terja celovi- 

nO tee^te.anje družbene refor
mo Pip’ teija poslovitev od seda- 
■%i neučinkovitega poli-

20» ?temft‘Vk1onoms,ke^a si'kazal n teologije, ki je po- 
fio0 itink’ da nima perspektive 
600 2^cJiSt°'ia- To naj bo vsebina 
40° kat danJ3 Sveta Zveze sindi- 
'#■ Pai v. Jugoslavije jutri, to 
^ tepc 0 žndi osnova naše dife-

. rc Pašnla?de’ ne samo ko gre za 
Dkril siav^fkupno usodo v Jugo
vo ?a raJ/’ temveč tudi, ko gre 

uzvoj Kosova.oti8 Srnici"^
jn6 Pja n‘Sa našega sodelova
le dikat Sveta Zveze sin- 

- v Jugoslavije jutri to

rej ne vidimo v premlevanju 
in ocenjevanju preteklih do
godkov, ki jim mnogi želijo 
pripisati izrednost. Vidimo 
ga v tem, da se v Zvezi sindi
katov Jugoslavije začne iz
grajevanje in izvajanje pozi
tivnega političnega progra
ma bodočega razvoja naše 
samoupravne socialistične 
družbe, ki bo delavcu in ob
čanu ponudila jasno prihod
nost - ne v represiji, mračni 
brezpravnosti, s katero se 
danes vsak dan srečujemo, 
temveč v sodobni, demokra
tični, civilizirani in v svet 
odprti pluralistični skupno
sti enakopravnih in suvere
nih narodov in narodnosti.

Zavzemamo se za to, da 
Zveza sindikatov Jugoslavi
je odpre ključna vprašanja 
za položaj delavcev v novih 
tržnih gospodarskih, druž
benih in samoupravnih po
gojih. Zato potrebujemo po
litični program, ki bo pome
nil korenito revizijo politič
nega sistema, razvoj demo
kracije, političnega pluraliz
ma v okviru SZDL, ki bo 
priznaval in uveljavil člove
kove pravice, svoboščine, ki 
bo jugoslovansko skupnost 
izgradil kot demokratično 
skupnost suverenih svobod
nih narodov in njihovih dr
žav, v kateri ima sleherni po
sameznik, sleherni narod in 
narodnost možnost za svoj 
svobodni razvoj, za uresni
čevanje svojih specifičnih 
potreb in interesov, ki bo na 
novo izgradil ekonomski si
stem in ga odprl za vstop 
v sodoben razvoj v svetu, ki 
bo pomenil vstop v Evropo 
1992 in v Evropsko gospo
darsko skupnost, in ne na
zadnje, ki bo sindikat od os
novne organizacije do Zveze 
sindikatov Jugoslavije od 
partijsko in državno dirigi
rane organizacije postavil 
v položaj resnične delavske 
organizacije in ji zagotovil 
samostojnost in avtonom
nost, da se bo ukvarjala sa
mo s tem, kar od nje priča
kuje njeno članstvo. Smo za 
takšen sindikat, ki bo priz
naval, uveljavljal in spodbu
jal pluralizem različnosti 
sindikalnih interesov in 
iskal sintezo na skupnih de
lavskih interesih. Članstvo 
pričakuje od nas tisto, kar 
smo poskusili zapisati v na
ših tezah za prenovo ZSS in 
programu slovenskih sindi
katov po razširjeni seji RS 
ZSS.

Delavce hočejo 
nekateri odvrniti 
od razmišljanja 
o njihovih 
eksistenčnih 
vprašanjih

V slovenskih sindikatih 
vidimo vlogo tega sindikata 
in nadaljnji razvoj sindikal
nega gibanja ravno v njegovi 
sposobnosti ponuditi in do
seči soglasnost na takšni po
zitivni platformi inv njegovi 
sposobnosti našo akcijo 
končno usmeriti v uresniče
valce prednostnih nalog sin
dikata na področju zaščite 
samoupravljanja, na social
no ekonomskem področju 
in v razvijanju klasične zaš
čitno-nadzorne funkcije.
V vsebinskem pogledu pa

mora biti naša skrb usmerje
na predvsem na naslednja 
področja:
- samoupravni in družbeno 
ekonomski položaj delavca, 
da bo delavec upravljalec 
z družbenimi sredstvi in no
silec oblasti kot osnove raz
voja demokracije družbe;
- programska, tehnična, 
tehnološka in kadrovska 
prenova gospodarstva in 
družbenega razvoja;
- socialni in materialni po
ložaj delavcev in njihovih 
družin, ki bo temeljil na delu 
in rezultatih dela ter na real
ni ceni delavčevega dela;
- dvig realnih osebnih do
hodkov in življenjskega 
standarda delavcev, pri če
mer zavračamo takšno poli
tiko delitve osebnih dohod
kov, ki jo danes uvajajo in 
vsiljujejo družbeni dpgovori 
kot ostanki dogovorne in dr
žavne logike urejanja tega 
področja;
- zagotavljanje polne in 
produktivne zaposlenosti, 
kar terja korenito prenovo 
gospodarstva in ekonom
skega sistema, utemeljenega 
na tržnem gospodarjenju, na 
ustanavljanju novih podje
tij, na spodbujanju podjetni
štva, motivacije, inventivno
sti in ustvarjalnosti;
- revidiranje socialnih pro
gramov in socialne politike 
kot sestavnega dela razvoja 
družbe;
- resnična delavska soli
darnost v razreševanju nji
hovih razvojnih in eksi
stenčnih vprašanj in položa
ja delavcev.

Ne bomo dovolili, da bodo 
življenjski problemi delav
cev še nadalje zamegljevani 
ali kakorkoli podrejeni dru
gim ciljem in da bodo delav
ci z različnimi oblikami in 
metodami delovanja odvra
čam od svojih eksistenčnih 
in razvojnih problemov. Te 
odgovornosti se moramo za
vedati vsi - od vodstva Zve
ze sindikatov Jugoslavije do 
vodstev republiških in po
krajinskih sindikatov.

Sintezo interesov sindi
kalnega članstva in sindikal
ne politike je možno graditi 
le na teh programskih izho
diščih. Zato se zavzemamo, 
da bi se o teh in na teh izho
diščih - seveda ob vsem 
spoštovanju drugačnih po
gledov in mnenj - pogovar
jali v strpnem, odprtem in 
argumentiranem dialogu 
z vodstvi republiških in po
krajinskimi vodstvi sindika
ta. Iniciativo za ta razgovor 
smo že dali vodstvu zveze 
sindikatov Srbije, danes pa 
jo ponujamo tudi drugim.

Samo v takšnem progra
mu vidimo svoj in skupen 
interes. V kakršnem koli 
drugačnem pristopu in v ka
kršni koli drugačni politiki 
Zveze sindikatov Jugoslavi
je Zveza sindikatov Sloveni
je ne bo sodelovala. To od 
nas zahteva članstvo Zveze 
sindikatov Slovenije.

Nikomur se nimamo 
za nič opravičevati

To moramo danes reči še 
toliko bolj jasno in glasno, 
s^j večina v predsedstvu 
Sveta Zveze sindikatov Ju
goslavije - kot izhaja iz gra
diva za sejo Sveta ZSJ - na

mesto da bi se usmerila 
v razvojno perspektivo de
lavcev in naše družbe, očit
no vidi izhod iz krize v ne
nehnem ponovnem ocenje
vanju političnih razmer na 
Kosovu, v ocenjevanju ak
tivnosti posameznih repu
bliških in pokrajinskih vod
stev sindikatov glede doga
janja na Kosovu, s ciljem, da 
bi nas na silo poenotili na 
eni resnici. Naj bo enkrat za 
vselej jasno! Danes in tudi 
jutri na seji Sveta Zveze sin
dikatov Jugoslavije se kot 
Zveza sindikatov Slovenije 
nimamo za kaj in nikomur 
opravičevati zaradi naših na
čelnih izhodišč in politike. 
Nasprotno, slovenski sindi
kati še naprej v imenu svoje
ga članstva vztrajamo pri 
teh načelnih izhodiščih, ki 
smo jih opredelili v skupni 
izjavi v Cankarjevem domu 
in v izjavah slovenskih sin
dikatov in ki jih kratko lah
ko strnemo v naslednjem:

- Za mir in sožitje na Ko
sovu in človeško solidar
nost.

> - Zmaga naj razum, hote
nje ljudi, narodov in narod
nosti Jugoslavije, ki želijo ži
veti v naši domovini v sožit
ju, pripravljenosti na dialog, 
strpnost in argumentirano 
soočanje in priznavanje raz
ličnih pogledov in mnenj 
kot edine realne možnosti 
razreševanja družbenoeko
nomskih in vseh drugih 
vprašanj naše družbe. Zato 
smo proti podpihovanju psi
hoze izrednega stanja in iz
vajanju represije, smo proti 
rožljanju z orožjem in tanki, 
pa naj gre za Kosovo ali za 
kateri koli drugi del Jugo
slavije. Sila rojeva silo, s silo 
ni bilo narejenega nič, še po
sebej, če to silo zagovarjajo 
in izvajajo tisti, ki so tudi 
odgovorni za sedanje stanje. 
To se je pokazalo v svetovni 
zgodovini in v več let trajajo
či agoniji Kosova. Od te
meljnih sporočil skupne iz
jave proti uvedbi izrednih 
razmer ter zborovanja 
v Cankarjevem domu v sin
dikatu ne odstopamo.
- Najostreje obsojamo 

vsakršno politiko, ki name
sto krepitve sožitja in med
sebojnega zaupanja ljudi 
v Jugoslaviji podžiga naci
onalno nestrpnost in v bi
stvu ruši solidarnost ter 
s tem resno ogroža temelje 
avnojske Jugoslavije kot 
svobodne skupnosti naro
dov in narodnosti. Na takš
no politiko Zveza sindikatov 
Slovenije ne pristaja in 
v njej ne želi sodelovati. 
V Zvezi sindikatov Sloveni
je smo za krepitev in prizna
vanje politične, ekonomske 
in kulturne avtonomnosti in 
enakopravnosti vseh naro
dov in narodnosti, za krepi
tev Jugoslavije kot svobod
ne pravne države, za spošto
vanje temeljnih človekovih 
pravic in njegovega dosto
janstva, za razvoj demokra
cije in socializma v Jugosla
viji.
- Zavračamo neargumen

tirane napade, pritiske in 
obsojanje vodstva Zveze 
sindikatov Slovenije in poli
tičnega vodstva SR Sloveni
je, ki sta se zavzela za zdrav
je in življenje rudaijev in za

humano in človeško razreše
vanje njihovih stisk, ter po
skuse, da s političnim ma
nipuliranjem, polresnicami 
in potvarjanjem naših načel
nih stališč in opredelitev po
skuša ustvarili vtis o razdvo
jenosti med vodstvom Zve
ze sindikatov Slovenije in 
njegovim članstvom ter po
litičnim vodstvom SR Slo
venije in delavci in občani, 
ki živijo in delajo v SR Slo
veniji. Smo za strpen, demo
kratičen dialog in razreševa
nje vseh vprašanj skupnega 
življenja v legitimnih insti
tucijah političnega sistema, 
za krepitev človeških, go
spodarskih, kulturnih in so
cialnih vezi, ki nas združuje
jo, ob vsem spoštovanju raz
lik, ki pa nas lahko le boga
tijo.

V sindikatu nasploh ob
sojamo mitingaško politi
ko, tihi prevrat, ki podira 
legitimne institucije poli
tičnega sistema, še posebej, 
ker imajo nekateri dvojna 
merila, ko enim mitingom 
priznavajo revolucionar
nost, drugim pa očitajo ru
šenje sistema in kontrare- 
volucionarnost ali pa sepa
ratizem.

Zato sporočamo tistim, ki 
načrtujejo mitinge v Slove
niji, naj k nam z mitingi ne 
prihajajo in da niso zažele
ni. Razmišljajo naj o tem, ka
ko bi v naši republiki živeli 
skupaj z vsemi narodi in na
rodnostmi, ki živijo in delajo 
v naši republiki, na pogoriš
ču, ki bi ga takšen miting 
prav gotovo pustil za seboj. 
Pripravljeni pa smo za dia
log in za izmenjavo mnenj, 
za argumente v legitimnih 
institucijah političnega si
stema pri nas in povsod.

Za ZSS so interesi in 
stiske delavcev nad 
interesi vsakršne 
politike

Za slovenske sindikate so 
delavci, rudarji, njihovi inte
resi in stiske, v vsakem delu 
Jugoslavije nad interesi vsa
kršne politike. Zato ima 
Zveza sindikatov Slovenije 
enak odnos do vseh delav
cev, ne glede na njihovo na
cionalno, politično in drugo 
pripadnost. Sindikat kot 
najširša stanovska organiza
cija delavcev ne more imeti 
drugih višjih interesov in ci
ljev, kot je zaščita življenja 
in dostojanstva slehernega 
delavca, Črnogorca, Srba, 
Albanca... To je vedno bila 
politika Zveze sindikatov 
Slovenije in taka bo tudi 
v prihodnje.

Zato smo se človeško soli
darizirali z ljudmi na Koso
vu. Na teh opredelitvah je 
slonela tudi solidarnostna 
akcija zbiranja pomoči med 
delavci in občani v Sloveni
ji, ki jo bomo realizirali pre
ko pokrajinskih sindikatov. 
To je prostovoljna akcija 
članstva sindikata, v katero 
se ne more vpletati nihče, 
najmanj pa taki človeški so
lidarnosti lahko nadenemo 
ime podpiranje kontrarevo
lucije ali iredente, ali ji to 
očitamo. Na našo solidar
nostno akcijo je veliko napa
dov, češ da smo s tem še 
poglobili probleme Kosova.

Te napade odločno zavrača
mo, ker solidarnosti nismo 
gradili in je tudi nikdar ne 
bomo gradili na nacional
nem ključu. Sprašujemo se, 
kdo hoče in v čigavem ime
nu ne samo iz te akcije, tem
več tudi iz našega besedne
ga zaklada zbrisati delavsko 
solidarnost, ki je ena temelj
nih načel delovanja sindi
kata.

To vse so temeljna sporo
čila slovenskega sindikata, 
zapisana v naših izjavah kot 
izraz interesov našega član
stva. Niso podcenjevanje ali 
negiranje težkih političnih 
razmer na Kosovu, ki se ka
žejo predvsem v neznosnem 
socialnem položaju v tej po
krajini, v izseljevanju Srbov 
in Črnogorcev in drugih pod 
pritiskom ter v ekonomskih 
in družbenih problemih, 
temveč pomenijo izraz 
skupne odgovornosti za 
učinkovitejše razreševanje 
kosovskih problemov. Do 
reševanja teh vprašanj smo 
v slovenskem prostoru zav
zeli načelna in jasna stališča 
tudi glede opredelitve odgo
vornosti večinskega naroda 
za sožitje vseh na Kosovu ži
večih narodov in narod
nosti.

Takšnim načelnim stališ
čem sindikata danes nima
mo več kaj dodati ali odvze
ti. Če pa naj bi se pogovarjali 
o minulih dogodkih in odno
su sindikata do njih, pa se 
želimo in moramo jasno 
opredeliti, da smo za javnost 
našega dela in proti razpra
vam za zaprtimi vrati v Zve
zi sindikatov Jugoslavije, 
proti uvajanju takšne prak
se, ki z delavsko organizaci
jo in gibanjem nima nič 
skupnega, proti mlačnosti in 
omahovanju v opredeljeva
nju do interesov našega 
članstva v Zvezi sindikatov 
Jugoslavije, proti očitnemu 
postavljanju politike nad in
terese članstva. Še posebej 
pa ne želimo imeti nič skup
nega z izjavo, izrečeno na se
ji predsedstva Sveta ZSJ: 
»Hvala Bogu, da je posredo
vala država.«

Prepričani smo, da je 
v nas vseh ob upoštevanju 
razuma in strpnosti toliko 
ustvarjalne energije, da je 
mogoče najti in ustvariti po
zitivno jugoslovansko sinte
zo, ki bo jugoslovansko 
družbo pripeljala v mirnejše 
in ustvarjalnejše dneve.

K temu gotovo ne vodi na
daljevanje prakse, ko se na 
miting odgovarja z mitin
gom, na štrajk s štrajkom, 
ko se na izsiljevanje odgo- 
vorja z izsiljevanjem. K te
mu ne vodi politika trganja 
poslovnih in gospodarskih 
vezi, stikov in sodelovanja 
med podjetji in poslovnimi 
partnerji kot posledica poli
tike in za njene cilje, čemur 
v sindikatu odločno naspro
tujemo. Namesto tega mora
mo na Kosovu odpreti skup
no fronto vseh prebivalcev 
Kosova za sožitje med naro
di in narodnostmi, za hitrejši 
gospodarski in družbeni raz
voj te pokrgjine in za učin
kovitejše delovanje institu
cij sistema. Perspektivo vi
dimo v delu, v ustvarjanju 
pogojev za boljše delo, v kre
pitvi človeških, gospodar-* 
skih, kulturnih in socialnih 
vezi, ki nas združujejo.

Zato je sporočilo naše da
našnje seje apel za umiritev 
vseh strasti, za usmeritev 
skupne akcije v takšno izva
janje družbene reforme, 
ustvarjanje pogojev novi 
vladi — in ne samo njej -, da 
se bomo usmerili k temelj
nim družbenim in gospodar
skim vprašanjem. Od tega je 
odvisna usoda in prihodnost 
delavcev v Jugoslaviji.
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Iz razprave na seji

DELAVSKA SOLIDARNOST NIMA 
ZVEZE S POLITI KANTSVOM

Ko bodo celovito razčle- ni sindikalnega gibanja, ko iredente,in drugi,ki vidi naj- čakajo, da prevlada en ali 
njevali medsebojne odnose sta se na javni sceni spopad- prej rudarje in delavce, po- drugi pogled. Lahko bi rekli, 
v jugoslovanski zvezi sindi- la dva pogleda na delavsko trebne pomoči, in katerih da gre za znano jugoslovan- 
katov, analitiki ne bodo mo- solidarnost. Prvi, za katere- življenje je treba rešiti tudi sko delitev v politiki - zna- 
gli mimo februarskih in ga je početje starotrških ru- za ceno odstopov nekaterih no tako v odnosu do spre- 
marčevskih dogodkov na darjev na Kosovu pravza- politikov. Obstaja seveda tu- memb v gospodarskem in 
Kosovu. Bržkone bodo pri- prav zmanipulirana množica di nekau, kar je »vmes« med političnem sistemu - žal pa 
šli do sklepa, da so marčev- rudarjev in delavcev, pod- obema pogledoma, vendar se je ta delitev pokazala na 
ske seje sindikalnih foru- pihnjena s skrivnimi vetrovi v ozadju, in nosilci te vmes- tistem področju, na katerem 
mov prve v povojni zgodovi- albanskega separatizma in _ ne različice za zdaj bržkone je doslej v zgodovini še ne

pomnimo — v delavski soli
darnosti. Preveč, da bi ne bi
li ogorčeni!

Predsedstvo RS ZSS je na 
torkovi seji - na njej je sode
lovala tudi Marija Todoro
vič, članica predsedstva 
zveznega sindikalnega vod
stva - podprlo vsa doseda
nja stališča slovenskih sindi
katov in slovenskega politič
nega vodstva _glede razmer 
na Kosovu. Ze uvodničar 
Miha Ravnik je razširil spek
ter vprašanj, ki ta čas obre
menjujejo jugoslovansko 
sindikalno organizacijo in 
družbo v celoti ter stališča 
slovenskih sindikatov v pri
merjavi s prejšnjimi celo za
ostril. Člani predsedstva so 
se z njimi popolnoma stri
njali in v mozaik marčev
skih dogodkov na jugoslo
vanski politični sceni na 
sploh in sindikalni še pose
bej dodali svoja razmišlja
nja. Ni bilo tistega znanega 
refrena iz južnih delov drža
ve, češ »delavski razred mi
sli, narod zahteva«, temveč 
je bila to trezna in prizadeta 
razprava hkrati. Kot zanimi
vost velja omeniti tudi dej
stvo, da profesionalni člani 
predsedstva tokrat niso ime
li glavne besede, pač pa so 
spregovorili ljudje iz baze, 
na osnovi poznavanja raz
mer in občutenja ljudi.

Razprava je potekala 
v dveh smereh. Ostro kritiko 
je doživelo gradivo zveznega 
vodstva o delavskih stavkah 
na Kosovu in drugih oblikah 
demonstracij v državi, in tu
di stališča, ki jih je zvezno 
vodstvo pripravilo za sejo 
Sveta ZSJ. Obe gradivi so 
na predsedstvu RS ZSS za
vrnili. Druga smer razprave 
pa je bila namenjena aktual- 

• nim vporašanjem in ocenam

Jože Stegne: sporočam 
vam, da nimam 
zlomljene hrbtenice

Upam, da je današnja seja, razprave na 
današnji seji in uvodna beseda predsed
nika Ravnika, odgovorila na vse obtožbe, 
ki so bile v zadnjem tednu dni kot tempi
rana bomba naslovljene na slovenski sin
dikat in name osebno. Prepričan sem, da 
so vsi dobronamerni in zlonamerni pisci 
ves čas poznali naša načelna stališča. Za
to bi lahko, če bi bil naš cilj, da prispeva
mo k afirmaciji sindikata, slovensko jav
nost obvestili, da sem se na seji predsed
stva ZSJ ogradil od izjave slovenskih 
zvez in interesnih združenj, kar so neka
tera sredstva javnega obveščanja v dru
gih delih Jugoslavije, vključno z listom 
Politika, zapisala celovito takoj po seji 
ZSJ. Če pa je cilj vsebine vseh doseda
njih informacij očrniti in še naprej jemati 
ugled sindikatu Slovenije, potem bi bilo 
pošteno, da se ta namen pove, da ne bi po 
nepotrebnem begali članstva zveze sindi
katov Slovenije, kaj je rekel in kaj ni re
kel Stegne. Jasno je še celo več, in sicer 
to, da imajo nekateri polna usta demokra
cije, obenem pa me hočejo skozi sredstva 
javnega obveščanja prisiliti, da bom zago
varjal in podpiral izjavo slovenskih zvez 
in drugih interesnih združenj, ki se skli
cujejo na stahšča Zveze sindikatov Slove
nije, brez vednosti sindikata. Ta izjava je 
bila namreč objavljena v Ninu in v Delu. 
V tej izjavi sindikat ni sodeloval. Sporo
čam vam, da sem se s seje predsedstva 
ZSJ vrnil z nezlomljeno hrbtenico. Zlom
ljeno bi imel, če bi odstopil od načelne 
pohtike sindikata in skupne izjave v Can
karjevem domu, in ne tako, kot mi posku
šajo v sredstvih javnega obveščanja lomi

ti hrbtenico na vsebini stališč drugih 
zvez. Vse to natolcevanje odločno zavra
čam in se ne želim spuščati na nizko ra
ven polemiziranja s sredstvi javnega ob
veščanja. Prvič, nisem član nobene od 
teh zvez, niti nobenega interesnega zdru
ženja, ker sem član zveze komunistov in 
Zveze sindikatov Slovenije. Drugič, 
upam, da imam kot občan demokratično 
pravico misliti s svojo glavo in se ograditi 
od izjave, pri kateri nisem sodeloval niti 
sam niti organi in organizacije Zveze sin
dikatov Slovenije. Tretjič, sem član zveze 
komunistov in moram imeti kritičen od
nos do vseh pojavov v družbi, zato zavra
čam žaljivo obsodbo, ki mi jo podtikajo 
kot petokolonaštvo. V vsebino te izjave 
slovenskih zvez, kar nekateri pričakujejo 
od mene, da bi se lahko spustili z menoj 
v nadaljno polemiko, se ne bom spuščal, 
niti je ne bom javno ocenjeval. Vsebino 
izjave slovenskih zvez in interesnih zdru
ženj naj vsakdo presodi sam, predvsem 
pa menim, daje ta ocena stvar republiške 
konference SZDL, kamor vse te zveze 
spadajo. Torej, javno lahko povem, da se 
Jože Stegne nisem distanciral od skupne 
izjave v Cankarjevem domu, niti od izjav, 
sprejetih v Zvezi sindikatov Slovenije.

Ne pristajam na prakso, da postane v Slo
veniji resnica deset objavljenih laži. Ce 
zahtevamo, da tudi jutri na seji Zveze 
sindikatov Jugoslavije privedemo stvari 
h koncu, potem zahtevam, glede na pobu
do, ki je bila danes izrečena tu, da se 
predsedstvo danes izreče o moji morebit
ni odgovornosti.

kosovskih dogodkov ter od
zivom nanje, pa seveda tudi 
na zbor v Cankarjevem
domu.

Za razpravo je začel rudar 
Franc Druks. Najprej se je 
povprašal, kdo bo plačal ve
likansko škodo, ki stajo pre
trpela gospodarstvo in druž
ba zaradi politike, da »cilj 
posvečuje vsa sredstva« in 
dodal, da so cilji, s katerimi 
v Jugoslaviji opravičujejo 
mitinge, vendarle predimen
zionirani. Poudaril je, da so 
ljudje dobro razumeli te
meljno sporočilo iz Cankar
jevega doma - solidarnost 
z rudarji zaradi ogroženosti 
njihovega življenja in pro
test zoper izredne razmere 
- vendar je nekaj ljudi ta 
dogodek izkoristilo v politi
kantske namene in za lastno 
promocijo. Skrbi ga nizka 
kulturna raven medsebojne
ga komuniciranja v državi in 
slovensko vodstvo je pozval, 
n^j se drži in še naprej ohra
ni dostojanstvo, s katerim se 
je odlikovalo že doslej. 
Druks je še posebej kritično 
spregovoril o zveznem sindi
kalnem vodstvu, ki se ni bilo 
sposobno takoj odzvati na 
dogodke med rudarji in je 
ostalo v senci državnega in 
partijskega predsedstva. Tu
di predsedniku Marjanu 
Orožnu je zameril, da se ni 
takoj vrnil z obiska v tujini, 
ko je izvedel za dogodke. Si
cer pa Druks meni, da bi mi 
morali najprej storiti vse, da 
bi medsebojno razpravljanje 
v Jugoslaviji dvignili na člo
veka dostojno in kulturno 
raven, se usmerili na krepi
tev socialne in gmotne var
nosti delavcev, sprožili akci
jo za znižanje stroškov pov
sod, za zaposlovanje in stori
li vse za optimalizacijo pro
izvodnje, za kakovost in za 
izvoz. Če za takšen program 
ni mogoče pridobiti vseh 
v Zvezi sindikatov Jugosla
vije, potlej je s to organizaci
jo nekgj hudo narobe.

Jože Šketa je predsedstvo 
seznanil s tem, da je ljub
ljanski mestni svet dobil iz 
mestne organizacije sindika

ta Beograda in novosadske- 
ga občinskega sveta pismi. 1- ----- t--------- tt
Zlasti slednje kliče po po- nr
gromaštvu, po novi revolu- Se 
ciji, zato se je zavzel za kon- en 
struktiven dialog z vsemi ^ 
v državi. Franc Sikošek je 
dejal, da ima Kamnik zelo vo 
razvite sindikalne in delav- s.ti 
ske stike z nekaterimi mesti “k 
iz vseh republik in pokrajin 
in da so se na zadnjem de- ra2 
lavskem srečanju v Kamni- Y°' 
ku lahko vsi prepričali, Cal 
kakšne so razmere v Slove- 
niji, pa čeprav so nekateri, ^ 
zato ker so napačno informi- Pr< 
rani, prišli s strahom. Dodal So: 
je, da tega, kar danes buri Fa
duhove v državi, ne počenja- jj*.
jo delavci. Srečko Cater je M 
opozoril, da sta nastopa Ph 
Slavka Uršiča in Jožeta
Stegneta na zveznem sindi- j®)
kalnem predsedstvu sindi 7 
katov povzročila hudo ško- 
do, saj se po njegovem mne- *e 
nju nista ravnala po spreje- v 
tih usmeritvah, ki so bile ve- SP' 
rificirane tudi na posvetu na 
Brdu. Člani sindikata na te- ^k< 
renu zahtevajo odgovornost "k 
za ta tovariša, saj je sporoči- j>°. 
lo iz Cankarjevega doma Pn 
s svojimi podpisi podprlo ^e, 
več kot pol milijona ljudi. 
Čater se z nekaterimi govor- Pr< 
niki v Cankarjevem domu ni j? 1 
strinjal, vendar pa je dodal,
da se od njih ne bo ograje-'
val, kajti tudi srbski sindika- jjh 
ti se ne ograjujejo od izjav 
jurišnika Soleviča, Švabiča 
in nekaterih Miloševičevih 1 
izjav. vi

Mira Marko, sicer članica P° 
sveta ZSJ iz Slovenije, se je ,° 
uprla ocenjevanju drugih ^ 
političnih vodstev in se pov- e 
prašala, do kdaj bo Črna go- ^ .1 
ra ocenjevala nas? Takšne ^
politike in prakse ne more-.
mo vzeti v zakup. Po njenem ^
mnenju je skrajni čas, dafu 
začnemo delati vsak v svo- za 
jem okolju, kar je edino za- Sn- 
gotovilo za izhod iz krize. 7* p0
n A V. — S— 1 n vvn M 1 MA 1 1 L 1zaposlovanje mladih in z* ^
višji osebni dohodek, ne p3 j;., 
za sedanjih 300 mark. Glede ^ 
Cankarjevega doma in doga- Va 
janja v njem je razumela vse 
stvar kot podporo delavcem 
kot protest zoper bedo ljudi, 
ne glede na nacionalnost, m ^ 
kot protest proti brezumno; v 
sti tistih, ki so kar teden dn1 jja 
gledali rudarje v jami, name- 
sto da bi se z njimi človešk0 v ^
pogovorili. Ivan Hrzič se je sjQ 
uprl dvojnim merilom pM
ocenjevanju kosovskih do- $e. 
godkov. To dvojnost je Pfl s j 
njegovo nazorno moč opazi' s, 
ti v gradivu Sveta ZSJ; / ^
namreč obsoja proteste pr|
padnikov albanske narod" ^ 
nosti, nikjer pa ne omenr pe, 
vrste mitingov Srbov in O' »q 
nogorcev, torej je gradiv3 
zelo enostransko. Opozorj1 
je tudi na posledice dogodi*, 
kov na Kosovu in v Jugosl3. _ 
viji v svetu. Branko Pint3* 
pa se je obregnil ob sklicev?’ | 
nje zveznega vodstva sind1 \ 
kata na partijske dokumeh'
te, kar kaže na to, da to vo°
stvo nima svojega stališ^ 
Pintar se je bržkone obrel 
nil ob to tudi zategadelj, ke 
stališča, ki naj bi jih spre/ 
zvezni svet, podpirajo 
mana Morino, Alijo Shukrtfjj 
in Adema Azemija. To 1] 
prav gotovo stvar partijsk, 
organizacije, ne pa sindiknl 
ta, in Pintarju to upravičeni 
ni všeč. Franc Berginc n 
opozoril, da so delavci zgrn 
ženi nad zapiranjem trgfjj 
pri nas in to zaradi reakc>r 
slovenskega delavstva 
tragediji starotrških rud3 
jev. Miroslav Podbevšek I 
je opozoril na poskuse r^j| 
dv^janja delavcev tu . I 
v Sloveniji, in sicer z razi . j 
nimi pozivi in telegram3 
mi sporočili. dB

Marija Todorovič je v e. ta 
stobesedni, precej čustve } Pe 
obarvani razpravi opisov^ »£

pora Morini, Shukriji in
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mi. miJu rekakcija na poziv ZS 
po- Hrvaške, naj odstopijo, ter 
)lu- Se med drugim zavzela za 
on- enotno informiranje o Koso- 
?mi VU- Zakaj ne bi sestavili no- 
; je vinarskega poola (pod čiga- 
:elo * * * * vo taktirko?), saj je na dopu- 
lav- s.tu v Hrvaški videla vse raz- 
esti fike v informiranju. Ugovar- 
ijin je tistim, ki so zahtevali 
de- razpravo o Uršičevi odgo- 
mi- y°rnosti češ »da seje prepri- 
:ali, Cal, da je skrb med ljudmi (z 
ive- Uveljavitvijo izrednih raz- 
eri, uier na Kosovu, op. pisca) 
mi- Prerasla v upanje, da je Ju- 
dal Soslavija kot država sposob- 
>uri braniti svojo integriteto 
ija- 'P da zna braniti avnojske 
r je Pridobitve. Tako so člani 
d pa Predsedstva ZSJ razumeli 
:eta Mršiča«, je dejala. Omenila 
idi- tudi, da je Stojče Stojčev- 
ldi- ®ki, sekretar predsedstva 
ko- ^Sj, takoj po začetku stav
ne- ke v rudniku Stari trg odšel 
eje-v Trepčo, vendar ga niso 
ve- sPustili v jamo. Zavzela seje 

l na enotno reševanje kosov- 
te- skega vozla, pri čemer bi 

iost Ppenda Slovenci lahko mno- 
rjči- So storili, kajti Slovenec laže 
ima Pride v Bakovico in tam po- 
>rlo ^e- kaj misli, kot nekdo iz 
rdi- ^bije, ker so predsodki le 
zor- Preveliki. Menila je tudi, da 
j ni j? razumevanje vloge ZK na 
dal, .osovo drugačno kot mar- 
aje- ^kje drugje in zato vztrajala 
ika- Pri tem, da v sindikalnih sta- 
:jaV Psčih ostane sklicevanje na 
)iča sklepe ZKJ.
vib Ivan Bradač je po razpra

vi Marije Todorovič najprej 
lica P°vprašal sebe in druge, ka- 
e je ko se lahko zgodi, da delav- 
tgib Cl> ki stavkajo, ne pustijo 
>oV- Predse sindikalnega funkci- 
go- ?Paija. Tudi Mira Marko ni 
§ne Pila zadovoljna z odgovori 
3re- rpdorovičeve ter se je uprla 
leifl Pleni tezi, da je podpora 

da uplenjenim kosovskim 
•vo-iunkcionaijem odgovor na 

^tvteve 1 Hrvaške (tako

"j aSMSteis**
. p a ,fa2 meiju stališče proti sta- 
ede isču, lahko pripelje do zna- 
)ga- Prakse zob za zob. Marko- 
vso je še enkrat opozorila na 
cm. Potiske Šolevičevega kova, 
udi, ** nimajo pravice, da bi se 

in uum vsiljevali. Po ponov- 
mo; !!ein razlaganju Todoroviče- 
dni j.e se je oglasil tudi Jože 
m e- j;krtnian in med drugim de
sk^’ da je bilo dogajanje 
e je ^ Cankarjevem domu odziv 
pri ^:0venskega naroda na po- 
do- slovenskih sindikatov, 
P° st’ Ppglejte, kaj se dogaja 

iazi' sij®111! ljudmi. Ta poziv je 
; tc iy d zato, ker je televizija, 
pri' v Se ji je posrečilo priti 
rod- ^hidnik, avtentično prika-

Č"f' ,.qS Po državi dogaja glede 
livjj h unkarjevega doma«, nima 
,0ril Plena razjasniti

.d'

razmere. Vse, kar se da-

osnovne-

ga postulata, ampak ga celo 
zamegljuje. »Rekao je to i to, 
taj i taj, to i to«. Miting v Be
ogradu ni bil v naglici skli
can zaradi stavke rudarjev, 
ampak zaradi Cankarjevega 
doma. Drago Seliger je pri
bil, da je bila izjava pisana 
na najbolj odgovornih poli
tičnih mestih; tisto, kar so 
govorili posamezniki, je se
veda nekaj drugega, vendar 
pa nismo komisariat, da bi 
v naprej pregledali vse govo
re. Zdaj pa želijo nekateri iz
rabiti podrobnosti, ne govo
rijo pa o izjavi. Tudi Albert 
Vodovnik je povedal, da se 
ne strinja z vsemi govorci 
v Cankarjevem domu in se 
zavzel za »umiritev žoge« na 
jugoslovanski politični sce
ni. Pribil pa je, da ga ne skr
bi Šolevič, pač pa to, da naša 
največja podjetja dobivajo 
pisma, naj se izjasnijo o raz
merah na Kosovu in še 
o čem. Danes »Radivoje Da
kič« (podjetje iz Titograda) 
nadaljuje politiko, ki jo je 
pred časom vodila Rakovi
ca. Mi nimamo časa organi
zirati mitingov, pa tudi dru
god bi se morali bolj posve
titi svojim tovarnam. Bese
dam članov predsedstva je 
pritrdilo še nekaj razprav- 
ljalcev.

Miha Ravnik je na koncu 
seje, na kateri' so se v celoti 
strinjali z njegovim uvodom, 
povedal, da je razprava potr
dila vse dosedanje opredeli
tve v ZSS ir) v Cankarjevem 
domu - kar zadeva skupno 
izjavo - glede Kosova. Opo
zoril je, da se je v pluralistič
ni demokraciji znotraj 
SZDL treba navaditi tudi na 
različne poglede, vendar pa 
je treba nameniti več pozor
nosti predvsem dogovorje
nemu, ne pa temu, kaj ih ka
ko je kdo rekel. Nato je spre
govoril o nekaterih konkret
nih odzivih na stališča ZSS 
in poudaril, da je solidar
nostna sredstva za rudarje in 
njihove družine moč upora
biti le v te namene, sicer jih 
je treba vrniti tistim, ki so 
jih dali. To je bila solidar
nost, ki je močno vtkana 
v srca naših ljudi. Glede tega 
se ne da politizirati, kajti če 
bomo to počeli, nam bo jutri 
močno škodovalo. Solidar
nost bomo v tej družbi še 
potrebovali, zato je kakršno
koli manipuliranje s temi 
sredstvi in nameni solidar
nosti nevarno.

Miha Ravnik je tudi pove
dal, da je Jože Stegne v raz
pravi na predsedstvu dobil 
zaupanje članov, kar so člani 
tudi potrdili, s Slavkom Ur
šičem pa se bodo pogovorili, 
ko bo navzoč na seji.

Marjan Horvat

Po seji sveta ZSJ o reševanju kosovske krize

ŽIVETI IN DELATI 
Z RAZLIČNIMI POGLEDI

Svet ZSJ, ki se je po kar 
resnih, večinoma nenačel
nih obmetavanjih sindikal
nih organizacij in funkci
onarjev ta teden le sestal, se
veda ni mogel popraviti in 
spremeniti vsega tistega, kar 
je zamudil od začetka 
osemdnevne stavke rudar
jev v Starem trgu. Gre pred
vsem za v javnosti nerazpoz
navno vlogo zveznega sindi
kalnega vodstva in za dia
metralno nasprotna stališča 
hrvaških in slovenskih sin
dikatov na eni ter drugih 
sindikalnih organizacij na 
drugi strani. Pred sejo sveta 
ZSJ so se republiška in po
krajinska sindikalna vod
stva znova sestala. Večina je 
zahtevala spremembo sta
lišč slovenskih in hrvaških 
sindikatov, ti dve organiza
ciji pa sta le dodatno uteme
ljili in poglobili to, kar sta 
sklenili in javno povedali že 
ob začetku februarske krize 
na Kosovu, ki jo je izzvala 
stavka rudarjev v Trepči. 
Novo podlago za sklepanje 
in spreminjanje stališč pa so 
(brez uradnih in javno zna
nih podatkov organov za no
tranje zadeve in službe dr
žavne varnosti) začeli 
ustvarjati nekateri novinarji 
in javni delavci. Ti so začeli 
trditi, da v rudniku Stari trg 
ni stavkalo 1300, temveč naj
več 300 rudarjev, upokojen
cev in študentov in da so vsi 
tisti, ki so bili občasno v rud
niku, dobivali dobro hrano, 
banane in celo plačilo. Ta 
javna dokazovanja, ki so bila 
ničkolikokrat ponovljena in 
nikjer zanikana, pa so posta
la »resnica« in s tem dokaz 
zgrešenosti politike in ukre
pov hrvaških in slovenskih 
sindikatov, zlasti glede zbi
ranja pomoči za stavkajoče 
rudarje. Če je resnica to, kar 
zdaj sporočajo ti novinarji in 
kar je dan po seji sveta ZSJ 
povedal tudi predsednik ko
sovskih sindikatov, rudarji 
pomoči sploh niso potrebo
vali. Tako pridemo do ugo
tovitve, da so slovenski in 
hrvaški sindikalisti zaradi 
svoje neobveščenosti ali ce
lo zavedenosti pomagali al
banskim kontrarevoluci- 
onarjem, medtem ko so vse 
druge sindikalne organizaci

je n*° sklenili eno, recimo dokaj strnjeno obdobje Delavske enotnosti tam od leta 
'e% ^epcar?° dni’ smo povabili ljudi, ki so kakorkoli že prispevali k njenemu razvoju.

*kfe Kardelj nas je obiskala in nam ob »zgodovinskem spominu« dobesedno zabičala: 
rj. ta tok°ia na tem svetu še nič šl° naprej. Zamislite se, zakaj ste se pr a vzapra v znašli 
M? ^ish *teIi.u.bi prelomnici, kaj oziroma kdo je kriv za to - in potem naprej! Obraču- 
^ VC1 ,in ne vreči puške v koruzo, sicer boste težko pokončno in z dvignjeno glavo

y °aPrej. Delavski enotnosti želim to in čim več novih zmag!«

je že prej poznale resnico in 
zato ravnale drugače kot 
omenjeni sindikalni organi
zaciji. Resnica je torej posta
la to, kar nekdo razglasi za 
resnico, in nobenih jamstev 
nimamo, da se lahko z nepri
stranskimi opazovalci sami 
dokopljemo do nje.

Zvezno sindikalno vod
stvo, ki je moralo braniti 
svojo premajhno aktivnost 
in tudi politična vprašanja, 
ki so nastala zaradi različnih 
stališč republiških in pokra
jinskih organizacij, in je zato 
lahko v uvodnem govoru, ki 
ga je na seji sveta ZSJ imel 
Marjan Orožen, le poskusilo 
zgladiti nasprotja in velike 
razlike ter jih začelo zbliže
vati. Marjan Orožen je pove
dal, da se je predsedstvo 
zveznih sindikatov, kot smo 
že vedeli, sestalo za zaprtimi 
vrati zaradi različnih stališč 
sindikalnih organizacij. Kri
tično je ocenil kolektivno 
delo in odgovornost članov 
predsedstva v času krize in 
povedal, da predstavniki 
sveta ZSJ, ki so bili na Ko
sovu, niso uspeli priti v stik 
s stavkajočimi rudarji. Pribil 
je, da so različne informacije 
vzrok za različno politiko in 
ravnanje sindikalnih organi
zacij v republikah in pokra
jinah. Verjetno je to resnico 
hotel še bolj dokazati pred
sednik srbskih sindikatov, 
ki se je potožil, da je hotel 
- vendar ni uspel - sporoči
ti predsedniku hrvaških sin
dikatov resnice o rudarski 
stavki in da je verjetno zato 
prišlo do spornega stališča, 
zavzetega na izredni seji 
predsedstva hrvaških sindi
katov.

V ljubljanskem televizij
skem dnevniku smo v sredo 
zvečer videli poročilo Tele
vizije Beograd. Sodeč po 
tem sporočilu, je bil v ospre
dju seje sveta ZSJ spor med 
Milenkovičem in Jurlino, to
rej med Srbijo in Hrvaško. 
V resnici pa so se člani sveta 
ZSJ veliko bolj ukvarjali 
s kritiko sporočil iz Cankar
jevega doma, z novimi zve
zami v SR Sloveniji in tudi 
z zemljevidom iz Mladine, ki 
bralcem predstavlja državo 
združenih republik zahodne 
Jugoslavije (Slovenija, Hr
vaška, BiH), vendar z odgo
vorom na vprašanje ob tem 
spornem zemljevidu izrecno 
nasprotuje vsem tistim, ki 
zdaj razbijajo Jugoslavijo. 
Mladina namreč piše, da je 
treba izruvati plevel, ki seje 
kal razdora in vnaša ljulko 
razprtije med jugoslovanske 
narode. Očitno je, da so vsi 
v Jugoslaviji in tudi sindi- 
kalci zvedeli za sporni zem
ljevid, nihče pa ni videl cilja, 
ki ga je Mladina želela dose
či s to objavo.

Kot poročamo na drugem 
mestu, so slovenski sindika
ti na razširjeni seji predsed
stva kar krepko potrdili in 
prisegli na skupno izjavo, ki 
jo je podpisalo 700.000 obča
nov SR Slovenije. Zavrnili 
so obtožbe na svoj račun, ki 
so se razširile po znani seji 
predsedstva sveta ZSJ, s ka
tere smo v zvezi z izjavami 
Stegneta, Uršiča in Orožna 
pisali v prejšnji številki na
šega glasila.

Miha Ravnik, s katerim 
sem se pogovajal dan po seji 
sveta ZSJ in potem, ko sem 
prečital različna novinarska 
poročila in magnetofonski 
zapis, je ocenil, da so člani 
sveta ZSJ iz Slovenije na se-
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ji v Beogradu povedali prav 
vse, kar so sklenili na razšir
jeni seji predsedstva RS 
ZSS. O tem so poleg pred
sednika govorili še Mira 
Marko, Srečko Meh, Franc 
Sikošek, Lojze Fortuna in 
Miro Podbevšek. Srečko 
Meh, ki dela med rudarji 
v Titovem Velenju, je raz
pravo, ki je obtoževala Slo
venijo in Slovence, najprej 
skušal preusmeriti, tako da 
je vprašal, ali so na dnevnem 
redu sporočila iz Cankarje
vega doma ah akcije in do
sežki pri reševanju kosov
ske krize in za izboljšanje 
položaja delavcev v tej po
krajini. V razpravi pa je sku
šal povedati, da sprejeta oce
na, da so rudarje zapeljali 
kontrarevolucionarji, pome
ni, da je bil odsoten tako ko
sovski, srbski in zvezni sin
dikat. Miha Ravnik, ki je za
radi časovne omejitve raz
prav odstopil od namere či- 
tanja uvoda in ocene s seje 
predsedstva RS ZSS, je ugo
varjal vsem nesprejemljivim 
tonom v razpravi, v kateri so 
prednjačili zlasti delegati iz 
Vojvodine. Povedal je, da je 
solidarnost med rudarji in 
delavci prvinska in daje slo
venski sindikat moral zahte
vati in podpreti humano re
ševanje rudarske stavke in 
življenj rudarjev, ki so se za
prli v rudnik. Govoril je tudi 
o tem, da so različna stališča
in ocene sindikalnih organi
zacij pravzaprav logičen in 
edini možen izraz delovanja 
sindikatov.

Svet ZSJ je v bistvu spre
jel stališča, ki jih je uvodo
ma predlagal predsednik
Marjan Orožen. Očitno je, da 
kljub pritiskom na seji in
v širši javnosti ni sprejel 
zahteve, da obsodi politiko 
in akcije slovenskih in hrva
ških sindikatov. Miha Rav
nik meni, da lahko to razu
memo kot zbližanje nasprot
nih stališč in uspeh prepri
čevanja oziroma spoznanja, 
da je treba različna stališča 
vsaj poskusiti razumeti. Mo
goče je k temu prispevala 
svoj delež tudi članica pred
sedstva Marija Todorovič, ki 
je bila dan pred sejo sveta 
ZSJ na seji slovenskih sindi
katov in tam ni dobila nobe
ne opore in pritrditve za raz
mišljala o obsodbah slo
venskih sindikatov. Svet

ZSJ tudi ni sprejel zahtevo 
o posebni delovni skupini, 
ki naj bi ugotovila odgovor
nost sindikalnih vodstev in 
funkcionarjev za nereševa- 
rye kosovske krize. Namesto 
tega je sklenil, da mora sle
herna sindikalna organizac- 
ja oceniti, kaj je naredila 
v zvezi s sindikalnimi stališ
či do rešitve kosovskih vpra
šam. Vse to nedvomno kaže, 
da se je svet ZSJ bolj ukvar
jal z gašenjem požara, ki je 
nastal po rudarski stavki, 
kot s tem, kako trajno rešiti 
vprašanja, ki že desetletje 
povzročajo kosovsko krizo 
in ki vedno bolj poslabšuje
jo položaj kosovskih delav
cev. Zvezni sindikalni svet 
je mogoče tudi zato sklenil, 
da je treba končati nenačel
no javno obtoževanje in za
četi graditi jugoslovansko 
sintezo in integriteto zvezne 
države. Svet ZSJ je tudi me
nil, da je treba čimprej pri
praviti zvezno sindikalno li
stino o ključnih vprašanjih 
razvoja Jugoslavije, ki mora 
temeljiti na položaju in inte
resih delavcev v Jugoslaviji. 
Mogoče pa bo izpolnitev teh 
nalog šele prava podlaga za 
spreminjanje in izboljšanje 
razmer na Kosovu.

Četudi je Marjan Orožen 
v uvodni razpravi obsodil ti
ste sile, ki so rudarje zapelja
le v eno od v svetu in naši 
domovini še neznanih bar
barskih metod žrtvovanja 
rudarskih življenj, in čeprav 
bi morali krivce kazensko 
preganjati, se nam zdijo po
membnejši njegovi pozivi, 
da nas politična vprašanja 
ne smejo odvrniti od perečih 
gospodarskih in socialnih 
težav. Predsednik sveta ZSJ 
se je na neki način pridružil 
tudi stališčem slovenskih 
sindikatov, saj je tudi on me
nil, naj sindikat uveljavlja le 
svojo politiko in svoje akcije 
in torej naj ne bo več trobilo 
drugih (nedelavskih) organi
zacij.

Sejo sveta ZSJ, ki je bila 
na neki način primerljiva 
z javnosti bolj znanimi seja
mi zveznega CK, je torej bilo 
treba preživeti in - kot vse 
kaže - se je to tudi zgodilo 
brez odstopov. Kako pa bo 
po njej, bomo šele videli. 
Sindikat je podobno kot 
zveza komunistov odprl in 
podprl pot za neposredno iz
menjavo informacij in 
mnenj republiških in pokra
jinskih organizacij in ni uve
ljavil večine nad manjšino. 
Zvezni sindikat pa seveda še 
ni nič dokončno premaknil 
in je torej možno, da se bodo 
takšna nenačelna obtoževa
nja kljub načelnim sklepom 
kmalu ponovila in povzroči
la še večji razdor v politični 
organizaciji, ki uradno pred
stavlja vse zaposlene v Jugo
slaviji in bi lahko bila njiho
va najmočnejša politična si
la. Solidarnost delavcev, ki 
smo jo kot nekakšno usedli
no pisali v programske listi
ne sindikatov in pravzaprav 
pozabili na njen zgodovinski 
pomen, pa lahko v razme
rah, ki so nastale po kosov
skih dogodkih, in ob od
pravljanju slabosti politično 
dogovornega gospodarstva 
postane tisto novo geslo, ki 
bo omogočalo jugoslovan
sko sintezo ob polnem priz
navanju samostojnosti in 
enakopravnosti sindikalnih 
organizacij v zdaj razdvojeni 
in sprti Jugoslaviji.

Franček Kavčič
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Sindikat delavcev v zdravstvu in socialnem varstvu

ZDRAVSTVO NA 
URGENTNEM ODDELKU
»Zdaj, ko smo predelali stavkovna pravila, lahko organi
ziramo štrajk in v praksi preverimo, kaj je v teh pravilih 
narobe,« je napol za šalo, napol zares dejal eden izmed 
razpravljalcev na zadnji seji republiškega odbora sindi
kata delavcev v zdravstvu in socialnem varstvu, ko je 
tekla beseda o razmerah v slovenskem zdravstvu. To se je 
namreč, če uporabimo slikovito primerjavo, v bistvu 
znašlo na urgentnem oddelku naše družbe.

Razmere v zdravstvenih 
delovnih organizacijah ši
rom po Sloveniji so tako ze
lo kritične, da je dolenjska 
regija že predlagala, n^j bi za 
svetovni dan zdravja, to je 7. 
aprila, sklicali generalni 
štrajk v slovenskem zdrav
stvu - če se do tedaj razme
re ne bi spremenile na bolje. 
Grožnja je obvisela v zraku 
in priča o hudi stiski, ki jo 
preživljajo naše zdravstvene 
organizacije.

Za 35 milijard 
izgube

Navkljub zmanjševanju 
materialnih stroškov in 
amortizacije so posamezne 
slovenske zdravstvene orga
nizacije prikazale v zaključ
nih računih za leto 1988 iz
gubo v višini približno 
35.000 milijonov dinarjev. 
Od tega se je največ izgube, 
to je 33.000 milijonov dinar
jev, nabralo v Univerzitet
nem kliničnem centru 
v Ljubljani, Splošna bolniš
nica Maribor si je nabrala 
893 milijonov dinarjev izgu
be, zdravstveni center Vele
nje - tozd Naravno zdravi
lišče Topolšica 29 milijonov 
dinarjev in zdravstveni cen
ter Dolenjske, tozd Splošna

bolnišnica Novo mesto 1.292 
milijonov dinarjev.

Izgubo pa bi imele tudi 
druge bolnišnice, če bi izka
zovale dejanske stroške. 
Resnična izguba v zdravstvu 
je bila tako poleg omenjenih 
35.000 milijonov dinarjev še 
dodatnih 99.800 milijonov 
dinarjev. To pomeni, da je 
bolnišnicam primanjkovalo 
21,7 odstotka sredstev. Na
povedi za letošnje leto pa so 
za slovensko zdravstvo še 
slabše.

Nepriznavanje dejanskih 
stroškov v ceni zdravstvenih 
storitev ne pomeni nič dru
gega kot razvrednotenje pre
moženja zdravstvenih de
lovnih organizacij oziroma 
znižanje materialne osnove 
dela. To povzroča visoko iz
rabljenost osnovnih sred
stev, ki jih ne bo mogoče na
domeščati, in tako tudi ne 
bo mogoče več kakovostno 
opravljati zdravstvenega de
la. Predstavnica sindikata iz 
Univerzitetnega kliničnega 
centra v Ljubljani je poveda
la, da njihov center že dva 
meseca ni dobil denarja za 
opravljene storitve, tako da 
zdravniki ne morejo več ka
kovostno opravljati svojega 
dela.

Za povrh pa zdravstvene

delovne organizacije pesti še 
huda nelikvidnost, saj so sa
moupravne interesne skup
nosti s svojimi tekočimi pri
livi sredstev v letu 1989 po
ravnavale še obveznosti za 
lansko leto. Zdravstvene de
lovne organizacije so rhorale 
za tekoče poslovanje v letoš
njem letu najeti posojila, za 
katera plačujejo tako visoke 
obresti, da z njimi vračajo 
gospodarstvu velik del sred
stev, ki jih dobivajo za 
opravljeno delo. Takšen na
čin poslovanja pa bo v nekaj 
mesecih pripeljal vse zdrav
stvene delovne organizacije 
v popolno nelikvidnost. To 
pa pomeni popoln finančni 
zlom zdravstvenega varstva 
v naši republiki, saj ga v bi
stvu ne bo mogoče več ures
ničevati.

Kam je šel denar?
Zdajšnje kritične razmere 

v slovenskem zdravstvu so 
med drugim tudi posledica 
večletnega padanja deleža 
družbenega proizvoda za to 
dejavnost. Prav tako pa je 
svoje prispevala tudi inter
vencijska zakonodaja.

V tej zvezi je Marija Bur
nik iz Celja ogorčeno vpra
šala, kam so šla sredstva, 
omejena z limitom interven
cijske zakonodaje, ki jih 
zdravstvo ni dobilo, združe
no delo pa tudi ne. »To že 
tretjič sprašujem, pa še ved
no nisem dobila odgovora,« 
je poudarila. »Imamo pravi
co izvedeti, kam je šel denar, 
ki smo ga delavci prispevali 
od bruto osebnih dohodkov 
za zdravstvo.«

Svoj delež krivde za nasta
le razmere pa nosi tudi 
zdravstvo samo. Izvirni greh 
je v negospodarnih zdrav
stvenih zmogljivostih in ne
urejeni medsebojni delitvi 
dela. Toda vse to niso težave 
od danes ali od včeraj. Kot je 
rekel Henrik Pušnik, govori
mo o pretiranih zdravstve
nih zmogljivostih že dobrih 
deset let, vendar pa se doslej 
še nismo mogli reorganizira
ti. Očitno zadev nismo pri
pravljeni reševati, vse do
kler razmer v zdravstvu ne 
pripeljemo do absurda.

Ko bi se vsega tega lotili

bo zdaj 
- če bodo sprejeti posebni 
intervencijski ukrepi za 
zdravstvo, ki jih bo predla-

Marjan Orožen v Šentjurju

KO BI VELIKO ENERGIJO Šf RAJKOV 
IN MITINGOV USMERILI V DELO
Sindikati bodo podpirali novi izvršni svet, če se bo ta zavze
mal za takšno gospodarsko politiko, ki bo nagrajevala delo 
in gradila na delu. Sindikat kot organizacija delavcev se 
mora osvoboditi vsega, kar ga še sili v odvisnost, postati 
mora organizacija za kontrolo nad družbo in ne, kot nekateri 
še mislijo, za kontrolo nad delavci!

Minuli petek se je Marjan 
Orožen, predsednik Zveze 
sindikatov Jugoslavije.v šent
jurskem Alposu sestal z naj
odgovornejšimi aktivisti sin
dikatov celjske regije. V uvod
nem delu je Ivan Kramar, 
predsednik medobčinskega 
sveta sindikatov celjske regij ^ 
Marjana Orožna seznanil z de
javnostjo sindikatov v regiji, 
ki imajo okrog sto tisoč čla
nov. Ob tem je poudaril, da 
nikjer v regiji, tudi tam ne, 
kjer ima delovna organizacija 
več kot polovico delavcev iz 
druge republike (Rogaška) ali 
skoraj polovico (velepjski 
rudnik), ni bilo niti v teh naj- 
kriznejših časih nikakršnih 
nacionalnih razprtij.

»Sindikat je toliko naš, koli
kor mi sami hočemo,« je med 
drugim poudaril I. Kramar, 
»vprašanje pa je, če se pravi 
čas opredeljujemo za tista 
vprašanja, s katerimi se teh 
sto tisoč delavcev celjske regi
je ali osemsto tisoč delavcev 
v Sloveniji ubada! Vzemimo 
9258 delavcev celjske regije, 
ki so zaposleni v tistih delov
nih organizacijah, katerih lan
ski izkupiček prinaša 94 mili
jard izgub. Ne samo v regiji in 
ne le v Sloveniji, na območju 
celotne države mora sindikat 
uresničevati načelo, da dela

vec dobi takšen osebni doho
dek, ki bo vreden samouprav
ne socialistične države! »V na
daljevanju je I. Kramar po
udaril, da ocena o tem, kako 
se prenova v sindikatih ne 
uresničuje, ne drži. »Vendar 
moramo prenovo izvršiti naj
prej v naših glavah, da doja
memo bistvo. Sindikat se mo
ra obnašati tako, da bo imel 
isto stališče od Gevgeljje do 
Triglava, in delavcu izboriti 
osebni dohodek za njegov pri
spevek, trud in znanje. Izhod 
iz krize je možen samo s po
štenim delom in dobrim go
spodarjenjem in ne z neskonč
nim kreditiranjem ali neneh
no pomočjo. To se ni obneslo 
ne na Kozjanskem in se ne bo 
niti na Kosovu.«

Marjan Orožen je pritegnil 
Kramaijevi misli in poudaril, 
da z nenehnim kreditiranjem 
ni mogoče doseči kvalitetnega 
razvoja. »Zato je nujno prese
či nenehne politične konfron
tacije in se končno lotiti dela. 
Veliko upanje ponuja novi iz
vršni svet. Sindikati ga bodo 
podpirali, če se bo zavzemal 
za takšno gospodarsko politi
ko, ki bo nagrajevala delo in 
gradila na delu. Tudi zdajšnjo 
krizo bi omilili, ko bi veliko 
energijo štrakov in mitingov 
usmerili v delo; v pozitivno

ekonomijo, ki bo dala večje 
učinke.

S prenovo sindikata smo 
zdaj v tisti fazi, ko moramo 
najti toliko moči v sebi, da se 
lahko dokopljemo do stališča, 
ki bo obveljalo za vso državo.

Nadaljevati moramo pot 
v smeri samostojnosti sindi
kata glede samoupravljanja in 
zaščite delavca, politike cene 
dela in nagrajevanja po delu, 
glede vprašanj zaposlovanja, 
socialne politike in socialne 
varnosti ter socialne zaščite. 
Vprašanje osebne svobode je 
namreč tesno povezano 
z vprašanjem materialne svo
bode.

Razvoj sindikalnih gibanj 
v svetu utemeljuje nove sindi
kate, ki združujejo delavce ož
jih dejavnosti. Zato ni razlo
gov, da tudi pri nas ne bi sledi
li tem stremljenjem, tako kot 
je bil to primer s strojevodji. 
Osnovno vprašanje je v tem, 
kako vse sile usmeriti tja, kjer 
se bo jutri odločalo o zaposlo
vanju, o pogojih dela, kako 
spremeniti pozicije forumov, 
da bodo ti služili bazi in inte
resom članstva. To nam bo 
uspelo s samostojno kadrov
sko politiko, s še več izobraže
vanja naših sindikalnih ka
drov, ki se bodo kalili znotraj 
organizacije. Zato pa je pred
pogoj že v odpravi omejitev 
mandatov, ki so zdaj onemo
gočili veliko število izredno 
dobrih in sposobnih sindikal
nih aktivistov predvsem v os
novnih organizacijah.

Ena izmed poglavitnih na
log sindikata danes je v tem, 
kako zagotoviti učinkovit si
stem samoupravljanja in zaš
čite delavca. Sindikati podpi
rajo dobra poslovna vodstva, 
ker so ta potrebna za boljše 
gospodarjenje, toda delavcem 
mora ostati odločanje o ciljih 
tega gospodarjenja in razvoja. 
Torej, delavci morajo preko 
delavskih svetov postati de
janska kontrola poslovodnim 
delavcem pri uresničevanju 
skupaj dogovorjene politike 
in ciljev.

Pred nami je zakon o delov
nih razmerjih. Za nas je ta za
kon pomemben zato, da bi 
z njim odpravili proces tržišča 
dela in istočasno zagotovili 
skupne instrumente za zaščito 
delavca v primeru zmanjševa
nja pjegovih pravic.«

Po srečanju s sindikalnimi 
aktivisti j e Marjan Orožen obi
skal delavca AJposa in delav
ke celjskega Topra, ki so zapo
slene v šentjurskem obratu. 
Kot je znano, so te delavke še 
vedno obremenjene z nera
zumno razvojno politiko nek
danjega vodstva, ki je Toper 
pripeljalo na rob bafikrota. 
Kot zdaj pravijo delavke in 
novo vodstvo Topra, so ngj- 
hujše s pomočjo sozda Merx 
prebrodili. To se pozna že tudi 
v plačilnih kuvertah, ki so bile 
več kot leto dni med najtanjši
mi v občini, regiji in republiki. 
Edino, kar so sanatorji Topra 
podedovali vrednega, so bili 
prav - delu predani delavci.

Janez Sever

gal republiški izvršni svet 
— vse skupaj zelp boleče. 
O razmerah v zdravstvu bo
do ob koncu meseca raz
pravljali tudi v slovenski 
skupščini. Na seji sindikata 
delavcev v zdravstvu in soci
alnem varstvu so grajali 
»zdravstvene« delegate v re
publiški skupščini, ker nji
hovega glasu doslej skoraj
da ni bilo slišati.

Zmanjšano število 
receptov

Lani se je za tri do sedem 
odstotkov zmanjšalo število 
receptov in izdanih zdravil 
- to pa je še več, kot je bilo 
predpisano. Najhujša teža
va, ki zdaj pesti lekarne, pa 
je usihanje zalog z zdravili, 
kar bi lahko imelo za naprej 
zelo resne posledice.

Medtem ko je bil obseg za
log zdravil leta 1987 še za 54 
dni, lani, ob koncu leta pa za 
40 dni, so se ta trenutek zalo
ge z zdravili tako zmanjšale, 
da zadostujejo le za nekaj 
dni do največ 15 ali 16 dni. 
Tako je predvsem zato, ker 
so zdravstvene skupnosti 
dolžne lekarnam veliko de- 
naija. »Če zdravstvene 
skupnosti ne bodo mogle za

gotoviti plačevanja za vsa ' 
petnajstdnevno zalogo zdra [ 
vil, bomo lekarne lahko zapf 
h,« je dejal predstavnik slo \ 
venskih lekarn.

Republiški odbor sindika | 
ta delavcev v zdravstvu il I 
socialnem varstvu je pripra * 
vil posebno pismo, naslov 
ljeno na slovensko javnost ( 
o kritičnih razmera! 4 
v zdravstvu - kot nekakšet 
zadnji klic v sili (to javno P> * 
smo objavljamo v celoti). O 
se razmere ne bodo izboljšaVc 
le, bodo slovenski zdrav ^ 
stveni delavci primoral) 0r 
stavkati. »V bistvu že štrai:na 
kam«, je dejal eden izmet 
zdravnikov, »ker s svoj it jn 
znanjem in sredstvi, ki j it vi, 
daje na voljo sodobna mediy 
cina, bolniku ne morem p0ga 
magati.« g0

Predstavniki sindikat^ 
predvsem zahtevajo plačil1^ 
dogovorjenih programo'je 
realno ceno zdravstveni^] 
storitev in pa to, da se prt da 
grami in ukrepi v zdravstVSv 
finančno pokrijejo. S tem 
slovensko zdravstvo spravitte] 
z urgentnega oddelka - 
dokončno ozdravljenje Pus 
bo treba še nekaj časa. dr

Marija Frančeškin op
__________________________/faj

on
Republiški odbor sindikata delavcev v zdravstvu in po

socialnem varstvu Slovenije je na 13. seji dne 15. marca
1989 sprejel sklep, da posreduje naslednji (
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Zdravstveni delavci, člani sindikata delavcev
v zdravstvu in socialnem varstvu, ponovno obveš-

S
hai

čarno slovensko javnost, da seje naša dejavnost znašla , 1 
v tako kritičnem položaju, da je ogroženo naše delo l°; 
- izvajanje zdravstvene dejavnosti in s tem zdrav- 
stvena varnost delavcev in občanov. Zavedamo se v; 
svojega poslanstva, svojih obveznosti in dolžnosti, 
toda v tem trenutku ne prevzemamo odgovornosti m , ^ 
nastale razmere in zahtevamo od odgovornih, da takoj Sv^ 
pričnejo z ustrezno akcijo, ki bo zagotovila zadovoljivo ^ 
financiranje sistema zdravstvenena varstva in s tem gje 
tudi ekonomskega položaja delavcev - izvajalcev de- v ^ 
javnosti. Sar

Rezultati poslovanja v zdravstvenih delovnih orga- Vt( 
nizacijah in zdravstvenih skupnostih dokazujejo, da ^ 
so se naše napovedi uresničile. (Odprto pismo Repu- ■ 
bliškega odbora sindikata marca 1988). Kljub temu, da 
smo prek vseh inštitucij sistema samoupravljanja 
(Zdravstvena skupnost Slovenije, Republiški komite 
za zdravstveno in socialno varstvo Slovenije, skupš
čina SR Slovenije - zbor združenega dela, družbeno
politični zbor, predsedstvo RS ZSS) prikazali razmere 
slovenskega zdravstva in zahtevali odgovornost repu
blike pri zagotavljanju pogojev za nemoteno delovanje 
dejavnosti po opredelitvah v veljavnem Zakonu 
o zdravstvenem varstvu - samoupravnih sporazumih, 
so bila naša prizadevanja zaman. Zaman smo tudi 
postavljali vprašanja blokade in zaseganja sredstev, 
zbranih iz bruto osebnih dohodkov vseh delavcev 
v naši republiki. Do danes nam ni še nihče odgovoril

Ponovno bi poudarili, da se sredstva za slovensko 
zdravstvo zbirajo s prispevno stopnjo iz BOD delav
cev, namensko za financiranje slovenskega zdravstva- 
Zato ne razumemo izvajanja intervencijskega zakona 
o začasni omejitvi razpolaganja z delom družbenih 
sredstev DPS in samoupravnih interesnih skupnosti 
družbenih dejavnosti za porabo tudi nad temi sredstvi, 
saj je jasno, da to ni skupna poraba, saj smo edina 
republika v SFRJ, ki ima neproračunski način finansi': 
ranja zdravstva, zato zahtevamo odpravo zveznega 
intervencijskega zakona.

Težak ekonomski položaj zdravstvenih delovnih 
organizacij zahteva takojšnje vsestransko reševanje, 
saj sedanje stanje že danes grozi z mnogimi napredvid" 
ljivimi in nezaželenimi posledicami. Zato v Republi' 
škem odboru Sindikata delavcev v zdravstvu in social
nem varstvu zahtevamo od skupščine SR Slovenije ih 
izvršnega sveta SR Slovenije takojšen odgovor, kah1 
so bila preusmerjena blokirana sredstva, ki so jih 
delavci združenega dela skozi prispevno stopnj0 
namenili za delovanje slovenskega zdravstva. Od dele
gatov slovenske skupščine pa zahtevamo, da z vs° 
odgovornostjo odločijo, kolikšen delež družbeneg3 
proizvoda bodo namenili zdravstveni dejavnosti z3 
nemoteno delovanje, ki bo omogočal nemoteno izvaj3' 
nje dogovorjenega programa zdravstvenega varstv3 
v SR Sloveniji, saj ocena kaže, da je v primerja'3 
z letom 1986, ko je ta delež znašal 4,63, v letu 19"? 
padel na 3,92 in posledice tega danes občutimo 
uporabniki in izvajalci.

Prav tako v Republiškem odboru sindikata zahtev3) 
mo, da se naš družbenoekonomski položaj delavce' 
v zdravstvu in socialnem skrbstvu obravnava enak0 
pravno z drugimi delavci v združenem delu z reah^, 
ceno dela.

prim. dr.
Predsednik V 
r. Jože Arzen š? \
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zdrazap, Dr. Gojko Stanič: Procesi industrializacije družbe in 
r si«? vloga sindikatov (2)
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skupnosti, bi moral govoriti 
več jezikov, je poudaril 
Stanič.

Švedska je za nas zanimiva 
še iz drugih vidikov. Pokazala 
nam je, da naše načelo organi
ziranja finansiranja znanstve
no raziskovalnega dela skozi 
dogovor med znanstveniki (iz
vajalci) ter uporabniki ni za
starelo, ampak zelo sodobno 
načelo in ga torej ne kaže za- 
metavati.

Zelo veliko pa bi lahko pov
zeli iz švedskega modela vpe
tosti znanosti v politično odlo
čanje. Vlada na veliko uporab
lja znanstvene raziskave, ima 
tudi svoj znanstveni svet, razi
skovalna politika pa je vsa 
vpeta v dosegapje temeljnih 
družbenih ciljev: stalne polne 
zaposlenosti, varnega življe
nja in dela zdravega okolja, 
humana družba. Vendar se na 
Švedskem zelo trudijo, da bi 
pri sprejemanju najpomemb
nejših političnih odločitev do
segli soglasje naroda.
. Prejšnja generacija sloven
skih politikov, s Kardeljem 
vred, je dodal Stanič, je bila 
veliko bolj povezana z zna
nostjo, kot je sedanja. Danes 
so preveč vplivni samo ekono
misti, ki pa nekaterih proble
mov s svojim miselnim obzor
jem sploh niso sposobni rešiti. 
Z vidika vključevanja v sve
tovne gospodarske tokove so 
za nas zelo poučni Finci in 
Danci. Po svoje je vredno 
spoznati tudi Norvežane, in si
cer zato, ker ti zaradi svoje na
ložbene usmeritve v energetir 
ko (naftne ploščadi, železarne 
in ker im^jo veliko monopo
lov etatističnega kova), razvoj
no zastajajo, medtem ko dru
gi, zlasti Finci in Danci, v zad
njih desetih letih napredujejo 
z velikimi koraki (malce manj 
hitro teče razvoj na Šved
skem). Te države so sicer pre
cej obremenjene z etatizmom,

paternalizmom države nad 
ljudmi in z monopoli. Toda po 
drugi strani so vse tržno odpr
te v svet. Odprta vprašanja pri 
njih so deetatizem mnogih 
družbenih dejavnosti, načelo 
tržnosti njihovega delovanja, 
cenenosti delovanja in pa
- kot osrednja in ključna tema
- vprašanje delavske samou
prave.

Glede razmerja delo in kapi
tal, razredni boj in sožitje, ve
lja povedati, da se v teh deže
lah že od tridesetih let tega 
stoletja sindikati z delodajalci 
pogajajo glede vpeljave teh
nološkega napredka. Že ta
krat so sprejeli kolektivne po
godbe med delodajalci in sin
dikati, v katerih j e bilo določe
no, da mora kapitalist obvesti
ti delavce o nameri, da bo to 
ali ono posodobil. Skupaj po
tem ugotavljajo, kaj pomeni 
posodabljanje za delavce - ali 
se morajo došolati ali bo treba 
katerega delavca odpustiti itd.

Sindikati se sicer bojujejo 
za vsako delovno mesto, ven
dar ne slepo, saj se zavedajo, 
da je naj slabša tehnologija za
starela tehnologija. Vedo, da 
je bolje danes odpraviti deni
mo tri delovna mesta, če tako 
pokaže ekonomski račun, za
to, da bo podjetje zdravo in da 
bo kasneje v pospešenem raz
voju ponudilo več dela kot 
brez posodobitve.

Seveda imajo tudi nezapo
slenost, vendar se z njo ubada 
država s socialnimi programi 
in s programi prekvalifikacije.

Sindikati se trudijo, da pro
bleme rešujejo in spodbujajo 
odpiranje novih dejavnosti. 
Živo nasprotje takemu ravna
nju je ravnanje angleških sin
dikatov z njihovo ludistično 
politiko. Zato ni naključje, da 
je danes Anglija ena najbolj 
nerazvitih dežel (razvite, op. 
R. B.) Evrope.

To je, kot pravi Stanič, veli

ka tema tudi za nas, zlasti 
v povezavi s tako imenovani
mi »divjimi« sindikati, ki se 
pojavljajo in ki v bistvu prav 
tako zagovarjajo ludistično te
orijo (odpor proti posodablja
nju, da ne bi zaradi tega delav
ci izgubljali delovnih mest). 
Takšna miselnost je lahko 
»smrt« za razvoj družbe v ce
loti.

Kako v kratkem času rešiti 
naše nakopičene težave, deni
mo tehnološke presežke, je 
eden najtežjih razvojnih pro
blemov. Tega so se v svetu lo
tili na več načinov. V ZDA de
lodajalec neusmiljeno odpuča 
odvečne delavce, ne da bi ga 
bolela glava za njihovo nadalj
njo usodo. V Skandinaviji, kot 
smo slišali, tečejo stalna poga
janja med delodajalci in sindi
kati. Na Japonskem so delav
ci, ki so zaposleni v tako ime
novani elitni, izvozni industri
ji, socialno varni. Toda pokoj
nin ne poznajo, temveč le od
pravnine v višini nekoliko 
plač. V. drugi japonski indu
striji, zlasti majhnih podjetjih, 
pa ni praktično nikakršne so
cialne varnosti.

Pri nas pa ljudi obdržimo, 
čeprav vpeljemo nove bolj 
zmogljive stroje. V Sloveniji 
smo se šele lani začeli vesti 
bolj kruto in tako je nezapo
slenost pri nas porasla za tret
jino. Nezaposlenost (oziroma 
prezaposlenost) je naš prvi 
problem. Nekateri bi ga radi 
reševali tako, da bi odpuščali 
kar povprek in vi^li na cesto 
na tisoče ljudi. Iz nekaterih 
krogov prih^jgjo teoretski sig
nali, ki pomervjo vrnitev v star 
klasičen kapitalizem. Nekate
ri ljudje na odgovornih polo
žajih pa niti sodobnega po- 
družbljenega kapitalizma ne 
poznajo. (Nikjer v sVfetu, zlasti 
pa v Evropi ne, kjer je delav
sko gibanje močno, delodaja
lčeve more kar tako odpustiti 
delavca). »Sam si prizadevam 
za sintezo podružblj enega ka
pitalizma in podružbfjenega 
socializma. Mislim, da bi to 
morala biti naša doktrina, naš 
cilj,« je sklenil sprehod po iz
kušnjah drugih majhnih naro
dov dr. Gojko Stanič. V nada
ljevanju pa je govoril o Jugo
slaviji v njeni krizi in o bistvu 
socialistične ureditve družbe 
v poindustrijski dobi.

Priredil: Boris Rugelj

Kozerijo

Slovenci rešujemo 
revolucijo

Revolucionarnim defetistom in črnogledom je odzvo
nilo. Nedvomno je bitka za jugoslovansko revolucionarno 
perspektivo (spet) dobljena. Obenem so ovrženi vse pogo
stejši dvomi o smiselnosti jubilejnih dogodkov. Po 
mojem mnenju namreč ni nobeno naključje, da se to 
dogaja ravno ob sedemdesetletnici jugoslovanske komu
nistične organizacije!

Nihče ne more zanikati, da je bilo za naše revoluci
onarne razmere vselej najboljše, kadar smo imeli največ 
sovražnikov. Spomnimo se 2. svetovne vojne, kulakov, 
tujih agentur, zahodnih imperialistov, vzhodnih hegemo- 
nistov in informbirojevcev, nato anarholiberalov, biro
kratskih etatistov itd.! Paradoks je ravno ta, da se morajo 
revolucionarne sile boriti proti sovražnikom in jih iztreb
ljati, a ker revolucija vselej zmaguje, nujno pride čas, ko 
sovražnikov zmanjka. Ta nevšečnost se je dogodila tudi 
pri nas in revolucija seje nenadoma počutila kot prazna 
vreča. Kar vase je lezla in postajala bolj in bolj neznatna. 
Zmeraj bolj so nas cenili, spoštovali, podpirali, posnemali 
in povzdigovali zunaj, znotraj pa smo vsi postali moralno
politično neoporečni. Revolucija je jela pešati in se obo
tavljati kot lokomotiva, kiji zmanjka premoga.

Seveda je treba vedeti, da sta poleg sovražnikov revolu
cije njena glavna pogonska sila bratstvo in enotnost naro
dov. Vendar je to enako dvorezno kot sovražniki revolu
cije. Pokazalo se je namreč, da se je del sovražnikov 
revolucije zvito skril pod plaščen bratstva in enotnosti. 
Da bi ta maska uspešneje služila namenu, so brezobzirni 
sovražniki z izdatnimi judeževimi denarji bratstvo in 
enotnost umetno ohranjali pri življenju. V resnici so 
s temi imperialistično zasluženimi novci ustvarjali nove 
in nove kontrarevolucionarne postojanke. Ko pa so jih 
revolucionarne sile po logiki stvari končno razkrile, so se 
bratsko prikriti sovražniki sami razgalili.

V nenasitnem pohlepu zanje ni bilo sprejemljivo, da bi 
z uničenjem njihovih protirevolucionarnih ekspoziturJšel 
po zlu tako pretkano naloženi denar. Zato so se odkrito 
postavili v bran teh zloglasnih agentur in ekspozitur in se 
pri tem (kakor to meščanski reakcionarji vselej počno) 
sklicevali zgolj na človekove pravice in svoboščine.

Samo dan pozneje je prišel dostojanstven odgovor na to 
razbijaško rovarjenje. Milijonska revolucionarna množica 
je rekla svoj ne lažni demokraciji, zatem pa še lažnim 
izdelkom tega lažnega gospodarstva, ki se je vpreglo 
v nizkotno protidemokratično in protiustavno harango. 
Vnovič se je pokazalo, da revolucija nima cene in da 
opravičuje vsa sredstva; tudi to, da z milijoni delovnih ur 
na bojišču revolucije odgovori na nekaj tisoč izgubljenih 
delovnih ur na bojišču kontrarevolucije. Pa saj je popol
noma jasno, da morajo stroške revolucionarnih dejanj 
poravnati protirevolucionarni!

Naposled je pomembno samo to, da je revolucija spet 
našla svojega sovražnika, da je torej lokomotiva vnovič 
zakurjena. Tako nas bo lahko še naprej zanesljivo »šle- 
pala« v 19. stoletje, da dotolčemo kapitalizem tam, kjer je 
bil spočet. Zadevo je treba vselej zagrabiti spodaj, med 
koreninami. In kakorkoli je že paradoksalno: Slovenci 
smo s svojo sovražno dejavnostjo (vnovič) rešili jugoslo
vansko revolucijo. Vrag si ga vedi, če nam bodo znali biti 
potomci hvaležni? Martin Ivanič

Transverzala je nekakšna prečna pre
mica, ki seka dve ali več površin. Katere 
oo sekala tale naša, je bolj ali manj jas- 
. pd kod pa bo tekla, se še ne ve. Za 

še iz hiše na Celovški 43. Torej nas 
uelo še ni postavilo pod kap.

Ob polni mizi je bilo več 
gostov

In upamo, da nas tudi ne bo, vsaj trudili 
?e' bomo za to. Saj poznate tisto »moja 
nisica moja svobodica.« No, ko že toliko 
o lastnem pragu, povejmo še, da je prejš- 

petek kolektiv Delavska enotnosti 
ZaPH lastno sedmino. Nanjo je kajpak 
Povabil tako grobarje kot vse, ki so mu 
,. oolgih letih obstoja kakorkoli pomaga- 
J’ Tako na prvem kot na drugem delu 
Piska vabljenih se je znašlo kar nekaj 
Slednih imen. Večina se je zvrstila na 

skoraj vseh naših proslavah in zabavah, 
ki smo jih prirejali v lepših časih. Včasih, 
ko srno delili priznanja, diplome, kakšno 

ariloo in zraven gostili s široko roko. 
akrat je bila udeležba vzorna.
S sedmino je bilo drugače. Od več kot 

ki vlablienll1 uglednikovje na sindikalno 
‘obaso in liter rujnega prišla le trojica 

Pogumnih - Pepca Kardelj, Leopold 
l:rfse i‘n Andrej Cimerman. Menda ni 
svi P°jasnievath da so vsi trije s tiste 

etl e strani spiska in da se jim tudi po tej 
hoti od srca zahvaljujemo.

Z lumpi na plan

SOCIALISTIČNA TRANSVERZALA

sJf°, smo Pepci Kardelj razložili, zakaj 
tole- se<dmjna’ nam Je na srce položila

pitPe}?vska enotnost je gibanje, je časo- 
z oolgo in večinoma svetlo tradicijo.

Ne pustite, da jo vzame hudič; Ne dajte 
časopisa, ne dajte hiše, ne pustite, da se 
lumpi skrijejo v mišje luknje in to še na 
vaš račun. Sicer boste sami miši in pod
gane. Za tako sramotno polomijo je kriv
ce treba najti in tudi odgovarjati morajo.«

Miloševič je čuden tič
Oprostite, da je že štart transverzale 

vzel toliko prostora. Je že tako, da se 
človek praska tam, kjer ga skrbi. Naša 
skupna srbečica pa kot zakleto ne morejo 
in ne morejo postati bistveni problemi. 
Kaj bi s svetom, Evropo, človeka vred
nim delom in življenjem. Mi se gremo 
svoje igrice. Glavni igralec je kajpak 
Slobodan Miloševič. Janez Stanovnik je 
sicer naivno predlagal, naj dela na svojem 
(?), kar hoče, njemu pa naj pusti biti go
spodar v svoji hiši. Ob tem sem se spom
nil stare pravljice o železnem prstanu: 
Mladec frči čez sedem morij po svojo 
princesko in ponese ga kajpak čuden tič, 
kateremu je storil uslugo. Tič to ceni in ga 
posvari, češ, sedem dni te bom nosil in 
vsak dan mi moraš dati v kljun kos mesa. 
Sicer zgrmiva navdzol ali pa bom moral 
pohrustati tebe.

Fer, ni kaj. Mladec pa je bil menda pre
več zaljubljen in pozabil je kos mesa. Ta
ko je šlo le šest dni, potem pa... Ja, po
tem pa kruto, a resnično. Moral si je 
odrezati kos mesa s stegna in tič je svojo 
nalogo opravil.

Ste opazili, v čem, je »štos?« Vsi na
mreč ugibamo, kje bodo Miloševičeve 
meje. Se bo ustavil za svojimi, bo res do 
konca izvažal revolucijo? Stanovniku 
predlagamo, naj si prebere omenjeno 
pravljico in spoznal bo, kako s takšnimi 
tiči. Ko enkrat sfrčijo, morejo paž žreti.

Ali nanj sploh ne sedeš ali pa ga boš 
krmil, pa čeprav s svojega stegna.

Puščice že letijo
Meso je za zdaj še čisto nacionalnega 

vonja; na videz. O tem, Vjesnik takole 
razmišlja: »... Puščice so sicer nacional
ne, cilj pa je drug. Kaj pomeni to, če se (v 
politiki) napada nov politični sistem 
v Sloveniji - ali je tu tarča (samo) Slove
nija ali (veliko bolj) neke nove koncepcije 
socializma?« Kaj pomeni aforizem, v ka
terem tudi Poliitka piše: Trojna os Alpe- 
Jadran-Kosovo? Trojna os? Ali se prek 
naših dveh republik ne cilja v odpiranje 
Jugoslavije, da ne rečemo delov Jugosla
vije v Evropo in svet. Da, cilja se, cilja! 
Samo tako naprej, pa se bo zgodilo, da 
vsi, ki mislijo po svoje ali drugače od 
tistega, ki cilja, nekega dne ne bodo samo 
»manjšina«, ampak bodo postali tudi so
vražniki ljudstva in veleizdajalci, kot so 
bili mnogi Nemci pod Hitlerjem in mno
gi Sovjeti pod Stalinom. Alije zdaj jasno, 
za kgj gre?
Sova pa naj bi bila modra tiča

Ko smo že začeli s tiči, nam je padla 
v oči še ena ptičjeslovna prispodoba iz
Novosti 8:

»Zakaj se Lazarju Mojsovu dovoljuje, 
da kot sova modrosti »poleti« samo v So
mraku? Moralo je priti do kontrarevolu
cije 1981, daje sporočil, kako gre za orga
nizacijo in strategijo albanskih nacionali
stov. Moralo je priti do zadnje rudarske 
maškarade, da je sporočil, kako je prak
tično vsa Jugoslavija že preživela prvo 
fazo peklenskega načrta albanskih sepa
ratistov. Ali bo Mojsov interpretator še 
druge in tretje faze, ali pa bodo tisto, kar 
ve Mojsov, končno upoštevale vse jugo
slovanske koalicije?«

Pa res, le zakaj in kdaj se Lazarju Moj
sovu dovoljuje in koliko si dovoljuje sam, 
kdo bi to vedel? Tudi tega ne vem, kako- 
naj vse naše koalicije upoštevajo tisto, 
kar ve Mojsov. Kar ve Mojsov, lahko pač 
upošteva le Mojsov.

Eden ve, drugemu je jasno
Uh, ti ptičji navdihi. Poznate pesmico: 

Srakoper je čuden tič, spredaj perje, za
daj nič. »Pesmice so le pesmice, nič pa 
pojem, kije očitno relativen kot vse dru
go na tem svetu. Recimo, da za navadno 
provokacijo ni nič. Kaj pa, če kdo za njo 
kaj poišče? Potem ga z ničem konec, le 
relativnost se vleče naprej - kdo je zdaj 
pravzaprav provokator?

Za Politiko kajpak Mladina, kije »pre
krojila Jugoslavijo«: »Tako Bosanci niso 
več južnjaki, ampak zapadnjaki. Sicer pa 
sporočilo Mladininega zemljevida tako ni 
zemljepisno, ampak aktualno politično. 
Spreminjanje Jugoslavije se je tako že 
začelo.«

Fenomen Politike zdaj sploh raziskuje
mo in razčlenjujemo na dolgo in široko. 
Pa bi ne bilo treba, saj svojo logiko pojas
njuje sama: »Kaj vse to natančno pome
ni, verjetno vedo samo avtorji. Jasno pa 
je, da v vsem tem ne more biti nič dobre
ga.« Da se ve!

Relativnostno teorijo gojijo tudi Večer- 
nje novosti in menijo, da bi zemljevid 
v Mladini lahko nedavno tega imeli za 
šalo, danes pa je neokusna politična pro
vokacija.

Toliko o resnih, velepomembnih stva
reh. O omembe nevrednih malenkostih, 
kot je gospodarski bojkot, zapiranje Al
bancev, izredno stanje, pa kdaj drugič.

Ciril Bajer
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Polemike o revalorizaciji se nadaljujejo

ŽIVETI NA RAČUN INFLACIJE 
- DA ALI NE
Vse kaže, da se bomo o računovodskem zakonu in predla
gani revalorizaciji različnih oblik kapitala prepirali še 
precej časa in da se celo izvedenci ne morejo zediniti, kaj 
nam je storiti. To je po svoje koristno, saj alternativna 
razmišljanja o ustvarjanju, delitvi in knjigovodskem 
izkazovanju dohodka lahko čez čas le pripeljejo do bolj 
ali manj idealne rešitve in večinskega poenotenja, kako 
naprej. Po drugi strani pa je upravičena bojazen, da se bo 
spet tresla gora, rodila pa miš, kot radi s prispodobo 
okaramo že običajno neučinkovitost jugoslovanskega 
dogovarjanja in samoupravnega sporazumevanja.

Kot smo pisali pred krat
kim, se avtor računovodske
ga zakona dr. Jovan Ranko- 
vič v bistvu ne strinja s poli
tiko realno pozitivnih 
obrestnih mer in je ne spre
jema. Prepričan je namreč, 
da veliko naših podjetij po
polne revalorizacije nakopi
čenih obveznosti ne bi pre
neslo in da bi realno pozitiv
ne obrestne mere delovale 
inflacijsko. Mag. Andrej Ce
tinski pa je eden tistih, ki 
mu ugovaijgjo, češ da lahko 
neučinkovito gospodarstvo 
zdravimo s prikritimi dota
cijami v obliki posojil z real
no negativnimi obrestmi, ali 
pa na bolj običajen način. 
Prepričan je, da so dotacije 
naj slabša rešitev, kajti po
djetja bi z njimi spodbujali 
k neučinkovitemu gospo
darjenju, namesto da bi jih 
prisilili k dejanski sanaciji.

Izkušnje potrjujejo, da se 
z dotacijami lahko začasno 
olajša bolezen (nelikvidnost, 
poslovanje z izgubami itd.), 
praviloma pa se na ta način 
poslabša, vsaj na daljši rok. 
Na ta način pravzaprav res
nično »koljemo vola zaradi 
enega zrezka«, saj onemogo
čamo delovanje trga.

Ekonomska znanost ugo
tavlja, da je politika realno 
pozitivnih obrestnih mer 
eno ključnih sredstev 
zmanjševanja inflacije. Ta 
politika je bila in je še zlasti 
v razvitih državah zelo učin
kovita. Po mnenju dr. Ran- 
koviča naj bi bilo ravno na
robe. Mag. Cetinski se stri
nja, da realno pozitivne 
obresti delujejo inflacijsko, 
če jih štejemo za prvino bi
lance uspeha, to je za stro
ške oziroma prihodke. Rav
no takšno rešitev pa v raču

Jabolko spora
Polemika zastran zakona o računovodstvu in revalo

rizaciji sredstev se je razplamtela zaradi predlaga
nega določila, da za vse kratkoročne denarne obvezno
sti do enega leta lahko obračunavamo tudi tako ime
novano dogovorjeno ali »tržno« revalorizacijsko in 
s tem tudi nižjo obrestno mero.

novodskem zakonu predla
ga o, s čimer bodo verjetno 
uspešno onemogočili politi
ko realno pozitivne obrestne 
mere. V novo bilanco uspe
ha bodo, na primer, vključe
ni tekoči dobiček, neto stro
ški financiranja in neto iz
redni prihodki (odhodki). 
Podjetja bodo v tekoči dobi
ček štela tudi učinke revalo-

Kaj predlaga 
Vojvodina

Večina vojvodinskega 
gospodarstva ustvarja 
zelo malo akumulacije 
in razpolaga le z 10 do 12 
odstotki lastnih obrat
nih sredstev. Zato go
spodarstveniki menijo, 
da obresti ne bi smele 
presegati stopnje aku- 
mulativnosti.

neto strošek financiranja, bo 
celotna operacija »ustvarja
nja dobička« tehnično izpe
ljana tako perfidno, da bo bi
stvo stvari ostalo skrito celo 
mnogim s širšim ekonom
skim znanjem; kot pravi An
drej Cetinski, bo takšen na
čin ugotavljanja uspeha po
slovanja omogočal, da bodo 
podjetja z izgubo prikazova
la tekoči dobiček. Slednjega 
bodo tudi imela, če jim ne 
bo treba revalorizirati svojih 
obveznosti. Ob majhni infla
ciji teh učinkov seveda ne 
bo. Zakon o računovodstvu 
torej na »enkraten način« 
ureja učinkovitost gospo
darjenja s kapitalom. Večja 
bo inflacija, večja bo učinko
vitost gospodarjenja z druž
benim kapitalom, zlasti če 
bodo posojila cenejša.

In kaj predlaga Andrej Ce
tinski? Vse finančne odnose 
naj bi v polni meri le valori-

Neporavnavni dolgovi Črne gore 
Tudi Črna gora ima zelo malo lastnega kapitala. 

Kljub veliki zadolženosti v tujini pa so podjetja prisi- 
Ijena najemati nova kratkoročna posojila. Samo pri 
Združeni banki -Investicijski banki Titograd se je 
nakopičilo za več kot 400 milijard dinarjev neporav
nanih dolgov, pri čemer odpade na revalorizacijske in 
realne obresti več kot 50 odstotkov.

rizacije terjatev do kupcev, zirali s tehnično najbolj eno- 
učinke prenizko obračuna- stavno metodo. Tako bi pre- 
ne amortizacije in učinke re- prečili, da bi denar deloval 
valorizacije zalog. Te oblike kot avtonomen dejavnik 
revalorizacije sredstev pa ni- prerazdelitve. Vse učinke re-
majo z novo ustvarjeno valorizacije sredstev (v akti- 
vrednostjo nobene zveze, vi in pasivi) naj bi poračuna- 
Ker računovodski zakon vali izven bilance uspeha, 
zahteva, da te oblike prika- Samo na ta način bi v razme- 
žejo še enkrat kot dodaten rah hude inflacije lahko pri-

Ubogi varčevalci . . .
Jugoslovani imamo 

v bankah 56.368,6 mili
jarde dinarjev (od tega 
je 80 odstotkov deviznih 
hranilnih vlog), to pa je 
40 odstotkov jugoslo
vanskega bančnega ka
pitala. Ker so banke 
pred časom protizakoni
to za polovico zmanjšale 
doslej veljavne obrestne 
mere za devizno varče
vanje, se ne smemo čudi
ti vse večjemu begu de
viznih prihrankov iz do
mačih v tuje banke ali 
v »nogavice«.

slej ni proslavila in enak oči ** 
tek lahko naslovimo tudi na J 
poslovne banke. Prav tako ^ 
drži, da morajo podjetja na- ■ 
menjati za odplačevanje vse ■ 
dražjih posojil vse več in vei A 
denarja. Vendar je težko 
sprejeti poenostavljeno raz- ^ 
lago, češ da so za likvidnost-1 
ne težave podjetij krive ban- \ 
ke, ki so podražile denar. Ne 
kaže si zatiskati oči pred dej- ^ 
stvom, da tudi banke slabe 
gospodarijo z denarjem (di-Q. 
narji in devizami), ker cena 
kapitala doslej ni bila po-V 
membna niti zanje niti ziS|. 
podjetja. Toda izvirni gre) p,! 
naših težav verjetno vendar- g„ 
le tiči v podjetjih kot temelj- ^

Funkcionarji ne marajo relanih obresti 
V Bosni in Hercegovini so v preteklih letih sklenili 

več kot sto tisoč posojilnih pogodb, med njimi precej 
nezakonito za gradnjo počitniških hišic in vil.in sicer 
z obrazložitvijo, da gre za »družinske objekte«. Ko pa 
se je pred dvema letoma začela razprava o možnosti 
revalorizacije posojil, so funkcionarji hitro plačali 
celotne zneske posojil...
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pravljali korektna poročila 
o uspešnosti poslovanja in 
preprečili inflacijsko delo
vanje revalorizacije finanč
nih odnosov.

Ni malo takih, ki ugovaija- 
jo logiki Andreja Cetinske- 
ga. Po njihove mnenju je 
imel ZIS v minulih letih po
vsem zgrešeno politiko 
obrestih mer, tako da so mo
rala podjetja namenjati za 
najemanje posojil tretjino ali 
celo polovico neto prodajne 
vrednosti proizvoda. V de
vetih mesecih leta 1987 se je 
na osnovi obresti prelilo iz 
gospodarstva v banke 3.750 
milijard dinarjev, kot trdi 
Miodrag K. Skulič v pred
zadnji števili Ekonomske 
politike. Istočasno je bilo za 
neto osebne dohodke izpla
čano 7.250 milijard dinarjev. 
Banke naj bi torej na račun
gospodarstva pokrile lastne
izgube in »skrile« napačne 
naložbene odločitve.

Gotovo drži, da se zvezna 
vlada s svojimi metodami 
določanja obrestnih mer do-

nih gospodarskih celicah, &rei 
bi morale ustvariti več de-stj 
narja, kot ga porabijo. Vzejj 
mimo za primer sedemdese 
ta leta, ko smo imeli politih ] 
precenjenega tečaja dinaijsnj( 
in ko smo se močno zadolže^ 
vali v tujini. Tedaj se je zdeVe: 
lo, da je vse v najlepšem repo 
du in da naš gospodarski 
mehanizem odlično deluj^Sli
V resnici pa je bilo tako le d^' 
trenutka, ko smo dobili 
mizo račun za najeta tuja pej^ 
sojila. Skratka, odločiti s£ej 
moramo, ah bomo še naprej 
živeli na račun vse večje i% 
flacije, dokler bo pač še š)0yr 
ali pa bomo svoje razmišljaj 
nje in delo korenito spremno 
nili in začeli živeti na raču!via 
dejanske produktivnosti dčstv 
la in kapitala. Prva možnoSpe 
najbolj koristi delavski biroje.
kraciji, najmanj pa dela^^i
skemu razredu. Bo Roncr’ kis 
vendarle zmagal številčne^' 
in vse siromašnejši sloj JO' " 
goslovanov? (~

Emil Lat' "

Dolgoročna strategija razvoja mariborskega gospodarstva »Maribor 
2000«: uresničevanje posameznih programov

ZDAJ SE ZAČENJA ZARES
Ko so mestni veljaki pred 

šestimi leti v Mariboru pred
stavljali novinarjem strate
ški razvojni program »Mari
bor 2000«, so obljubili, da 
bodo informacije o uresniče
vanju zamisli o strateških 
razvojnih vprašanjih, tako 
proizvodnih kot družbenih, 
sproti dajali na vpogled jav
nosti. Ne moremo trditi, da 
so požrli besedo, toda novi
ce o tem programu so v kas
nejših letih le curljale, in še 
to predvsem na pobudo po
sameznih novinarjev. Zdaj 
je program sredi tako ime
novane tretje faze - projek
ti, ki so jih v drugi fazi na 
podlagi strokovne analize iz
brali za nosilce razvoja, se že 
uresničujejo - in zdelo se 
nam je prav, da po dolgem 
presledku ponovno pokuka
mo med platnice »Maribora 
2000«. Pri tem nam je poma
gal Ivan Čuk, predsednik iz
vršnega sveta skupščine me
sta Maribor.

Na vprašanje, ali ni - gle
de na rokovnik izpred šestih 
let, projekt »Maribor 2000« 
v zaostanku, je Ivan Čuk od
govoril: »Je v zaostanku 
- pri zbiranju sredstev. Se
veda pa pomanjkanje inve
sticijskega denaija ni samo 
mariborski problem, prav 
tako kot zid začetnega nera
zumevanja, ki smo ga morah 
prebijati, ni samo značilnost 
našega najožjega okolja. Res 
bi bil najbolj zadovoljen, če

bi projekti že dajali rezulta
te. Zadovoljen pa sem tudi, 
ker se razvijmo, ker niso ob
stali. Navsezadnje: kdo se še 
ukvarja s planiranjem? Naš 
projekt pa je le prodrl in ob
stal kot jedro dolgoročnega, 
strateškega razvoja maribor
skega »bazena«. Treba je do
dati, da so tudi družbene de
javnosti začele izpolnjevati 
svoje dolgoročne razvojne 
projekte.«

Za osvežitev spomina: na
men projekta »Maribor 
2000« je oživitev gospodar
stva. V podporo temu cilju 
je bila izdelana dolgoročna 
strategija gospodarskega 
razvoja, v kateri so izbrali 
nekaj nosilnih proizvodnih 
programov - s tem da se 
lahko vključijo tudi drugi 
- če seveda najdejo dovolj 
močno in dolgoročno mož
nost razvoja. To se je tudi 
zgodilo, agroživilstvo, na 
primer, je tudi uspelo obli
kovati svoja razvojna jedra. 
Dolgoročna strategija razvo
ja mariborskega gospodar
stva sloni na strojegradnji, 
programu vozil, elektroin
dustriji, programu montaž
nih objektov, na inženirin
gu, elektroniki in avtomati
ki. Se pravi - na Metalni, 
Tamu, organizacijah za inže
niring, Marlesu, Elektroko- 
vini. Krog sodelujočih je od
prt za vsakogar, ki se čuti 
sposoben za razvojno in trž
no dirko.

O uresničevanju tretje

stopnje projekta, se pravi 
o strateških razvojnih zami
slih v posameznih razvojnih 
jedrih (od leta 1987 naprej), 
pravi Ivan Čuk naslednje: 
»Kljub težavam, ki niso le 
finančne narave - mnogi 
projekta, njegovega namena 
in pomena še danes ne razu
mejo - v delovnih organiza
cijah sorazmerno dobro na
predujejo. Obdelovalni si
stemi Metalne in Tama so 
velik dosežek, zato ker so 
v teh podjetjih spremenili 
poslovno miselnost in začeli 
nastopati na trgu tudi s celo
vitimi izdelki. Metalna je že 
prej izdelovala posamezne 
dele procesne opreme, zdaj 
so »odkrili«, da je njihova 
možnost pravzaprav v celo
viti ponudbi. Na začetku so 
se vsi čudih, da bi bil Marles 
eden od nosilcev razvoja. 
V tistih letih je bil v velikih 
težavah. Toda marlesovci so 
šli v projekt, ugotovili, da je 
njihova priložnost nov tip 
hiše, tako imenovana rasto
ča hiša. Prototip je že kon
čan, v pripravi je gradnja to
varne panelnih plošč v Lo
vrencu na Pohorju. Tudi Ta
mov motor 515 je pomemb
na zadeva. Ali projekt to
plotne tehnike sonoterm: 
projekt je končan in zdaj so 
na potezi investitorji. Oprav
ljene so nekatere naloge 
v infrastrukturi - na primer 
mah sistemi kot partnerji 
razvojnim jedrom. Narejena 
je tudi analiza izvajanja pre

strukturiranja, prav tako na
loga Inženiring kot razvojno 
jedro. Precej se trudimo za 
pridobivanje kadrov, njiho
vo šolanje, ustanavljanje 
sklada za izobraževanje. Pri
pravili pa smo tudi program 
ustanavljanja svetovalnega 
in inovacijskega centra, tu 
pa je za zdaj problem še de
nar za zagon.«

Dosedanji trud Mariborča
nov pri pripravi dolgoročne
ga razvojnega gospodarske
ga programa bo morda že le
tos doživel prvo potrditev 
- če se bo seveda gospodar
ski sistem tržno preusmeril. 
V tem primeru bodo podjet
ja (povsod po državi, ne le 
v Mariboru) vržena v »areno 
tržnega gospodarstva« brez 
ustreznih strokovnih, ka
drovskih, organizacijskih in 
drugih priprav, razen redkih 
izjem. Najtežje naj bi bilo 
prav največjim podjetjem, 
vehkim sistemom, pred
vsem zaradi organske togo
sti in težje prilagodljivosti 
tako v poslovnem kot proiz
vodnem pogledu. Tu se bo 
pokazalo, ah je bil projekt 
Maribor 2000 izdelan na do
volj sodobnih načelih go
spodarjenja, da bo ublažil 
šok trga, ah pa se bodo po
kazale posledice časa, v ka
terem je nastajal, obdobja 
dogovorne ekonomije. No, 
avtoiji d uspešnosti ne dvo
mijo.

Boris Rugelj
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Jugoslavija danes in...

ZAREK UPANJA NAD BRATSTVOM 
VSESPLOŠNEGA PONIŽANJA
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/^Panes, v sredo, 15. marca, naj bi mandatar za novi ZIS 
:en‘j4 Ante Markovič objavil imena članov nove vlade. 
. p 8* kakšnih okoliščinah poteka ta procedura, brzda v Jugo- 
l t s*aviji nikomur ni treba posebej pojasnjevati. Še noben 
Har-^dsednik vlade v socialistični Jugoslaviji ni prijemal 
aaj. Gospodarskega krmila v svoje roke v tako neugodnih in 
nev Spletenih političnih in gospodarskih razmerah, kot bo 

" Ante Markovič. Z gotovostjo je namreč mogoče reči, da je 
jfrav (ne)uspešnost novega predsednika zvezne vlade 
tista točka, na kateri se začne graditi nova (predvsem pa 
zdrava) jugoslovanska sinteza, o kateri (in z njim last
nimi pomenskimi odtenki) govorijo partijski funkci
onarji, ali pa se še poglobi rušilni proces njenega razgra
jevanja. S tem seveda nočemo omalovaževati pomemb
nosti, ki jo imajo na tem razpotju ključni politični 
Mogočniki nacionalnih birokracij, vsekakor pa se možno
sti za sintezo lahko uresničijo samo v primeru, če bodo 
tem v tej usodni igri pripadle stranske vloge. Hočemo 

Hc^i’ da Jugoslavija lahko ohrani in ji zagotovi novo 
v p?.tabilno prihodnost samo tržno usmerjena ekonomija, ki 
lese ' b° Politika podrejena. Odkod takšno prepričanje?

Pri odgovoru na to vpraša- 
nje se najprej za hip ustavi- 

olz n*o pri srbski blokadi slo- 
zd«venskih izdelkov oziroma 
n repo domače povedano pri 
arsKPjeni ekonomski vojni proti 
iluj«Sloveniji. Ta vojna je v očeh 
le ^nenekaterega analitika po
li n^t°*n P°lom sistema sociali- 
a po>- neSa samoupravljanja, 
ti SV Saje ustvarila in si v njem 
mre^ ervirala P°sebno vodilno 
e ipj°So zveza komunistov. To 
, .Je dokaz njegove konceptu- 
'lir °e zgrešenosti, kije z neko 

»me agmarno družbeno lastni- 
omogoči1 popotno pre- 

■ hZ, do Politike nad gospodar
nost^01^1’ £ar je nazadnje pri- 

. • I j^iialo do njene fevdalizaci- 
Pašaluki z vsemi njihovi- 

Li1 Agrokomerci niso izum 
'Janov, ki jim načeljujejo,

temveč objektivni izdelek 
ozroma posledico sistema. 
Prof. Dragan Veselinov, ki 
je v »poenoteni« in »zdife- 
rencirani« Srbiji še eden 
rekdih mislecev, ki si niso 
pustili vzeti tako imenovane 
pravice do intelektualne di
stance, gleda podobno na se
danji gospodarskopolitični 
položaj v Jugoslaviji in pra
vi: »Notranjepolitične carin
ske vojne v Jugoslaviji so 
ena od manifestacij razpore
ditve politične oblasti v Ju
goslaviji in njenega notra
njega značaja. Politična 
oblast v Jugoslaviji je strogo 
etnično usmerjena, znotraj 
pa se usmerja na nacionalno 
uravnilovko, saj nima druge 
možnosti, kot da se ohrani 
z vzdrževanjem polne zapo-

j ju- ------------------------------------ -------------------------------------------------------------------------

Laj, Ob rob napovedim, da si od letošnje turistične 
^sezone ne smemo preveč obetati

VSE SKUPAJ ŠE VEDNO
Maček v Žaklju

gotovostjo lahko zapišemo le to, da predvidenim 
u !?am’ vsaj domači turisti, v glavnem ne bomo kos. Za 
°*Penzion 150000 in več dinarjev.

Ne °brači 
hrbta le ceni

tCčye’ki s° p°ttiest °v vsako let 
6it-.u; vse manj h

/ stinL-eše naibo
k N, t; , » turisti! 
1 l ahko o pri
I th>v.. A^nko nnh\/

*% ^Pogodbam 
fi0|’Pa bodo im,
.^0doK^_dela'

heZ borzeJ v

S^ssas,
6^tta Je’ oziro

v Žaklju«, še posebno za doma
čega gosta. Na tiskovni konfe
renci v okviru sarajevske turi
stične borze namreč predstavni
ki turističnega gospodarstva še 
vedno niso vedeli, po čem bodo 
letos letovali tisti, ki si bodo to 
sploh lahko privoščili! Kakšna 
borza je pravzaprav to? Je moč 
sklepati kupčije, če potencialni 
kupec ne ve, po čem je to ali 
ono?

Med izjemami, ki se v Saraje
vu niso pogovarjali s figami 
v žepih, je bil vsekakor Monte- 
negro ekspres. Pogumno je na
mreč pokazal svoje karte. In kaj 
je bilo iz njih razbrati? Pred
vsem to, da bo veljalo bivanje 
v enem izmed hotelov v Kotor
ju, Tivatu, Budvi ah katerem 
drugem kraju v Črnogorskem 
promoiju sredi poletja dobesed
no kos glave. Za teden dni po
čitnic bo treba odriniti od 
835.000 do 1,200.000 dinarjev. Pa 
ne za polni, temveč za polpenzi
on! Štiričlanska družina bo torej 
plačala za teden dni najmanj pet 
milijonov dinarjev. Pa brez sle
hernega zapravljanja.

Nekoliko nižje cene bodo pri 
zasebnikih. Sedemdnevni pen
zion bo od 742.000 do 1,000.000 
dinarjev. No, če k tem cenam 
dodamo še druge izdatke, brez 
katerih na počitnicah pač ne 
gre, potlej je na dlani, pri čem 
smo oziroma kako bomo letos 
dopustovali. Na morju očitno 
bolj malo.

Turistična agencija iz Beogra
da, ki skrbi za dopustovanje 
45.000-članskega kmetijskega 
kombinata, je doslej zakupila le

četrtino od predvidenih 8000 le
žišč. Za celodnevno oskrbo bo
do morali delavci odšteti od 
100.000 do 140.000 dinarjev, kar 
seveda močno presega možno
sti njihovih družinskih proraču
nov. Ni kaj, če letos ne bo na 
našem lepem Jadranu dovolj 
tujcev, ki imajo še vedno vsaj 
nekaj pod palcem, potlej bo na
šim hotelirjem bolj slaba predla. 
Kakšne bodo šele cene na sever
nem delu naše obale, če bo tre
ba že v Črni gori odriniti za pol
penzion 150.000 dinarjev in več?

Žal tudi upravljale! delavskih 
počitniških domov ob tem ce
novnem kaosu niso v zavidlji
vem položaju. Posamezne izdat
ke bodo že lahko tako ah druga
če »skrili«, toda končna cena 
penziona bo kljub vsem regre
som gotovo močno zasoljena, 
zelo verjetno tako, da bodo 
mnogi prav na račun cen letos 
ostali brez sonca in morja. Tako 
je bilo tudi letos pozimi, ko ni 
bilo težko dobiti proste sobe 
v tem ah onem počitniškem do
mu. Težko je bilo predvsem 
zbrati denar za nekajdnevni od
dih. Tako tudi dopustovanje 
pod lastno streho postaja za 
mnoge izmed nas predrago.

Zato bo letos politika regresi
ranja letnega oddiha še toliko 
bolj pomembna. Jasno je na^ 
mreč, da se bo potrebno pošte
no potruditi in kar najbolj na
mensko izkoristiti denarce za 
regres, če žehmo, da bi si vsaj 
vsak drugi zaposlen privoščil 
nekaj dni počitnic. Večje želje 
bi bile vsekakor nerealne, saj 
smo tudi v precej boljših časih 
ugotavljali, da polovica delav
cev, predvsem zaradi bornih 
plač, ne more na dopust.

A. U.

slenosti na svojem teritoriju. 
Tako so medsebojni trgov
ski spori jugoslovanskih te
ritorijev (ne samo republik, 
temveč tudi občin) v bistvu 
izraz neke refevdalne obla
sti, ki ni sposobna rešiti svo
jih problemov in se odpreti. 
Sodobni bojkoti, ki jih do
življamo, so samo s protek
cionizmom dosežen skrajen 
rezultat politične samoza
dostnosti jugoslovanskih 
političnih provinc...«

Po domače povedano: si
stem je ustvaril gnojišče, ki 
je idealno za razraščanje sa
momorilskih mahov. Kako 
nevarno pa se takšne okoliš
čine v psihoioškem pogledu 
približujejo najmračnejši 
dobi v novejši politični zgo
dovini človeštva, smo pred 
kratkim lahko prebrali 
v Dnevnikovi prilogi, ki je 
objavila nekaj odlomkov iz 
študije Theodoija W. Ador- 
na Freudovska teorija in 
struktura fašistične propa
gande, in jih naslovila s prav 
indikativnim naslovom: Fašizem 
in psihologija množic. Adorn 
v odlomku o egalitarizmu med 
dmgim pravi: »... Ena izmed 
komponent fašistične propagan
de in fašizma sploh je podton 
ciničnega egalitarizma, bratstva 
vsesplošnega ponižanja; simboli
zira jo slovita Hitlerjeva Entopf- 
gericht, enolončnica. Manj kot si 
želijo spremeniti družbi inhe- 
rentno strukturo, več besedičijo 
o socialni pravnosti, katere smi
sel je, da se ne sme noben član 
,ljudske skupnosti‘ vdajati indi
vidualnemu užitku. Represivni 
egalitarizem namesto udejanja
nja resnične enakosti z odpravo 
zatiranja je ena izmed bistvenih 
sestavin fašistične miselnosti, iz
raža pa se v agitatorjevih bese
dah, ko bi le vedeli... ‘, bese
dah, ki obljubljajo maščevalno 
razkritje vseh mogočih prepove
danih užitkov, ki si jih privoščijo 
drugi.«

Vas to na kaj spominja?
Če ne, ostanimo pri naši razli

čici »represivnega egalitarizma«, 
ki ga zganjajo njegovi protagoni
sti znotraj posamenih jugoslo
vanskih teritorijev in ki ga na 
vsak način poskušajo izvoziti tu
di na tiste teritorije, na katerih 
so si člani »ljudske skupnosti« 
mukoma izbojevali vsaj kanec 
možnosti za »vdajanje individu
alnemu užitku«. Konkretne ma
nifestacije tega »izvoza« se še 
zdaleč ne kažejo samo v bolest
nih mitinških ambicijah Šolevi- 
čevega, Kertesovega in njima 
podobnega kova, temveč tudi 
v (vsaj na videz) čisto »običajnih 
rečeh, kot so na primer: »kapi- 
talističke ocene slovenač- 
kih proizvoda« ali pa »viso
ke slovenačke plate« itd. Da 
bi bili v primeru, če bi bil ta 
»izvoz« uspešen, bolj ali 
manj vsi obsojeni na samo
mor, tako izvozniki kot tisti, 
ki bi na tak uvoz pristali, se
veda ni težko predvideti. 
O tej svojevrstni različici ko
lektivnega samomora razmi
šlja tudi pronicljiva in vse 
bolj utemeljena pesimistič
na Mladina, ki v članku z na
slovom Od blokade do eko
nomskega samomora med 
drugim piše: »...Ob dejstvu, 
da nerealizirana prodaja ne
kega slovenskega izdelka ne 
pomeni samo izpad dohod
ka slovenskega proizvajalca, 
pač pa predvsem izpad do
hodka proizvajalcev surovin 
in reprodukcijskega materi
ala iz vse države, ki ob boj
kotu ,lastnega' izdelka sode
lujejo, pa najnovejše srbske 
gonje ne moremo imenovati 
drugače kot pljuvanje v last
no skledo. Za takšno umaza
no politiko pa stojijo srbski 
politični krogi, ki javnosti 
seveda ne morejo pozivati 
na sveto vojno, zato pa to 
počnejo prek svojih časopis
nih utrdb vsaj posredno. Že 
Clausewitz je namreč vedel, 
da je vojna golo nadaljeva
nje politike z drugimi sred
stvi ... Vendar pa je tudi že 
Clausevvitz postavil pravilo,

da mora biti vojna zasnova
na na politiki in da se ne 
sme spremeniti v orodje na
cionalnega in družbenega 
samomora. Zdi se, da poli
tično vodstvo Srbije s temi 
akti ekonomske blokade 
prestopa to razumno in sa
moohranitveno črto.«

Na tej točki se nam samo 
po sebi zastavlja vprašanje: 
kdo lahko ustavi to brezum
je? Uspešen izid (za golo 
ohranitev seveda) spopada 
»nenačelne« z »načelno« ko
alicijo na izrednem oziroma 
predčasnem kongresu ZKJ? 
Gotovo ne, saj postaja vse 
bolj jasno, da ti spopadi ne 
vodijo nikamor in da pome
nijo le kontinuiteto prav ti
ste politike, ki bo, kot kon
čuje svoj spis Mladina, pred 
Slovenijo čedalje ostreje po
stavljala vprašanje ne opra
vil srbski nacionalsociali
stični gospodi, pač pa sode
lovanju ali izstopa iz zveze 
narodov, ki jim zaradi njiho
vih plemenskih zaslepljeno
sti ne moreš prodajati niti 
toaletnega papirja, kaj šele, 
da bi se lahko pogovarjal ali 
celo politiziral z njimi. Reši
tve torej objektivno ni priča
kovati s takšnih ali drugač
nih partijskih sestankovanj, 
to nam lahko ponudi samo 
takšna družbena praksa, ki 
bo to sejanje postavila tja, 
kamor spada - na rob druž
benega dogajanja. Da ne bi 
bili videti alkimisti, pa bi ve
ljalo reči, da se lahko takšna 
praksa generira prav iz stra
hu pred kolektivnim samo
morom, ki utegne privreti 
na dan prav v zadnjem tre
nutku. Se pravi v tistem tre
nutku, ko bosta nujno trčila 
Markovič in Miloševič. Mar
kovičev program tržne pre
nove jugoslovanskega go
spodarstva in izhoda iz krize 
se namreč že v temeljih ne 
.ujema z Miloševičevo dok
trino partijskega monizma 
in iz njega izvirajoče »refev
dalne oblasti«, o kateri v in
telektualnih šifrah govori 
dr. Veselinov. Kajti tako kot 
mnogi drugi tudi Veselinov 
verjetno že čisto iz samoo
hranitvenega nagona vidi iz
hod iz tega samomorilskega 
labirinta v »odprti ureditvi, 
ki bi se sklicevala na svo
bodno trgovino, večpartij- 
sko demokracijo, na repriva- 
tizirano družbeno lastnino 
in svobodo gibanja ljudi... 
»Tako pojmovana ureditev 
pa se, roko na srce precej 
razlikuje od tiste, ki so jo 
zahtevali na nedavnem mili
jonskem rpitingu na ustju 
Save in Donave, na katerem 
je bilo iz ust Slobodana Mi
loševiča čutiti tisto »demo
kracijo«, ki teži in sodi obe
nem. Da so stara gesla 
o »bratstvu in enotnosti«, 
o »enakopravnosti narodov 
in narodnosti« itd. brez nji
hove organske povezave 
s temeljno družbeno bitjo, 
se pravi ekonomijo, bolj 
prazna marnja kot ne, pa 
nam po svoje govori odda
ljeni ameriški monetarist 
Milton Friedman, ki misli: 
»... Svobodni zasebni trg je 
edina pot, da Jugoslavija po
stane družba blaginje. Poleg 
tega je to nedvomno najuči- 
novitejše sredstvo za premo
stitev političnega razdora 
med sestavnimi deli države. 
Če greš v trgovino, da bi ku
pil pšenico ali kilogram kru
ha, ne boš vedel, ali je pride
lan v Vojvodini - ali je za
sebni. Drugače pa je, če si 
državni funkcionar, ki raz
poreja pšenico za različne 
potrebe. Če bi imeli zasebni 
trg, bi izginilo 90 odstotkov 
etničnih antagonizmov. Ali 
imamo v Jugoslaviji sploh 
še kakšno drugo izbiro? Na 
vprašanje več kot zgovorno 
odgovarja sedanji gospodar
ski in politični položaj v dr
žavi, ki grozi z njenim raz
sulom.

Ivo Kuljaj
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Jugoslovanski tekstilci so se znašli v velikih težavah

»TRADICIONALNA« 
POTRPEŽLJIVOST POČASI 
POJENJUJE
Jugoslovanski tekstilci so na robu obupa, zato tudi ni čudno, 
da so že pred časom zagrozili z vsesplošno stavko. Zdaj je ta 
videti še odmaknjena in negotova, razlogov zanjo pa je še na 
pretek. Plače, ki ne zagotavljajo niti najskromnejšega pre
življanja, poslovni rezultati v prevladujoči rdeči barvi (zak
ljučnih računov še ni, pričakujejo pa, da bo imela samo 
slovenska tekstilna industrija za okoli 86 milijard dinarjev 
izgub!), vse slabša konkurenčnost na tujih trgih — vse to 
predvsem zaradi nepravilnega odnosa do te panoge. Tako 
pravijo tekstilci.

Čeprav pravijo, da je stati
stika kot bikini, ki mnogo od
kriva, bistvo pa vendarle za
kriva, moramo za lažje razu
mevanje težav, s katerimi se 
naši tekstilci srečujejo prak
tično vsak dan, dati na svetlo 
vs^j nekaj bistvenih podat
kov. V jugoslovanskih tekstil
nih tovarnah služi kruh okro
glo 469.000 delavcev, kar po
meni, daje vsak šesti zaposlen 
v industriji in rudarstvu po 
poklicu tekstilec. Največ med 
njimi - prek 70 odstotkov - je 
žensk. In tu že prihaja do pr
vih težav. Ženske po šihtu na
mreč ne podpirajo samo treh 
hišnih vogalov, temveč nosijo 
na svojih plečih še skrb za 
otroke in družino. Zavoljo no
sečnosti, rojstev in nege dru
žinskih članov jih je vsak dan 
na bolniški od 20 do 25 odstot
kov. Da bi bila proizvodnja 
v takšnih razmerah kolikor to
liko normalna, je pač zaposle
nih več, kot naj bi jih bilo za 
tekoče potekanje proizvodne
ga procesa, to pa seveda vpli
va na večje stroške.

Na drugo težavo opozaijgjo 
poslovni rezultati. Do konca 
leta 1986 so bili še kar ugodni, 
potem pa so se kazalci uspeš
nosti obrnili navzdol, zlasti 
naglo v zadnjem četrtletju lan
skega leta, ko je vidno upada
la proizvodnja prediv in tka
nin ter so nastale doslej še ne- 
slutene težave pri preskrbi 
z nepogrešjivimi surovinami 
in drugim reprodukcijskim 
materialom iz uvoza. Za ilu
stracijo: kar 38 odstotkov an
ketiranih proizvajalcev preje 
in tkanin je imelo lani moteno 
poslovanje, čeprav so hkrati 
svoje proizvodne zmogljivosti 
še povečali. Ob vsem tem pa 
morajo uvoziti kar 95 odstot
kov osnovnih surovin, ki so 
vrh vsega še t. i. borzno in se
zonsko blago in se praviloma 
kupujejo za celoletno proiz
vodnjo takrat, ko so ngjcenej
ši. Zaradi nerešene posojilne 
politike je tekstilna industrija 
prisiljena najemati draga po
sojila in kupovati surovine 
vse leto, torej tudi tedaj, ko so 
dražje, zato je v primerjavi 
z drugimi državami že na sa
mem začetku za 30 do 40 od
stotkov bolj obremenjena kot 
svetovna konkurenca. Poleg 
tega pa jo pri nabavi surovin 
in reprodukcijskega materiala 
s konvertibilnega področja 
tiščijo k tlom še naslednje ca
rinske in druge dajatve: za 
bombaž 27,8-odstotne, za vol
no 30,8, za česano volno 32,8, 
za sintetična vlakna 44,8, za 
barve 27,8 in za kemikalije 
37,8. Kako je to v ZDA, s kate
rimi se tako radi primerjamo? 
Za uvoz volne nad 35 mikroni 
tamkajšnji tekstilci ne plaču
jejo nobenih dajatev, za kako
vostnejše pa odmerijo od 20 
do 26 centov takse po kilogra
mu ali povrečeno pičle 3 od
stotke!

Da bi bil problem še težji, so 
lahko naši tekstilci kar 60 od
stotkov surovin za celoletno 
proizvodnjo nabavili šele 
v zadnjem četrtletju, ko je ko
nec avgusta ZIS le odobril in
tervencijski uvoz v vrednosti 
100 milijonov dolarjev. Resni

ci na ljubo jih je tedni tudi 
oprostil dela carinskih daja
tev, tako da so bile za 8,8 do 
17,8 odstotka cenejše kot si
cer. Vendar taka enkratna po
moč ni zadostovala za reševa
nje težav, ki so se nakopičile 
nad tekstilno industrijo. Iz te
ga kupa štrlijo še velikanska 
dinarska nelikvidnost, izraže
na v pogostih blokadah žiro 
računov, zastoji v proizvodnji, 
rahljanje vezi znotraj tekstil
nega reprodukcijskega kom
pleksa itd. Ker mnoge predil
nice in tkalnice niso imele do
volj surovin, so prešle na 
»lohn« posle...

za preplah za našo tekstilno 
industrijo, ki je tehnično-teh- 
nološko že tako na psu, da se 
čedalje teže meri s svetovno 
konkurenco. Vrh vsega je 
v tem okviru narasel izvoz t. i. 
veje 125 (preja in tkanine), kar 
je vse prej kot spodbudno, saj 
so šli na tuje trge izdelki nižje 
stopnje obdelave. In če to 
dvoodstotno rast izvoza raz
členimo še bolj podrobno, pri
demo do tehle zgovornih šte
vilk: izvoz končnih tekstilnih 
izdelkov je padel za 3%, izvoz 
prediv in tkanin pa se je pove
čal za 14%, kar se doslej še ni 
zgodilo. Hkrati so se povečali 
tudi »lohn« posli, in sicer za 15 
odstotkov. S tem so zaslužili 
405 milijonov dolarjev; 30 mi
lijonov na klirinškem, 375 mi
lijonov pa na konvertibilnem 
področju (od tega 77,2 odstot
ka na zahodnonemškem trgu.)

Na dinar bruto OD 
kar 1,85 dinarja 
obresti

Vsem tem težavam navk
ljub pa so se iz meseča v me
sec povečevale, zaloge konč
nih izdelkov. Čudno? Samo 
na prvi pogled. Dejstvo je na
mreč, da se nam je življenjska 
raven tako znižala, da se čeda
lje redkeje odločamo za na
kup novih tekstilnih izdelkov, 
trgovci pa zaradi padca kupne 
moči naših državljanov noče
jo več prevzemati skupnega 
tveganja s tekstilci. Če bi bilo 
blago cenejše, bi nekako še 
šlo. Toda poslovnih stroškov 
se ne da kar tako zmanjšati, 
ker so proizvodne zmogljivo
sti zelo zastarele, saj je njihova 
povrečna odpisanost kar 70- 
odstotna, v proizvodnji prediv 
in tkanin pa je celo več kot 90- 
odstotna. Pa še ti »pamtiveč- 
ni« stroji tečejo od zore do 
mraka, od mraka do dne: izo- 
riščeni so 83, spredilni in tkal
ni celo 90-odstotno, kar je pre
cej nad povprečjem v indu
striji.

Bi se lahko rešili zalog z več
jim izvozom? Težko. Lani so 
prodali na tuje za 918.895 mili
jonov dolarjev svojih izdel
kov. To je sicer za 2 odstotka 
več kot leto poprej, toda skup
ni jugoslovanski izvoz se je 
v tem obdobju povečal za 
9 odstotkov. To je gotovo znak

Po vsem tem torej ni čudno, 
da so bili tudi finančni poka
zatelji poslovanja jugoslovan
skih tekstilcev po lanskih de
vetih mesecih (zaključnega ra
čuna ’88 še ni) vse prej kot 
zavidanja vredni. Neugodni 
odnosi v strukturi in dinamiki 
skupnega prihodka in porab
ljenih sredstev so botrovali ta
kemu dohodku, kije bil v pro
izvodnji preje in tkanin za 53 
indeksnih točk manjši od pov
prečja v industriji, proizvod
nji končnih tekstilnih izdel
kov pa za 25. Delež ozdov seje 
v primerjavi z enakim obdob
jem leto poprej v proizvodnji 
preje in tkanin znižal za 16, 
v proizvodnji končnih izdel-

Predicam in tkalkam se obeta lepša 
pomlad

O benificirani delovni dobi za predice in tkalke so na 
zveznem odboru sindikata delavcev tekstila, kože in obutve 
na dolgo in široko govorili že pred leti. Razprave so se 
končale tako, da so jim v južnih republikah in avtonomnih 
pokrajinah spizi priznali bonus, Slovenija in Hrvaška pa sta 
takrat potegnili krajši konec. »To je nonsens; če zaradi dru
gega ne, že zavoljo dejstva, da so osnovna sredstva pri nas 
bolj odpisana kot v .spodnjih’ krajih,« pravi sekretarka repu
bliškega odbora sindikata delavcev tekstilne in usnjarsko- 
predelovalne industrije Slovenije Branka Novak, in v isti 
sapi doda, da je bil to tudi eden od razlogov za lanski štrajk 
mariborskih tekstilcev.

Kaj nameravajo storiti, da bi bile tudi slovenske predice in 
tkalke enakovedne »južnim sestram«?

»Ker je Skupnost pokojninskega in invalidskega zavarova
nja zahtevala dopolnitev k prejšnjemu zahtevku za benifici- 
rano delovno dobo, smo se po poletnih počitnicah pospešeno 
in še bolj poglobljeno lotili tega postopka. K sodelovanju 
smo pritegnili inštitut za medicino dela, prometa in športa; 
če bo vse po načrtih, bomo maja delo končali,« je pojasnila 
Branka Novak in dodala, da jih bodo samo te dopolnitve 
stale 30 milijard starih dinarjev; 10 odstotkov vseh stroškov 
bo poravnal republiški svet ZSS, preostalih 90 pa splošno 
združenje tekstilne industrije oziroma njegove članice. Soli
darnostno tudi nekateri konfekcionarji.

Vremena kranjskim tkalkam in predicam se torej jas
nijo...

preje in tkanin se je stopnja 
akumulativnosti zmanjšala za 
kar 46, v proizvodnji končnih 
tekstilnih izdelkov pa za 7 od
stotkov, medtem ko seje v in
dustriji povečala za 14 od
stotkov.

Če zdaj pod vsemi temi dej
stvi potegnemo črto, se bomo 
do vratu znašli v rdečih števil
kah. Predilke in tkalke so od 
januarja do septembra 1988 
»pridelale« za 46,678 milijo
nov dinarjev izgub, kar je za 
natančno 71,3 odstotka več 
kot v prvih devetih mesecih 
leta 1987 ali kar za desetkrat 
v primerjavi še z letom poprej! 
Konfekcionarji so se v lan
skem tričetrtletju »potopili« 
za 38 odstotkov ali za 36.603 
milijonov dinarjev. Nič bolj 
rožnato se ni godilo tudi de
lavcem usnj arsko-predeloval- 
ne industrije, ki prav tako spa
dajo v sindikat te panoge, ven
dar o njihovem položaju kdaj 
drugič.

SE JE DRŽAVA SLEDNJIČ 
OVEDLA NJENE PO
MEMBNOSTI? - Tekstilna 
industrija je narodno-go- 
spodarsko zelo pomembna 
dejavnost, saj predstavlja 
10,7% fizičnega obsega 
industrijske proizvodnje 
SR Slovenije; v njej služi 
kruh 50.000 delavcev, od te
ga 80 odstotkov žensk.

Tuje pošte sicer ni lepo brati, toda...
Po »zloglasnem« zborovanju v Cankarjevem domu so 
prejeli poslovodeči možje slovenskih tekstilnih ozdov od 
svojih »bratskih« kolegov na kupe pisem s takšno ali 
podobno vsebino.

kov pa za 10 odstotkov. Na 
zmanjševanje razpložljivega 
dohodka za skoraj polovico so 
vplivale še realne obrestne 
mere, ki so bile mnogo večje 
od kosmatih osebnih dohod
kov zaposlenih: za plače so 
namreč namenili samo 
572.017 milijonov za obresti 
pa so dali kar 707.134 milijo
nov dinarjev. Koeficient (1,24) 
se je med julijem in septem
brom povečal na 1,85, kar 
z drugimi besedami pomeni, 
da je prišlo na 1 dinar bruto 
OD kar 1,85 dinarja obresti! 
Po vseh teh krutih dejstvih so 
se seveda ravnali tudi osebni 
dohodki zaposlenih; stopnja 
njihove rasti je bila v obeh ve
jah tekstilne industrije precej 
za ustvarjeno rastjo v industri
ji in rudarstvu. Nizkim pla
čam navkljub pa se poslovni 
in rezervni skladi niso poveča
li. Nasprotno: v proizvodnji
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rišem Vam danas pismo. Jer sam Vaše očekivao juče. Očekivao sam Va5u 
reakciju povodom sramnog zbora u Cankarjevom domu. zbora mržnje prema 
srpskom narodu i zbora solidarnosti sa albanskim nacionalistima i se- 
partistima koji razbijaju našu zajedničku otadžbinu, Jugoslavijo.

Znam da je meni lakše da Vam prvi pišem, jer se ta sramota nije dogo
dila ovde. te nemam čega da se stidim. To što se desilo uvredljivo je 
i ponižavajuce za oba naša naroda, te je neprihvatljlvo za radnike na- 
šeg i vašeg kolektiva da se prečutno od toga ograduju.

Kao dugogodišnji partner! uspešno smo saradjivali i nastojali da tu 
sarad-.u razvijamo i unapredjujemo u obostranom interesu. Svaki naš 
konta-, bio je prožet srdačnošču i iskrenora željom za stalnim proši- 
rivanjem i obogačivanjem naših medjusobnih poslovnih odnosa.

Brine me što opravdano reagovanje ra-nlka "Jugoexporta" i naših kupa- 
ca može dovesti do bitnog smanjenja naših zajedničkih poslova na šta. 
ako se blagovremeno ne reaguje. nečemo modi da utičemo.

Stoga bi Javni stav svakog poštenog Slovenca i radnika va»cg fcpleiti- 
va. u koje verujemo, značio da se takav dogadjaj smatra nedozvoljenio 
i neponovljivim incidentom.

Ovoga puta. srdačan pozdrav, što za Vas iskreno osecam. odlažem do 
odgovora na ovo pismo.

Slobodan Andii 
generalni direl

Ne! za generalni
štrajk...

Vsa ta dejstva in položaj, 
ki jim sledi, med jugoslo
vanskimi tekstilci dvigujejo 
temperaturo. V zrenjaninski 
tovarni preprog Proleter se 
je dvignila že skoraj do vre
lišča, saj so svojim kolegom 
po vsej širši domovini pred
lagali, naj se jim marca pri
družijo v generalnem štraj- 
ku. Z njim naj bi dosegli, da 
bi se zmanjšalo število naših 
predstavništev v tujini, 
oprostitev carine na uvoz su
rovin in opreme in še nekaj 
drugih »popustov«, med nji
mi tudi tega, da tekstilna in
dustrija državi ne bi plače
vala več kot 30 odstotkov 
obveznih dajatev. Zraven pa 
so navrgli še nekaj cvetk mi-

ben, ker problematiko tek
stilne industrije in v njej za- ** 
poslenih delavcev pospeše- ^ 
no rešujejo po pravilih, si
stemskih kanalih. Toda - 
»proleteiji« se niso dali; nji- 1 
hova sindikalna konferenca | 
je za 10. marec povabila
v »svobodoljubni« Zrenja- i 
nin vse predsednike sindi- J
kata in direktorje jugoslo-j 
vanskih tekstilnih delovnik « 
organizacij, kjer bi se po
drobno dogovorili o general
nem štrajku. Seveda je mo- m 
rala predsednica Musa pre- ni 
trgati obisk v Sloveniji in zr 
odhitela je v Zrenjanin pre pl 
pričevat »Proleterje«, da te (v 
žaven položaj že rešujejo za ta 
to pristojne inštitucije. Tako st 
informacijo so sprejeli tudi ec 
na na hitro sklicani (13.) seji
- s polnoštevilno udeležbo *
— republiškega odbora sin- 
dikata delavcev tekstilne in 
usnjarsko predelovalne in- ^

če 
Ji

dustrije Slovenije.

... da za legalne poti
In katere so te pristojne nj 

inštitucije? Z vso že opisano ki 
problematiko, ki jo je na v< 
podlagi ugotovitev republi-
ških in pokrajinskih odbo- P.1 
rov sindikata spravil pod 1
skupni imenovalec zvezni 
odbor, se je seznanilo pred- ‘
sedstvo sveta ZSJ in poslalo 
skupščini SFRJ naslednje «. 
zahteve: uvoz surovin in re- ~ 
produkcijskega materiala za ^ 

izdelke' naj boizvozne
oproščen carinskih dajatev ^
in uvoznih taks; zagotoviti je 
treba sredstva za nemoteO 
uvoz surovin, za tiste,'ki jifi a 
dobivamo od SZ, pa naj ve | 
ljajo enaki pogoji kot za kre
ditiranje energetskih suro
vin: prevetriti je treba seda |
njo obrestno politiko 
zmanjšati je treba dajatve fi . 
dohodka in osebnih dohod J 
kov, s čimer bi omogočili, d< 4 
bi se osebni doh .dki zapc 
slenih v tej panogi, ki zc$ * 
zaostajajo za 17 do 25 odstoV 
kov, izenačili z dohodki de 
lavcev drugih industrij skifiSr 
vej; dajatve tekstilcev z3 j? 
splošno in skupno porab6 {:* 
naj bodo za 10 odstotkov ™ 
manjše kot doslej; pospeši?^ 
je treba izdajanje dovoljen! 0c 
za uvoz opreme, ki je pri na-‘ v. 
ne izdelujemo in za kateh 
so potrjene carinske olajša ne 
ve. O tem bo torej odločal3 et 
skupščina SFRJ. sc

Na Slovenskem pa je t° hj 
problematiko republiški & hc 
vršni svet v sodelovanji 61 

sindikatom in splošni!” še
združenjem tekstilne indil h 
strije že obravnaval. Na sej1 ^ 
10. marca je naložil svojern” 
komiteju za industrijo i” .
gradbeništvo, naj pozorn” °-

tinške narave, ki pa zlasti 
slovenskim in hrvaškim fa- 
brikam niso preveč dišale.

Namreč, naj bi iz državne
ga in partijskega vodstva od
stranili vse tiste, ki so odgo
vorni za kontrarevolucijo na 
Kosovu, za razbijanja brat
stva in enotnosti in podobne 
reči iz ulične orožarne. Prav 
v tem času se je na že vna
prej načrtovanem delovnem 
obisku v Sloveniji mudila 
predsednica zveznega odbo
ra sindikata delavcev teksti
la, kože in obutve Jugoslavi
je Jozefina Musa, hkrati pa 
tudi aktivisti te panoge s Hr- 
tvaškega. Z delavci Laboda 
iz Novega mesta in Beti iz 
Metlike so družno obravna
vali omenjeni poziv Zrenja-' 
nincev in soglašali, da gene
ralni štrajk za zdaj ni potre-

spremlja gibanja v tej panC 
gi in tekoče poroča IS, v s6' 
delovanju z republiškim kSr 
mitejem za mednarodno s6' n< 
delovanje pa spremlja ure? 
ničevanju pobud, ki jih r sj 
s tem v zvezi RIS že 12. janfi' z 
aija poslal ZIS. Naj P6' sij 
membnejše se nanašajo & ^ 
spremembo politike uvoZ' 
osnovnih surovin in ha zfl1' 
žanje uvoznih kontingente' §] 
tkanin po meddržavnih sp? h

t-t o 4-11 /J i » «1 rvr Al 1 C' ”razumih, pa tudi na proU1 
tev možnosti organiziranj
konsignacije v naši državi, t*1
katere bi sukcesivno v ugo;,d' 41
nejšem časovnem razpon’e> J
jemala bombaž v ustrezni ^
količinah. p,

»Z naše strani je torej n” &( 
rejeno vse,« pravi sekrete* g. 
ka republiškega odbora si? ^
dikata delavcev tekstilne v ti<
usnjarsko-predelovalne xf, ?t 

Slovenije Bran*; h
pa čakanj hi

dustrije
Novak. »Zdaj ----- , .
Naš predsednik Alojz Om«, ^ 
je pristojne opozoril,, da v c 
dicionalna potrpežljivost n 
šega članstva pojenjuje. ? ^ 
to torej pričakujemo čih v. 
prejšnje ukrepe, jim je d«Lj ^ 
sicer se utegnejo tekst^ ^ 
res postaviti v prve vrstenj, V(
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Racionalizacija splošne in skupne porabe

TOLIKO OBDAVČENEGA 
GOSPODARSTVA PAČ NI

era Potrebno je korenito spre- 
m0’ peniti in racionalizirati orga- 
Pre’ nizacijo državne uprave,
1 111 zmanjšati administracijo, di- 
pre Plomacijo, stroške obrambe 
a te- (vojske) in državne reprezen- 
o za tance. Na vseh teh področjih 
'ako sta najboljše in bolj ali manj 
tudi edino zdravilo javnost dela in 
seji demokratizacij a nadzora teh 

ižbc dejavnosti.
sin- Sklad za nerazvite j e potreb- 
e ir ?? spremeniti v razvojnega, ki 

in- pi subvencioniral in spodbu
di na lastniški logiki temelje
če naložbe v neravzite predele 
Jugoslavije ali posameznih re

nti ^blik. S tem bi prispevali po
memben delež tudi k nastgja- 

ojnč nju večnacionalnih podjetij, 
sanc ki bi lahko pomenila enega od 
: na vzvodov preseganja nacional- 
ubli- no-republiških meja in pravo 
dbo- Priložnost nerazvitih za hitrej- 
pod razvoj.

-ezh1 , Vse te spremembe so nujne, 
)rcd' jugoslovansko ^ospodcir- 
slala Stv° sodi med najbolj obdav- 
dnjt — ...... —

čena na svetu. Če upoštevamo 
samo relativni obseg fiskalnih 
in prafiskalnih obremenitev 
našega gospodarstva (okoli 
45%) zavzemamo mesto v sku
pini držav, ki izloči o največ 
sredstev za skupno in splošno 
(državno) porabo. Vendar so 
vse to države, ki si to bolj ali 
manj lahko privoščijo, kajti 
njihov družbeni proizvod na 
prebivalca je prek deset tisoč 
dolarjev (skandinavske drža
ve, Benelux, Avstrija, Franci
ja). Toda tudi med najbolj raz
vitimi državami je nekaj ta
kih, ki so se odločile za bolj 
skromna izločanja (in obenem 
za drugačen družbenogospo
darski razvoj) in tako izločajo 
samo 30% dohodka za te na
mene (ZDA, Švica). Države 
OECD, ki imajo nekaj višjo 
stopnjo razvitosti kot Jugosla
vija (Grčija, Portugalska, Špa
nija, Turčija), porabljajo za te 
namene skoraj še enkrat manj 
(okoli 25%).

Kaj je mogoče storiti? Ome
nili smo že nekaj nujnih reši
tev za racionalizacijo splošne 
porabe, ki pa je potrebna tudi 
pri skupni porabi (četudi 
manj). Na tem področju vidi
mo tudi dve možnosti, kijih ni 
možno uporabiti pri splošni 
porabi, namreč uvajanje in 
razvijanje tržnih prvin in al
ternativne načine njenega fi
nanciranja.

Družbene dejavnosti skup
ne porabe s svojimi proizvod
nim storitvami delno poveču
jejo kakovost človeških in ma
terialnih produkcijskih tovr- 
cev in tako povečujejo global
no produktivnost družbe, del
no pa gre tudi za proizvodno 
porabo. Njihove storitve so 
dolgotrajne, obstaja pa tudi 
majhna povezanost med vla
ganji in rezultati (kar še bolj 
vodi v njihovo pomanjkanje 
kot porabe). Njihove proizvo
de razdeljujemo brez nepo-

Zakaj (in kako) do prenove zveze komunistov (8)

trije naši temelji:
• CIVILNA DRUŽBA,
E PRAVNA DRŽAVA,
B SAMOUPRAVLJANJE
a p C"

stot'
i d? Z nerazjasnjenimi pojmi se 
skil’ srečujemo tudi, ko govorimo 
r z i a vrednotah civilne družbe, 
rabfl Pravne države in samouprav- 
tko' ‘JanJa in o vlogi zveze komuni- 
ešit' ?l°v ene ali druge oblike druž- 
ljeri r?ae organiziranosti. Zakaj in 
naS,, kod takšno nerazume-

iterf vanje?
ajga- h ^-riza kapitalistične social- 
>čals ef ^rzave in realsocializma ter 

statistične vloge in vsebine 
jo ?cialističnega samoupravlja- 

. nya> ki je razkrojila vrednost- 
ii) oi°’ teoretično in politično so- 

anč | asje zastran poti razvoja na- 
;njv«, 'trožbe (ter do bolečega slo- 
nCl ii stil3 od iluzij realnega sociali- 
s v Cnega samoupravljanja), je 

errl. ^ svetu vzbudila vehko zani- 
) „ op • e' ® posebno strastjo in
ornc panjem je tudi pri nas, in to na 
an^ p Vsem nov način, opozorila 
v sC ^ Prakso in teorijo civilne 
i k<r v primerjavi s pone-
o s<r o0 eenim in zato tudi teoretič
ne* sl. Vse manj utemeljenim po- 
h V s rTS°m. odmiranja države 
antf- z p°družabljanjem politike ter 
,jnO' sj Uveljavljanjem političnega 
_ vWi on erna socialističnega Samo
vo^ P^anja.

nt?v Jvilna družba 
spj J^ošča pobude

PraL?r.etično- pohtično in 
v 'fr alj^trPno iskanje novih soci- 
= ^mh poti nam je nazorno 
r®jji <^0, da se moramo po- 
zrl skij od poenostavljenega 

Pre^evanJa na delavski, od 
j b« &oi,v,Ved°vanja svobodnega 

San; . neSa in družbenega or- 
s-o ^atir rarda tn združevanja, od 

lične Ja nastdjanja demokra-
P°litične kulture, od 

anK' iavn':0gočanja pravne zaščite 
^ 9ja ga Političnega delova

je ’ vfuvsem pa od premajh
arh'
iriti1

tr3 ?ori,?(tgovornosti političnih 
it h3 Ton V za razvoj.
P Odp0.,a s tem še zdaleč nismo 

čilf' (N Vr°riU na vprašanja, ali je 
ieJ' Va re”ciadstična pravna drža- 

han^1^110 tako organizirana 
* » Xžii„0rovana’ da si bi lahko 

Xosti pristojnosti in odgo- 
^ ti civilne družbe. Iz do

sedanjih razprav o perspekti
vah našega razvoja je razvid
no, da si brez teoretične in po
litične uveljavitve civilne 
družbe in pravne države ni 
mogoče zamisliti korenite, 
protietatistične, moralne, in
telektualne, gospodarske in 
politične prenove kakršnega 
koli že socializma pa tudi na 
varovanje ustavnosti in zako
nitosti človeških pravic in 
svoboščin. Tega se ZK v vse 
večji meri zaveda, zato se zav
zema za civilno družbo kot ce
loto samoupravnih odnosov 
in ustanov na področju dela, 
celotno delovno, gospodarsko 
in socialno sestavo družbe. 
V pojem civilna družba sodi 
tudi prostovoljno združevanje 
občanov in delovnih ljudi 
v ncorazličnejše zveze, združe
nja, društva, skratka tudi poli
tično neorganizirano prebival
stvo.

ZK v civilno družbo všteva 
tudi spontane pobude obča
nov in delovnih ljudi, kot so 
družbena gibanja - ekološka, 
mirovna, feministična, duhov
na (ki so tudi legitimna, če iz
hajajo iz splošne, skupne pod
lage za delovanje socialistične 
zveze delovnih ljudi). V civil
no družbo je treba všteti javno 
mnenje in državne subjekte 
njegovega oblikovanja, torej 
časopise in založništvo. Civil
no družbo tvorijo tudi posa
mezne oblike meddržavnih in 
mednarodnih stikov (nevlad
ne organizacije). Vanjo sodijo 
klasične in samoupravne pra
vice in svoboščine človeka in 
državljana in ne nazadnje je 
treba vanjo vključiti tudi 
družbenopolitične organizaci
je, socialistično zvezo, sindi
kat, mladinsko organizacijo, 
zvezo borcev in zvezo komu
nistov. Delovati morajo samo
stojno - glede na državo - in 
razmeroma neodvisno v med
sebojnih odnosih. Njihov ci- 
vilno-družbeni pomen je (lah
ko) toliko bolj vpliven, koli
kor večje vloge imgjo njihove 
osnovne enote in kolikor bolj 
delujejo po načelu dejavne

udeleženosti. Vedeti pa mora
mo, da se v naših razmerah 
pojem (in vpeljava) civilna 
družba politizira. Že dolgo ve
mo, da sporna proizvodnja ni 
več edino in temeljno področ
je obnavljanja socialnih na
sprotij. Zato se ti konflikti 
v novih oblikah prenašajo in 
razširijo na vsa področja civil
ne družbe in seveda tudi dr
žavne sestave. Če je civilna 
družba nedržavno področje, 
ki zajema različne družbene 
ustanove, ki so legalno in de
mokratično organizirane, to 
za zvezo komunistov pomeni, 
da mora braniti avtonomnost 
javnega področja in s tem v bi
stvu civilni družbi pomagati 
odpirati prostor za pluralizem 
pobud, načinov življenja, ide
ologij in podobnega.

Pravna država 
pomeni predvsem 
pravno varnost

Zahteve po civilni družbi so 
po svojem bistvu predvsem 
zahteve po vseh civilizacijskih 
pridobitvah sodobnega člove
štva. Terjajo poglabljanje so
cialistične demokracije in ra
cionalizacijo družbnega odlo
čanja skladno s sodobnimi na
čeli delovanja družbe in so to
rej uperjene proti družbene
mu in političnemu voluntariz
mu. Načelo civilne družbe 
zahteva torej preobrazbo poli
tične družbe oziroma politič
ne države, kar pa nikakor ne 
pomeni zanikanja teze o od
miranju države. Država bo se
veda še dolgo potrebna in si 
zato ne moremo privoščiti, da 
bi ob upoštevanju odmiranja 
države (na poti v komunizem) 
otopela naša zavest predvsem 
o naslednjih vprašanjih:

G kako posodobiti in okre
piti moč državnega aparata na 
področjih, na katerih je to po
trebno že zaradi narave stvari 
(zaščite zakonitosti, pravnosti, 
strokovnosti);

G kako nadzorovati držav
no oblast in zagraditi stvarni

srednega plačila ali po hudo 
neekonomskih cenah.

Možnost racionalizacije na 
tem področju vidimo v po-, 
stopnem substituiranju druž
benega financiranja skupne 
porabe s tržno alokacijo resur
sov, seveda tam kjer je možno. 
To pomeni, da morajo uporab
niki bolj plačevati delno ali 
polno ceno njihovih storitev. 
Ze danes obstaja niz dejavno
sti zdravstvene zaščite, medi
cinskih in paramedicinskih 
storitev pa tudi določene de
javnosti na področju izobraže
vanja in socialnih dejavnosti, 
ki bi jih lahko takoj pričeli va
lorizirati na trgu in s tem manj 
obremenjevali gospodarstvo.

Pri uvgjanju tržnosti 
v skupno porabo je potrebno 
upoštevati tudi naravo dejav
nosti namreč koliko pomeni 
investiranje v kakovost člove
ških resursov, koliko pa ne
proizvodna poraba. Zato je 
potrebno redifinirati oziroma 
odpraviti celo vrsto pravic pri 
zadovoljevanju skupnih po
treb in uvesti (neprijento in 
osovraženo) plačilo bolj ah 
manj polne ekonomske cene. 
V določeni meri je potrebno 
dozirati tržnost tudi pri po
nudbi storitev, kot veleva 
koncept pluralizacije Welfa- 
rea na zahodu v smislu simbi
oze in tekmovanja več subjek
tov, ki ponujajo storitve (na

zasebnem in družbenem po
dročju ter med njima).

Druga takšna možna speci
fična racionalizacija pri skup
ni porabi je redifiniranje nači
na družbenega financiranja te 
porabe. Ekonomski status de
lavcev v ozdih na tem področ
ju je normativno enak statusu 
in pravicam gospodarskih 
subjektov. V tem smislu se 
oblikujeta tudi prihodek oz
dov družbenih dejavnosti 
skupne porabe in osebni do
hodek v njih zaposlenih de
lavcev. Gospodarstvo mora 
tako financirati samoupravne 
interesne skupnosti zavoljo 
zagotavljanja oz. oblikovanja 
celotnega prihodka ozdov, teh 
dejavnosti, ki seveda obsega 
tudi amortizacijske stroške in 
akumulacijo (brez amortizaci
je bi negospodarski subjekti 
imeli izgubo). Takšno financi
ranje je v nekem smislu nera
cionalno, kajti družbene de
javnosti je potrebno razumeti 
in obravnavati kot javne, ne
profitne ustanove. Razširjena 
reprodukcija teh dejavnosti 
ne bi smela biti avtomatična, 
temveč plod dogovora s finan
cerji, kar bi med drugim raci
onalizirali širjenje teh dejav
nosti in povečalo vpliv jav
nosti.

Prav tako je nesmiselna ob
veznost amortiziranja nego
spodarskih subjektov, ki je 
enaka amortiziranju podjetij.

odnos, odgovornosti državnih 
organov in funkcionarjev ci
vilni družbi (in njenim ustano
vam in predstavnikom torej 
delegatom);

• kako okrepiti socialistič
no državo kot demokratično 
pravo državo;

G kako pospešiti izražanje 
in usklajevanje intresov, idej 
in znanja civilne družbe in jih 
prenašati v držawvo in kako 
povečati upravljalske sposob
nosti države;

G kako, s kakšnimi oblika
mi zgraditi nove odnose med 
družbenopolitičnimi organi
zacijami in skupnostmi, da bi 
se vse bolj uveljavljala njiho
va specifična subjektivnost in 
s tem razdržavila njihova vlo
ga (se uresničevala v okviru 
političnega pluralizma).

Vrednote 
»vodilnosti« ZK

Vseh teh nalog nikakor ne 
bo mogoče izpeljati brez pre
nove zveze komunistov, in to 
od znotrgj. Splošna družbena 
kriza terja prevrednotenje ZK 
kot subjekta razvoja. Neučin
kovitost gospodarskega in po
litičnega sistema j e, kot je zna
no, povzročila ostro kritiko 
ZK in socialistične vizije.

Že pred lanskimi konferen
cami zveze komunistov je bila 
diagnoza stanja v zvezi komu
nistov jasna. Njena združeval
na, mobilizatorska, usmeije- 
valska sposobnost, njena spo
sobnost sodelovati in voditi 
uspešno reševanje vse večjih 
notranjih protislovij jugoslo
vanskega socialističnega raz
voja seje zmanjšala. Začelo se 
je odtujevanje zveze komuni
stov od znatnega dela družbe, 
prišlo pa je tudi do motenj 
v stikih med članstvom in 
vodstvi ZK.

To se izraža zlasti v vse mapj 
ustrezni sestavi članov zveze 
komunistov, v vse manjši pri
pravljenosti mladih ustvarjal
nih ljudi za vstopanje v naše 
vrste, v vse hujšem oporeka
nju vlogi zveze komunistov 
kot vodilne družbene sile. 
Spričo tega pa postaja vse bolj 
očitna tudi notranja kriza zve
ze komunistov. Razcepi med 
vodstvi in člani in slabitev 
medsebojnega zaupapja so 
poštah bolj vidni kot pred leti. 
Na eni strani so postala - po 
številu sej - izjemno priza
devna vodstva, na drugi pa se 
v članstvu spričo neprenovlje- 
nih metod in organiziranosti 
množijo izredno ostre, pogo
sto tudi protislovne kritike 
vodstev pa tudi protestne 
obhke izražanja nezadovolj
stva, kot so neplačevanje čla
narine, delovanje zungj orga

nizacije v javnosti, izstopi in 
celo kolektivni izstopi itd. 
V organizaciji ZK je prišlo do 
razcepov in odkritih razhajanj 
med vodstvi, do prikritega na
stajanja avtoritarnih teženj 
v vseh delih Zveze komuni
stov Jugoslavije. V razjasnje
vanju partijske krize so začeli 
nastajati sporedne organizaci
je, skupine za pritisk in druge 
skupine kot izraz množičnega 
izražanja delavskega in držav
ljanskega nezadovoljstva in 
občutkov nacionalne ogrože
nosti ljudi.

Vse to v naši družbi povzro
ča krizo zaupanja zvezi komu
nistov, v zvezi komunistov pa 
krizo zaupanja članstva vod
stvu in v organizaciji kot celo
ti skorgj popolno krizo učin
kovitosti ZK v sistemu in jav
nosti.

Na 13. konferenci Zveze ko
munistov Jugoslavije se je 
nedvomno izkazalo, da so 
v ZKJ najgloblje idejnoteore- 
tične in idejnopohtične razli
ke prav v razumevanju vodil
ne vloge ZKJ, njene avant
gardnosti, idejne enotnosti, 
demokracije, načel organizira
nja v sorazmeiju do drugih 
političnih subjektov itd. Te 
razhke so se po konferenci še 
poglabljale. Politične polari
zacije z vsemi prvinami poli
tične manipulacije, demagogi
je, totalitarizma z vrha in od 
spodaj, vse večje vnašanje po
litičnih čustev, s prvinami ira
cionalnosti so v veliki meri 
potekali v Zvezi komunistov 
Jugoslavije.

Raziskave vzrokov družbe
ne neučinkovitosti ZKJ opo- 
zaijajo na štiri poglavitne 
stvari:

• takšno (deklarativnost) 
splošnost vsebine in mnoštva 
političnih sklepov in stahšč 
zveze komunistov (kijih sicer 
družba večinsko sprejema), ki 
prikriva dejanske razlike v in
teresih in pogledih na poti do 
ciljev v ZK in družbi;

• neznanje in nasprotne in
terese od tistih, ki se zarye 
zavzema (v besedah) zveze ko
munistov, to je pri ljudeh, ki 
v sami zvezi komunistov orga
nizirajo in vodijo politični 
proces;

G neorganiziranost članov 
zveze komunistov na ključnih 
točkah nastajanja in oblikova
nja pluralizma družbenih inte
resov in neustrezne metode 
vodenja naj ožjih jeder v poli
tičnih, samoupravnih in 
oblastnih organih, ki z nači
nom svojega dela preprečuje
jo enakopravno sodelovanje 
vseh članov, samoupravljal- 
cev, državljanov v ključnih 
dejavnostih političnega pro
cesa;

Amortizacijska sredstva so do 
nedavnega praviloma uporab
ljan kot obrestnosni kapital, 
ki so ga posojali nazgj gospo- 
drstvu in tako povečevali 
osebne dohodke in družbeni 
standard zaposlenih v družbe
nih dejavnostih. V drugih, trž
nih državah takšni subjekti iz 
proračuna seveda ne dobivajo 
amortizacijskih sredstev, mar
več se jim le zmanjšuje vred
nost osnovnih sredstev ali ka
pitala.

Glavna prednost takšnega 
načina ni popolno zmanjšanje 
stroškov teh dejavnosti, tem
več je hitro odzivanje na go
spodarske rezultate. V gospo
darsko slabših letih tako ne bi 
povečevali zmogljivosti druž
benih dejavnosti (kar nam ni
kakor ne uspe doseči z zakoni 
in predpisi), v obdobju boljše
ga gospodarjenja pa bi se širi
le tudi družbene dejavnosti. 
Na ta način bi znatno povečali 
tudi tržni pritisk na subjekte 
v družbenih dejavnostih, kar 
ti seveda dobro vedo, zato na 
vse mogoče načine onemogo
čajo tovrstne spremembe. 
S tem je dosežena vehko večja 
resonantnost gospodarstva in 
negospodarstva kot pa z naši
mi dosedanjimi rešitvami (ad
ministrativne linearne omeji
tve, neplačilo prispevka za 
družbene dejavnosti ozdov 
z izgubo itd.).

Bogomil Ferfila

G nedoslednosti pri obliko
vanju končnih sklepov pri od
ločanju, uresničevanju, pre
verjanju in sankcioniranju od
ločitev.

Zadnji izmed naštetih vzro
kov je odločilen, ker določa 
družbeni vpliv in naglico pri 
odpravljanju vseh drugih.

Iz teh ugotovitev izvirjo tudi 
naloge prenovljene ZK. Po
membno je vse člane uspo
sabljati za to, da se naučijo 
razčlenjevati razmerje sil, ki 
delujejo v njihovem okolju in 
družbi. Doslej so se učili pred
vsem, za kaj se je treba boje
vati, niso pa se učili, kako priti 
do stvarne analize razmerja sil 
in kako doseči cilje, ki smo si 
jih postavili kot socialistična 
družba.

Potrebno se je usposabljati 
za to, da bi vsi člani znali orga
nizirati povezovanje v zvezi 
komunistov, in to ne le zatega
delj, da bi vsak član sam kgj 
storil, ampak da bi vedel, daje 
možno v zvezi komunistov po
iskati in združiti tiste ljudi, ki 
lahko najbolje pomagajo rešiti 
konkretno vprašanje v svojem 
okolju.

Če ovrednotimo zvezo ko
munistov kot dejavnik na
prednih socialistično usmer
jenih družbenih sil in resno 
upoštevamo že na 6. kongresu 
KPJ izoblikovano stališče, ki 
pravi, da »zveza komunistov 
pri svojem delu ni in ne more 
biti neposredni operativni vo
dja in naredbodajalec niti 
v gospodarskem niti v držav
nem življenju, pač pa s svojo 
pohtično in idejno aktivnost
jo, predvsem s prepričeva
njem vpliva v vseh organizaci
jah, organih in ustanovah, da 
sprejmejo njeno linijo in sta
lišče ah pa stališče posamez
nih njenih članov, potem je 
(mora biti) komunist sleherni 
aktivist, ki v katerem koh kro
gu pluralizma družbenih inte
resov zavestno poskuša in tu
di uspe uveljavljati zvezo tega 
kroga interesov z interesom 
celote emancipacijskih priza
devanj delavskega razreda de
lovnih ljudi, mladine, žensk, 
narodov in narodnosti celot
nega človeštva«. Tako oprede
ljeno kadrovsko merilo pa ta
koj pokaže, da je v zvezi ko
munistov (pre)malo komuni
stov in da je v družbi vehko 
takšnih komunistov, ki orga
nizirano delujejo za osvobodi
tev ljudi od različnih vrst ne
svobode, podrejenosti in zati
ranja, ki pa vendarle niso or
ganizirani v zvezi komuni
stov.

Priredil: Vinko Blatnik 

Nadaljevanje prihodnjič
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val in prispeval pomemben 
delež h gospodarski rasti. 
Povprečna letna rast izvoza 
blaga in storitev v omenje
nem obdobju je bila 27,1-od- 
stotna, uvoz pa je rasel za 8,3 
odstotka. Precej pove poda
tek, da je leta 1980 delež iz
voza v bruto družbenem 
proizvodu znašal slabih 
6 odstotkov, štiri leta kasne
je pa 19,6 odstotka (delež iz
voza v bruto družbenem 
proizvodu je leta 1984 znašal 
23,1 odstotka). V tem obdob
ju se je primanjkljaj tekoče
ga dela plačilne bilance 
zmanjšal, predvsem zavoljo 
večjih turističnih pri
hodkov.

* M

Turško gospodarstvo spet pestijo stare težave

INFLACIJA IN ZUNANJI DOLG

Sploh je značilno, da se je 
primanjkljaj tekočega dela 
plačilne bilance v obdobju 
1979—1985 stalno spremi
njal. Leta 1980 je dosegel re
kordnih 3409 milijonov do
larjev, leta 1982 pa se je na 
podlagi delavskih nakazil 
zmanjšal na slabo milijardo 
dolarjev. Zmanjšanje teh na
kazil prihodnje leto je seve
da spet povečalo plačilnobi
lančni primanjkljaj. Da bi 
usmerili varčevanja turških 
delavcev v tujini na domače 
»ozemlje«, so sklenili z nem
ško »Dresdner Banke« spo
razum o vlogah turških de
lavcev v markah z 10-odstot- 
no obrestno mero. Te vloge 
so v plačilni bilanci priliv 
kratkoročnega kapitala Tur
čije.

SE POVEČUJETA
Turčija spada med tiste 

države, ki imajo za seboj ze
lo burno gospodarsko zgo
dovino in ki se na vse kriplje 
trudijo postati močan člen 
v verigi gospodarskih in po
litičnih odnosov v Zahodni 
Evropi. Njena prizadevanja, 
da bi ta cilj dosegla, pa so 
zlasti ob koncu osemdesetih 
let ovirale številne gospo
darske težave (rastoči plačil
nobilančni in proračunski 
primanjkljaj, inflacija, neza
poslenost in drugo). Spom
nimo se, da je bila Turčija 
takrat pred državljansko 
vojno, da so notranje politič
no ravnotežje kalili spopadi 
med različnimi političnimi 
partijami, na mednarodnem 
področju pa skrajno napeti 
odnosi z Grčijo. Vse to je se
veda zelo oteževalo uresni
čevanje stabilizacijskega 
programa, ki so se ga lotili in 
ki naj bi pripeljal do nujnega 
strukturnega prilagajanja 
gospodarstva.

Poleg gospodarske preno
ve so se v državi že takrat 
lotili tudi družbene, ki še 
vedno tr^ja, saj se trudijo 
pospešiti privatizacijo kapi
tala, liberalizacijo, politično 
modernizacijo in demokrati
zacijo. Turčija želi namreč 
izrabiti tisti politični in geo
grafski položaj bližnjev- 
zhodne in sredozemske dr
žave, ki se pripravlja na »sre
čanje z Evropo 1992«, hkrati 
pa želi ohraniti značaj stolet
ne države z islamsko identi
teto.

začetku stabilizacijskih pri
zadevanj je znašala stopnja 
inflacije 100 odstotkov, zato 
je razumljivo, da je bila po-, 
zornost vlade namenjena 
predvsem brzdanju splošne 
ravni cen. Ugotovili so, da se 
cene povečujejo predvsem 
zaradi izrazito ekspanzioni- 
stične denarne politike (rast 
domačih kreditov), poveče
vanja cen energije in vmeša
vanja države v politiko cen. 
Temu primerni so bili tudi 
stabilizacijski ukrepi vlade, 
saj je prišlo do hitrega padca 
realnih osebnih dohodkov. 
Natančneje, realni osebni 
dohodki so bili leta 1983 za 
44 odstotkov nižji kot 1980. 
leta, tako da seje življenjska 
raven turškega prebivalstva 
občutno poslabšala. Gospo
darska gibanja v tem obdob
ju pa so začela kazati pozi
tivne težnje: inflacije se je 
v treh letih zmanjšala s 130 
odstotkov na 23, izvoz pa se 
je potrojil in povečal z dveh 
milijard na 6 milijard dolar
jev. Tudi plačilnobilančni 
položaj se je izboljšal, sej se 
je primanjkljaj tekočega de
la plačilne bilance zmanjšal 
za 80 odstotkov. Stopnja ra
sti bruto družbenega proiz
voda je znašala povprečno 
4,5 odstotka, javni izdatki pa 
so se povečali le za skrom
nih 13 odstotkov.

v mednarodno trgovino. Od
piranje turškega gospodar
stva svetu je bilo posebej

očitno v obdobju 1980—1984,
ko se je delež zunanjetrgo
vinske menjave zelo poveče-

Turčija je do konca 1985 
leta povečala svoj zunanji 
dolg. Njena zasnova razvoja 
v zadnjih treh letih temelji 
na povečevanju zunanjega 
dolga. Slednji je leta 1985. 
znašal 17.500 milijonov do- 
laijev, kar j e bilo 34,7 odstot
ka - bruto družbenega pro
izvoda. Turčija je morala 
v istem letu izločiti za servi
siranje zunanjega dolga oko
li 40 odstotkov tekočega de
viznega priliva.

V zadnjih nekgj letih se ta
ko domača vlada kot Med
narodni denarni sklad ub 
data spet s podražitvami 
tudi z rastočimi proračun
skimi in drugimi izdatki, C 
Večja inflacija in naraščanj«?2' 
zunanjega dolga sta lani vidK 
no poslabšala splošne govs. 
spodarske razmere oziromfya° 
sta jasno opozorila na vs£/’ 
večje notranje in zunanje nete; 
ravnovesje gospodarskih toj-G 
kov. Zato nas ne sme čuditi”2« 
da so se odnosi med Medna~e 
rodnim denarnim skladenj 
in turško vlado poslabšali^ a 
MDS namreč meni, da Turn,0 
čiji do leta 1990 ne bo uspel<W0) 
obrzdati splošne ravni cerdei 
kar bo odnose med EGS iJten 
Turčijo resno obremenilo*® 
Inflacija bo letos okoli 49 odv, 
stotna. Izvedenci MDS sfU 
zaskrbljeni tudi zaradi manjtju 
šega izvoza v lanskem letUope 
zato je bilo lani okoli štirtdjj 
milijarde dolarjev zunanjetr-dc 
govinskega primanjkljaja5^ 
Nevarno se je povečal tudrro 
proračunski primanjkljaj, iiLC 
sicer kar za 66 odstotkov, le^ 
tos pa naj bi si le za 25 odje 
stotkov. -)ej(

Delež držav OECD v izvo-”^ 
zu Turčije se je od 46,8 odt g 
stotka leta 1981 povečal 
62,6 odstotka leta 198lJoc 
Hkrati se je delež držaji 
OECD v skupnem uvozih 
Turčije v omenjenem ob£ ■ 
dobju povečal od 47,5 
70,8 odstotka. Skratka, go-lafi 
spodarska prihodnost Turčijo 
je je precej odvisna od tegaoZ( 
ali bo vlada še vztrajala pri s< 
strukturnem prilagajanju ii11^ 
posodabljanju te države, 
želi postati polnopravna čla-^ 
niča Evropske gospodarski' 
skupnosti. Dolgoročno gle-i, j 
dano, je evropski trg bistven^ 
nega pomena za Turčijo, le-e* 
ta pa za interese EGS, ki žel?0" 
prek Turčije krepiti sodelo"6^ 
vanje z Bližnjim vzhodom.

Priredil: Emil

Marjan Orožen o obisku pri kitajskih in japonskih sindikatih

KORISTNA IZMENJAVA
REFORMNIH IZKUŠENJ

Kakšne uspehe je pravza
prav Turčija dosegla pri 
uresničevanju stabilizacij
skega programa v zadnjih 
osmih letih? V obdobju od 
1980 do 1985 si je pod okri
ljem Mednarodnega denar
nega sklada prizadevala 
predvsem znižati inflacijo, 
nezaposlenost, zmanjšati 
plačilnobilančni primank- 
Jjaj in osvoboditi gospodar
stvo pred pretiranim držav
nim intervencionizmom. Na

Turška vlada je dosegla te 
uspehe predvsem z ostrimi 
ukrepi, ki jih je zagovarjal 
tvorec turških gospodarskih 
in širših prenov Turgut Ozal. 
Toda leta 1983 so začeli od
stopati od začrtane stabiliza
cijske politike, saj so se 
vladni izdatki nepričakova
no povečali za 38 odstotkov, 
rast bruto družbenega proiz
voda se je zmanjšala z načr
tovanih 4,8 na 2,9 odstotka, 
inflacija pa se je povečala. 
Da bi bili izvozniki konku
renčno bolj sposobni, se je 
vlada odločila razvrednotiti 
liro, zato se je začelo gospo
darstvo bolj vključevati

Predsednik jugoslovan
skih sindikatov Maijan Oro
žen je pred časom obiskal 
Kitajsko in Japonsko, kjer 
se je pogovarjal z najvidnej
šimi sindikalnimi funkci
onarji. Kot je povedal ob vr
nitvi, je bil obisk zelo kori
sten za obe strani. Kitajski 
gostitelji so ga seznanili 
predvsem z desetletnimi iz
kušnjami z reformami. Be
seda je tudi tokrat tekla 
o mednarodnem sindikal
nem gibanju in možnostih 
za tesnejše gospodarsko so
delovanje.

Pogovori s Kitajci so po
kazali, da socializem po nji
hovem mnenju lahko doseže 
napredek le s celovitimi re
formami. Slednje so v tej dr
žavi že dale določene sado
ve, saj jim je uspelo narodni 
dohodek na prebivalca po
večati od 200 na 400 dolar
jev. Izboljšali so tudi živ
ljenjske in delovne razmere. 
Seveda so se precej zaostrila 
vprašanja zaposlovanja, cen 
in socialne varnosti delav
cev. Kljub temu pa kitajski 
sindikalni delavci v prenovi 
ne vidijo kakšne nevarnosti 
za delavski jutri. Slednje se 
pravzaprav lahko bojijo le ti
sti, ki niso sposobni živeti 
brez zaščite države, so dejali 
Marjanu Orožnu.

Nekatere kitajske izkuš
nje so zanimive tudi za nas. 
Kitajci so se odločili za sta
len odstotek obremenitve

gospodarstva, in sicer za pet 
let. Za uspešnost podjetij so 
odgovorni direktorji, odloča 
pa upravni odbor s soglas
jem delavske konference. 
Bolj prizadevni delavci so 
bolje nagrajeni.

Tudi kitajski sindikati se 
lotevajo svoje prenove. Po
stavili so si tri prednostne 
naloge: večjo neodvisnost, 
razvoj notranje demokracije 
in krepitev zaupaiya delav
skega razreda sindikatom. 
Ti naj bi nehali biti odvisni 
od partije, o delavskih inte
resih pa naj bi se stalno po- 
govaijali z državo. Notranjo

demokracijo naj bi poglobili 
predvsem z večjo samostoj
nostjo osnovnih sindikalnih 
organizacij, samostojnejšo 
kadrovsko politiko in bolj 
demokratičnimi volitvami 
vodilnih sindikalnih delav
cev z več kandidati. Število 
profesionalnih sindikalnih 
funkcionarjev (47000) naj bi 
ustrezno zmanjšali.

Kitajski sindikat se sicer 
ubada predvsem z zaščito 
delavcev, ustrezno razvojno 
politiko države, sodelova
njem pri upravljanju podje
tij in z izobraževanjem zapo
slenih. Največ pozornosti 
namenja delavcem, katerih

socialna varnost in material' 
ni standard postajata vs« 
bolj odvisna od gospodarski 
učinkovitosti. Načelno na) 
bi bil vsak brezposleni dela' 
vec deležen socialne varno; 
sti in med stavkami kitaj sK1 
sindikati menda stojijo o3 
strani delavcev, ki so pog°' 
sto žrtve birokratskega od' 
nosa.

Po besedah Maijana Oroi' 
na je bil njegov obisk pri j3' 
ponskih sindikatih name' 
njen oživitvi medsebojn? 
stikov, ki so manj pogosti k1 
pestri, kot so bih pred leti 
Kako povečati gospodarski 
učinkovitost, je pravzaprav' 
tisto vprašanje, na katereg3 
lahko jugoslovanskim sind>' 
katom n^jboti izčrpno odg? 
vorijo prav japonski sind>' 
kati. Njihove izkušnje so p0- 
učne tudi zato,ker se ne zav'_ 
zemajo le za večje delavsk3 
plače, ampak predvsem ? 
večjo kakovost življenja ? 
dela. Našim sindikatom o» 
bi omogočili navezovati ? 
krepiti stike z Mednarodpjj 
konfederacijo svobodo? 
sindikatov, ki o Svetov? 
sindikalni konfederaciji o?' 
ni, da ne predstavlja »sv^ 
bodnih sindikatov«. Ne o? 
zadnje kaže omeniti, da o^ 
bi japonski delavci odsl 
bolj pogosto obiskovali d? 
goslavijo, saj jim bo letalsk 
proga Tokio-Beograd 
vsekakor še bolj omogočal
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‘SPOROČILO ZA JAVNOST
e ta 
led' 
rba4_ 
i
:un-
a tki, Člani novinarskega aktiva 
anJVzda Delavska enotnost obveš- 
vidva,no javnost, da agonija našega 
gofptektiva še vedno ni končana, 

naša dosedanja prizadeva- 
on JJa, da bi sanirali finančni polo- 
vS*ši tozda, so bila zaman zaradi 

■ nepripravljenosti poslovodstva 
1 toj-Gp Dela na ta korak. Sanacija 
diti °zda bi namreč zahtevala, da se 
lna-0red 2300-članskim kolektivom 
loi^a kitovi cesti razkrije vse oza- 
galiJe afere »Jadran banka«in afe- 
Tnr^ 'delavska enotnost« in da bi 

1&i°rak odgovornost za finančni 
pei'Votn tozda prevzeti poslovodni 
cenjeJavci temeljne in delovne or- 
S iitinjzacye. Slednji so namesto 
nil0'2?a najprej zahtevali milijarde 
) od-?. Pokrivanje finančne luknje 
> sC* rePubliškega izvršnega sve- 

slovenskih sindikatov in 
1 btianske banke, ker pa so si 

prste, vidijo še vedno 
stirtdiflo vabijivo možnost za sana- 
jetr-ijo ČGP Dela in skrivanje last- 
jaja^d grehov v prodaji poslovnih 
tud-r°s toro v tozda na Celovški 43. 
ij, it Člani aktiva ugotavljamo, da 
/ lepšanje odgovornosti za raz- 

nds ere Po enem letu »reševanja« 
’e vedno ni rešeno. V zadnjih 
lekaj mesecih je delovno orga- 

zvO'^ CV° zapustilo pet najodgo- 
od?0fne^J^ Poslovodnih delavcev 

1 „1 Slavnim direktorjem in na- 
nQ%stnikoma. Zaradi »bezanja 
.98/Podgan z ladje, ki se potaplja«, 
ržav°t so to poimenovali v inter- 
/OZti'eto glasilu delovne organizaci- 
obf’ Se nujna in načrtovana reor- 

i ntfnizacUa ČGP dela še vedno 
go-) ^čela. Odgovornost za fi- 

AjaPčni zlom tozda Delavska 
ur :n°tn°si res nosi bivše vodstvo 
.ega-oeda Jn ^etovne organizacije 
1 P , priznava na tiho, zapitek pa
U il%’ bi v celoti plačali delavci 
-> W°zda. Slednji menimo, da to še 
čla-daleč ni pošteno, da bitka za 

Očiščevanje in sankcioniranje 
'Zgovornosti posameznikov še 

« končana, in temu primerno 
ie*w° tu<dj ukrepali. Pred nekaj 

>, Jezdni je samoupravna delavska 
želfontrola poslala ljubljanskemu 

lelO et/nemu javnemu tožilcu

Borisu Stadlerju novo ovadbo 
z dokumenti o čudnih poslih 
z »Jadran banko«, kije po stro
kovnem mnenju mag. Draga 
Kesiča finančno močno prizade
la delovno organizacijo ČGP 
Delo in ta se je pač znašla - in 
potopila tozd Delavska enot
nost, kije bila za to »najbolj pri
meren in hvaležen partner«.

Aktiv novinarjev tozda Delav
ska enotnost čutimo moralno in 
etično dolžnost, k čemer nas za
vezuje tudi kodeks jugoslovan
skega novinarstva, da javnost 
sproti in čimbolj celovito obveš
čamo o za nas bolečih dogaja
njih v našem okolju. Ta teden so 
na nas spet pritisnili, češ nehaj
te s svojo glasnostjo in bodite 
lepo tiho, pa boste vsi delavci 
dobili nove službe. Če ne boste

ubogali, nam pravijo, bo pa »za
radi vas 40 delavcev ostalo na 
cesti«. Tako torej, eksistence 
delavcev niso ogrozile napačne 
poslovne odločitve in najema
nje posojil za našimi hrbti, am
pak novinarska glasnost in na
čelnost! Da bi to bolje razumeli, 
so nam izplačali že tako nizke 
plače s štiridnevno zamudo in 
nas okarali, češ da nam delajo 
uslugo in nam v prid kršijo za
kone?! In to nam govorijo prav 
tisti, ki se gredo »samoupravno 
farizejstvo«, ki so se oklicali za 
zaščitnike delavcev, v resnici pa 
jih že nekaj mesecev naganjajo 
drugam v službe. Sprašujemo 
se, kje je tu osnovna človeška 
morala.

Izjavljamo, da za nobeno ceno 
ne bomo pristajali na kupčkanje

z ljudmi in da se bomo novinarji 
do konca borili za to, da niti en 
delavec in njegova družina ne 
bosta ostala brez kruha. Za do
sego tega humanega cilja bomo 
uporabili vsa pravna in druga 
tvorna sredstva. Vsi tisti, ki se 
skušgjo še naprej igrati z nami 
in našo novinarsko moralo, bo
do slej ko prej morali položiti 
orožje in plačati račun, kije zla
sti po moralni plati neizmerljiv.

Na koncu pripominjamo, da 
se z moralnega vidika ne bojimo 
stečaja tozda, s katerim nam kar 
naprej grozijo, pa čeprav velja 
med tozdom in ČGP Delom NE
OMEJENA SUBSIDIARNA 
ODGOVORNOST. Morebitni 
stečaj bo namreč sramota za vse 
tiste poslovodne delavce temelj
ne in delovne organizacije, kate
rih imena in priimke tako jav
nost kot temeljni javni tožilec 
dobro poznata. Bo slednji tudi 
ukrepal? Aktiv novinarjev 

tozda Delavska enotnost

MNENJE
Če hočeš razjeziti malčka, zač

neš pač s tisto o j ari kači in ste
klem polžu... Zato vemo, da 
vas vse že krepko boli glava za
radi podobne zgodbice z Delav
sko enotnostjo. Verjemite, nas 
še bolj! Toda tole nas tako grize, 
da se čutimo blago rečeno dolž
ni, da vam sporočimo tole kot 
dodatek sporočila javnosti:

Ob vseh zapletih okoli vašega 
glasila se je med drugim poka
zalo, da je RS ZSS prispeval po
lovico kupnine za našo (vašo) 
hišo na zdaj že zloglasni Celov- 
ški 43. Delavski svet tedgj še so
razmerno normalne temeljne 
organizacije združenega dela 
Delavska enotnost (v razširjeni 
sestavi) je ravnal kratko rečeno 
človeško, pošteno. Sprejel je 
sklep, da sindikatu vrača kupni
ni primeren delež stavbe. Spre
jel, poslal, objavil!

In kaj se je zgodilo nekgj me
secev po tem sklepu? Med dru
gim tudi to, da je sindikat zava
roval svoje pravice in odgovor
no do članstva ustanovil novo

podjetje za izdajanje časnika 
Delavska enotnost, delavski 
svet še obstoječe temeljne orga
nizacije istega nesrečnega ime
na pa je sprejel nov sklep, da 
novemu podjetju odda prostore, 
v katerih dela zdaj. Odda!

Gre pač za logiko »bolje nekaj 
kakor nič«, pa še ta je padla 
v vodo. Kolegij direktorjev ČGP 
Delo je namreč prepovedal, da 
bi Delavska enotnost smela biti 
v teh svojih, vaših, naših prosto
rih?! Prepovedal je torej, da še 
obstoječi tozd s še delujočim de
lavskim svetom razpolaga s svo
jo lastnino!

Kaj ne, da ne razumete? Naj 
vam malce pomagamo. Ko je 
ČGP Delo na vsak način vztraja
lo, da mora Delavska enotnost 
v celoti postati njegov organiza
cijski del, seveda ne tozd, kot 
doslej, smo se začudili nad to 
komaj verjetno trmo. Le zakaj 
nas tako ljubijo? Bolj so tuhtali, 
bolj sta rinila na plan le dva lo
gična odgovora: skomina jih po 
sindikalni članarini in po stavbi, 
katere polovico je kupila Delav
ska enotnost in polovico sin
dikat.

Ko je prva polovica zalogaja

splavala po vodi, so se kremplji 
še toliko trdneje sklenili okoli 
druge. Kot smo rekli, to je bilo 
takrat le ugibanje, res logično, 
a nedokazljivo. Požrli smo celo 
kar dobršno mero očitkov o zlo
namernosti, natolcevanju in kar 
še spada v to staro orožarno.

No, zdaj je končno popolno
ma jasno, kam pes taco moli. Ne 
glede na to, kaj vse so vtihotapi
li v »samoupravne« sporazume, 
je dejstvo le eno, tolikokrat po
novljeno: Ne glede na pravniška 
mešetarjenja ostaja, da je polo
vica hiše na Celovški, ki je očit
no še edina ceha za poravnava
nje starih grehov, kupljena 
s članarino slovenskih delav
cev! Res so možje na Delu to 
trditev spodbijali, češ da je skli
cevanje na članarino in sloven
sko delavstvo navadna demago
gija - toda prepričani smo, da 
lahko o tem razsojajo edino tisti, 
ki so dah denar in nikakor tisti, 
ki so ga zapravili oziroma tisti, 
ki bi ga radi zapravljali naprej. 
Ker smo o tem prepričani, vas 
na to spominjamo in čakamo, 
da boste razsodili.

Ciril Brajer

Krc po lobanjicah
Bratci moji, tole kreganje po 

časopisih mi čedalje manj diši. 
Se tale novinarska golazen vse 
bolj ustavlja pri nas, češ da 
smo mi krivi za razkol Jugo
slavije. Zatorej sem že prav ne
strpno pričakoval dan, ko jih 
bomo malo krčnih po tistih 
njihovih vohljaških lobanji
cah. In res, kot da bi brali moje 
mish, so se te dni na tiskov
nem svetu pri predsedstvu RK 
SZDL sestali naši slovenski 
tovariši in pri priči ugotovili, 
da je »medijska vojna že po
stala spodbujevalec kriznih 
razmer«. Da bo treba »odgo
vornost za javno besedo zao
striti z ostrejšimi pravih igre«, 
so še menih. Srbski tovariši pa 
nič. So se tudi oni sestali, ven
dar so ugotovili, da »srbski ča
sopisi uresničujejo politiko 
ZK Srbije in ZKJ«. Igre torej 
očitno še ni konec, toda nič se 
ne bojte, tudi po srbskih pisu
nih bo še padlo, seveda, ko pri
de čas za to.
Laž in Resnice

Moje razredne mish je očit
no bral tudi direktor ptujske 
Perutnine Alojz Gojčič, letal
ski as med prvaki našega giba
nja v Popitovih časih in ne
smrtni prijatelj direktorja Me- 
hanotehnike iz Izole Marjana 
Starca. Je rekel naš Lojz, da so 
zdgj oni trenutno na liniji: po
litika je pohtika, gospodarstvo 
je gospodarstvo, zato kar do
bro prodajajo v Srbiji. Če pa že 
imgjo težave, jim jih naredijo 
novinarji (kdo pa drug, op. p.), 
s katerimi imgjo nenehne teža
ve, ker da stalno pišejo laži. 
Lojz že ve, sgj ima z njimi veli

ke izkušnje še iz časov, ko je 
bila pohtika tudi gospodar
stvo in ko so novinarji tudi 
z njegovim blagoslovom odha
jali v Mehanotehniko ter 
o Starcu pisali same Resnice. 
Brambovec Šlampi

Ja, ja, s temi linijami je vehk 
križ. So se nekako prekrižale 
tudi na svoj čas najbolj gore
čem borcu za linijo ZK v Delo
vi hiši Vladu Šlambergerju, ki 
pa se je v zadnjem času prele
vil v čisto separatističnega slo
venskega brambovca. Je Vla
do samo z njemu lastno novi
narsko pronicljivostjo in obrt
no spretnostjo zadnjič prisluh
nili nekemu Jaši Almuliju, ki 
se mu je med drugim »zapisa
lo«, da, »dokler ne bodo pre
šteli lastnih protireformistov, 
protidemokratov in separati
stov, slovenskim in hrvaškim 
politikom ne bo uspelo prepri
čati drugih o svojih civilizacij
sko dobrih namenih in bodo 
še naprej goljufali albanske in
telektualce in albansko narod
nost.« Kakšne necivilizacijske 
in nekulturne mish, ah ne, 
Vlado?
Zdaj pa še Pepca

Ti boga, si morete mishti, da 
gojimo gada na prsih tudi 
v lastni hiši? Je zadnjič naša 
vrla v.d. direktroija Alenka 
Mišič potem, ko je našim fan
tom na popolnoma (ne)- 
mafijski način uspelo spraviti 
na kant Delavsko enotnost in 
dodobra zamajati Delovo hišo, 
ugotovila, da bodo zdcj novi
narji na DE krivi, če bodo nji
hovi sotrpini po stečaju ostali 
na cesti. Ti nepridipravi na
mreč pišejo in govoričijo na
okoli, da ne bodo pustih pro
dati tistega dela hiše, ki jo je 
RS ZSS kupil z denarjem iz 
članarine slovenskih delav
cev. Res, nezashšano, nemo
ralno in skrgjno egoistično. In 
ko ob tem še zvemo, da jim 
daje potuho še danes prva da
ma slovenskega političnega 
življenja, sama Pepca Kardelj, 
nam ne preostane drugega, 
kot da se vprašamo: le kam je 
zašla naša revolucija?

Dežurni zlobec: Kuli
m.
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ZA DELOVNE ORGANIZACIJE!
Kaj je potrebno za uspešno delovno 
organizacijo? PRAVE ODLOČITVE!

(1) Franc Hudej

Knjiga, po kateri boste vedno bolj 
posegali...

Priročnik iz prakse za prakso

(3) Jože Ramovš

Trajni priročnik za izdelavo in obnovo 
obrambnih, varnostnih., načrtov 
požarnega varstva in varovanja

(4) Milan Vršeč

SOCIALNI 
DELAVEC 
IN ALKO
HOLIZEM

Cena 39.000 din Cena 13.700 din Cena 28.600 din Cena 29.000 din

Naročilnica------------------------------------
^ri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška 

nepreklicno naročamo

knjige lahko naročite na naslov:

Klavska enotnost, Ljubljana, 
Velovška 43,

po ........ izvod knjige ODLOČANJE V GOSPODARSKIH ORGANIZACIJAH
po ........ izvod knjige UVOD V PRAVO OKOLJA
po ........ izvod knjige SOCIALNI DELAVEC IN ALKOHOLIZEM in
po ........ izvod knjige SODOBNA VARNOST IN DRUŽBENA SAMOZAŠČITA
Naročeno pošljite na naslov: .............................................................................
Ulica, poštna št., kraj: .........................................................................................

Račun bomo plačali v zakonitem roku. podpis pooblaščene osebe



________Slika: Nace Bizilj

Tudi huda gospodarska kriza slovenskim planincem ne more do živega

MIK NAD SIVINO VSAKDANJOSTI

Borza
sindikalnega
turizma
Vsakoletne težave pri zagotavljanju organiziranega 
oddiha za delavce in njihove družine so nas v Zvezi sindi
katov Slovenije spodbudile k organiziranju informativne 
borze sindikalnega turizma. Z njo naj bi zagotovili več 
možnosti za oddih tudi tistim okoljem, ki nimajo lastnih 
počitniških kapacitet oziroma bi bili pripravljeni za zame
njavo.
Borzo sindikalnega turizma si v zvezi sindikatov predstav
ljamo kot informativni pripomoček vsem tistim, ki so pri
pravljeni del svojih kapacitet ponuditi tudi drugim uporab
nikom kakor tudi tistim, ki počitniške kapacitete iščejo za 
svoje delavce. Zainteresirane delovne organizacije in 
osnovne organizacije ZSS vabimo, da nam objavljeno 
borzno sporočilo izpolnijo v skladu s svojimi potrebami in 
ga posredujejo Komisiji za športno rekreacijo in oddih 
delavcev - Zveza sindikatov Slovenije, Ljubljana, Dalma
tinova 4, 61000 Ljubljana.

Borzno sporočilo
Naslov DO ...........................................................................
Nosilec nalog na področju oddiha delavcev — ime in 
priimek ...............................................................................

Planinska zveza Slovenije je spet 
močnejša: združuje že 106.528 
organiziranih gornikov, to je 575 več kot 
pred letom dni
Po najnovejših podatkih 

Planinske zveze Slovenije je 
bilo konec minulega leta 
v naši republiki že 106.528 
organiziranih planincev. To 
je 575 več kot ob koncu leta 
1987.

Od kod ta neverjetna sla 
po hoji v gorah, ki planincu 
jemlje sapo in energijo, po 
drugi strani pa vliva novih 
življenjskih moči in veselje 
do jutrišnjega dne? Kaj tako 
množično žene v breg mlado 
in staro, vesele družbe in po

sameznike, zaljubljene parč
ke, slepe, invalide, preproste 
ljudi in intelektualce, tako 
in drugače razmišljajoče, go
spodo in ljudi z žulji nai ro
kah? V čem je ta nepremag
ljivi mik, da se ljudje hočejo 
približati soncu in se povz
peti nad sivino vsakda
njosti?

S skromno popotnico za
hajajo svetlobi in pričakova
njem naproti iz najrazličnej
ših razlogov. Nekateri kar 
tekmujejo v modrovanju,

Sklenjene delavske športne igre 
Maribora za leto 1988

DVANAJST TISOČ 
UDELEŽENCEV

V restavraciji Tovarne av
tomobilov Maribor je svet za 
športno rekreacijo in oddih 
pri mestnem svetu ZSS Ma
ribor pripravil slovesen zak
ljuček sindikalnih športnih 
tekmovanj za preteklo leto. 
Najboljši so ob tej priložno
sti prejeli zaslužena priz
nanja.

Številnim udeležencem je 
spregovoril Milan Holc, 
predsednik sveta za organi
zirani letni oddih, šport in 
rekreacijo pri mestnem sve
tu ZSS Maribor. Med dru
gim je dejal: »Z zadovolj
stvom ugotavljam, da je te- 
lesnokulturna dejavnost na
pravila v mariborskih delov
nih kolektivih korak naprej. 
Število sodelujočih je večje, 
športnih objektov imamo 
več in tudi na področju izo
braževanja strokovnih ka
drov ne držimo križem rok. 
Na minulih delovnih šport
nih igrah je v 19 panogah 
nastopilo 623 ekip in več kot 
12.000 športnikov in šport
nic iz 126 delovnih organiza
cij. Po podatkih kolektivov 
pa je na internih srečanjih 
sodelovalo kar 23.000 zapo
slenih.«

Ob koncu slovesnosti je 
predsednik Milan Holc po
delil najuspešnejšim eki
pam in posameznikom 156

pokalov in 254 zlatih, srebr
nih in bronastih kolajn. Za 
posebne zasluge pri razvoju 
športne rekreacije pa so pre
jeli plakete Ivanka Frešer 
(zlato, iz Surovine), Branko 
Rokavec (srebrno, UNZ) in 
Srečko Lipovnik (bronasto, 
Zlatorog). Prijetno srečanje 
mariborskih športnikov je 
povezoval Zvone Lebar, za 
vedro razpoloženje pa je po
skrbela pevka Andreja Ma
koter.

Uvrstitev delovnih orga
nizacij - moški:

Do 500 zaposlenih: 1. Swa- 
ty, 2. Feromoto, 3. Elektro, 4. 
SOZ, 5. Avtotrgovina TAM, 
6. Birostroj, itd.

Do 1500 zaposlenih: 1. 
Zlatorog, 2. ČGP Večer, 3. 
KB Maribor, 4. Primat, 5. 
PTT, 6. Svila, itd.

Do 2500 zaposlenih: 1. 
Konstruktor, 2. Jeklotehna, 
3. Mariborska livarna, 4. Bol
nica, 5. Gradis, 6. Tovarna 
dušika Ruše, itd.

Nad 2500 zaposlenih: 1. 
Metalna, 2. TAM, 3. TVT Bo
ris Kidrič, 4. Elektrokovina, 
5. Hidromontaža, 6. ŽTO, 
itd.

Skupna uvrstitev ženskih 
ekip: 1. TVT Boris Kidrič, 2. 
PTT, 3. Bolnica, 4. Metalna, 
5. KB Maribor, 6. TAM, itd.

D. Zagorac

kaj vse doživljajo v gorah in 
kaj jim le-te pomenijo. Veli
ka večina planincev pa 
o tem ne razglablja; prepro
sto pravi, da to počne zato, 
ker je v hribih - lepo. In 
v tem je pravzaprav tudi vsa 
modrost. Če to ne bi bilo ta
ko, planinarjenje v Sloveni
ji, pa tudi drugod po svetu, 
prav gotovo ne bi bilo med 
tistimi športi, ki množično 
navdušujejo staro in mlado. 
V hribih je pač lepo, nepri
merno bolj kot v najsodob
nejšem športnem parku ali 
kakršnikoli dvorani.

Zato ni naključje, da je 
v Sloveniji organizacija 
z največjim številom organi
ziranih športnikov Planin
ska zveza Slovenije. Kar za
deva množičnost, slovenski 
planinci nimajo tekmeca.

Pred vsemi: Ravne, 
Jesenice, Hrastnik, 
Radovljica

Delež prebivalcev Slove
nije, včlanjenih v planinsko 
organizacijo, se je od 5,32 
odstotka v letu 1987 povzpel 
na 5,33 odstotka v letu 1988. 
Občine z največjim številom 
planincev so še vedno Rav
ne na Koroškem, Jesenice, 
Hrastnik in Radovljica. Tu 
domujejo ljudje, ki sta jim 
hoja in izletništvo očitno 
ngjljubši šport. Peta po šte
vilu planincev je po najno
vejših podatkih občina Mo
zirje, ki je s tem Trbovlje 
spodrinila za stopničko 
navzdol.

Podatki o članstvu in raz
širjenosti planinarjenja v na
ši republiki kažejo, da se lju
dje kljub nižjemu življenj
skemu standardu hoji v gore 
niso odpovedali. Nasprotno: 
planinstvo se je še bolj utrdi
lo. Postalo je ena najpo
membnejših oblik telesno- 
kulturne dejavnosti oziroma 
športne rekreacije delovnih 
ljudi in drugih občanov.

Pri tem je razveseljivo, da 
je število organiziranih pla
nincev najbolj poraslo 
v majhnih društvih in 
v manjših krajih, tudi takih, 
ki so precej oddaljeni od na
ših lepih vršacev in je zato 
v njih obiskovanje gora šele 
v povojih. Najbolj so se v mi
nulem letu okrepila planin
ska društva Šentvid pri Stič
ni (za 159%), Metlika (150%), 
Borovnica (118%), Črnomelj 
(112%), Blagaj ana Polhov 
Gradec (85%), Snežnik Lo
ška dolina (65%), Podnanos 
(45%), Tesnila Trebnje

(40%), Aero Celje (39%), Ma
cesen Tolmin in Gradis 
Ljubljana (30%), Brežice 
(28%), Sloga Rogatec in Ma
riborski tisk - Večer (27%), 
Dolga pot Ljubljana (26%), 
Maks Meško Ormož (25%), 
Lesnina Ljubljana (24%).

Ob tem pa je precej pla
ninskih društev postalo siro- 
mašnejših, tudi v velikih 
krajih in v močnih delovnih 
organizacijah. Članstvo je 
najbolj upadlo prav v izrazi
to močnih društvih. Nekate
ra so v letošnje leto zajadrala 
le še s polovično posadko. 
Vzrokov za to gotovo ne gre 
iskati v manjši ljubezni do 
gora in v upadajočem živ
ljenjskem standardu. Vzroki 
so verjetneje subjektivni kot 
objektivni. Če ni prave ak
tivnosti, če animatoiji poči
vajo, če ni dovolj spodbude, 
potlej za društvo, razumlji
vo, tudi ni pravega zani
manja.

Gore so zrcalo naše 
revščine in bogastva

Če smo imeli v Sloveniji 
na začetku leta 1989 le malo 
manj kot 107 tisoč organizi
ranih planincev, moramo 
k temu dodati, da bolj ali 
manj redno zahaja v gore še 
nekajkrat toliko ljudi. Kdo
ve koliko? Vsekakor zelo ve
liko. Več sto tisoč. Podatek 
pa bi bil še bolj razveseljiv, 
če bi slovenskim planincem, 
ki opravljajo nadvse po
membno poslanstvo, nudili 
potrebno podporo. Ta je na
mreč razmeroma skromna 
oziroma mnogo manjša, kot 
bi človek pričakoval.

Še vedno namreč ne spo
štujemo že nekaj let starega 
dogovora, da bodo najmoč
nejši delovni kolektivi, to je 
tisti, ki imajo največ pod 
palcem, priskočili na pomoč 
našim gorskim postojan
kam. Teh imamo na srečo 
veliko, toda razen redkih iz
jem se same ne morejo pre
življati. Potrebujejo podpo
ro. Predvsem zato, da bi bile 
kar najbolje izkoriščene in 
za goste odprte čim več me
secev na leto. S tem bi priva
bile v naš prelepi planinski 
svet še več ljudi.

Sicer pa si, podobno kot 
v dolini, tudi v gorah kroji
mo usodo sami. Tudi naše 
planine so zrcalo, ki vsako
mur pokaže svojo revščino 
in obenem tudi svoje boga
stvo.

Andrej Ulaga

A. Počitniške kapacitete, ki smo jih pripravljeni ponuditi 
drugim
1. Počitniški dom v (kraj)................št. ležišč......... v času
od .... do ....
cena nočitve .......................................................................
cena penziona ...................................................................
cena po pogodbi ...............................................................
2. Počitniške hiše v................št. hišic......... št.
ležišč........v času od .... do ... .
cena nočitve ...........................................................
cena penziona ...................................................................
cena po pogodbi ...............................................................
3. Počitniške prikolice nameščene v............... št. priko
lic ........skupno število ležišč......... v času
od .... do ... .
cena dnevnega pavšala .....................................................
cena po pogodbi ...............................................................

B. Počitniške kapacitete, ki jih potrebujemo v sezoni 
1989
1. Počitniški dom, št. ležišč........v času od .... do ... .
kraj ob morju
kraj v notranjosti Slovenije ...............................................
drugje (npr. zdravilišča) .....................................................
2. Število počitniških hišic........s št. ležišč......... v času
od .... do........
kraj ob morju ...................................................................
kraj v notranjosti Slovenije .............................................
drugje (npr. zdravilišča) ...................................................
3. Število prikolic........skupno št. ležišč......... v času
od .... do........
kraj ob morju ...................................................................
kraj v notranjosti Slovenije .............................................
drugje (npr. zdravilišča) ...................................................

C. Pripravljeni bi bili zamenjati del kapacitet za oddih 
delavcev
1. Počitniški dom v (kraj)................št. ležišč......... za
enakovredna ležišča v kraju............... v času
od .... do........
2. Počitniške hišice v (kraj)................št. hišic .... s sku
paj ležišč........za enakovredna ležišča v kra
ju  v času od .... do.........
3. Počitniške prikolice v (kraj)................št. prikolic-
.... skupno št. ležišč .... za enakovredna ležišča v kra

ju ................v času od .... do.........

Borzna sporočila bo obdelala strokovna služba RS ZSS 
ter potrebe in ponudbo objavila v časniku Delavska enot
nost. Glede na dinamična dogajanja na področju sindikal
nega turizma predlagamo, da sporočila za borzo sindikal
nega turizma pošljete na naslov komisije do konca 
meseca maja.

Komisija za športno rekreacijo 
in oddih delavci



Dr. France Kresal (2)

kolektivne pogodbe in zakon o 
Minimalnih mezdah iz leta 1937
, Sedmega maja 1933 so na 
klavskem shodu v Maribo- 

ega i1 sprejeli ostro resolucijo 
ndi- brezposelnosti in niz- 
vne >!m mezdam; 21. junija pa je 
več ltr°kovna komisija našlo vi- 
tnih a na državo in javne ustano- 
me- ^ Poziv, naj sprejmejo iz- 

^ine ukrepe za omiljenje 
tav- r&poselnosti in socialne 
pri- ?e?e’ zniževanje mezd pa 
ab- :aJ se ustavi na eksistenč

ni minimumu. Zadnji dan) za
jn *vSusta 1933 je dal pobudo 

mo ^zakonsko določitev enot- 
,j jn .‘h minimalnih mezd mari- 
dih >?rski industrijalec Hutter. 
■pig_ ** 0rnic3 Z3 trgovino, obrt in 

°dustrijo v Ljubljani je iz- 
edla anketo o tem proble- 

Večina podjetnikov te- 
1111 predlogu ni nasprotova- 
a’ pač pa so bila mnenja 
;j?čno različna glede višine 
^tiimalnih mezd, skoraj vsi 

’ S*4 so zahtevali enotne mini- 
in ^alne mezde za vso državo.

diti

asu

Leta 1934 so delavske 
Gornice začele široko akci- 

za določitev minimalnih 
'ezd. Osmega julija so na 
eii odbora centralnega se- 
'fetariata delavskih zbornic 
Sarajevu sklenili začeti si- 

'ematično akcijo, da se izda 
akon o minimalnih mez- 

ker so ugotavljali, da so 
tezde raznih poklicev tako 
adle in da so tako neenake, 
a delodajalci z njimi hon
orirajo. Sklenili so sklicati 

a^no anketo, v kateri bi 
;0^m razpravljali. Ta anketa 

• »i 20- januarja 1935
oj- Pogradu. Delavske zbor- 
;.ke so izdale dve publikaci- 

<0' J o vprašanjih minimalnih 
isu ^ezd, ki sta jih napisala Bo

st.

gdan Krekič in Filip Vrat
nik. Vratnik je sestavil tudi 
načrt zakona o zavarovanju 
minimalnih zaslužkov in po
bijanju nelojalne konkuren
ce z delavskimi mezdami, ki 
ga je delavska zbornica 
v Ljubljani oktobra leta 1934 
poslala delavskim strokov
nim orgnizacijam v raz
pravo.

Bitko za eksistenčni 
minimum izbojevati 
v obratih

V tem osnutku je delavska 
zbornica zastopala mnenje, 
naj bi urejanje mezd spadalo 
v pristojnost mezdnih in
špektoratov na sedežih de
lavskih zbornic, ki bi jih se
stavljali trije stalni člani in 
zastopnika spornih strank. 
Predsednika inšpektorata bi 
imenoval minister za social
no politiko ali ban, druga 
dva stalna člana prav tako, 
le da enega na predlog zbor
nice za trgovino, obrt in in
dustrijo, drugega pa na 
predlog delavske zbornice. 
Delavske strokovne organi
zacije in tudi politične so ta 
osnutek ostro zavrnile, ne
katere načelno ves osnutek, 
druge samo nekatere določ
be. Delavske strokovne or
ganizacije, v katerih vodstva 
so se začeli v letih 1934 in 
1935 že uspešno vključevati 
napredni delavci in komuni
sti, so videli v osnutku ne
varnost, da bi bile ločene od 
sklepanja kolektivnih po
godb in urejanja mezdnih in

drugih delavskih razmer de
lavstva.

Zveza delavskih žensk in 
deklet je na delavsko zborni
co in vse strokovne organi
zacije naslovila resolucijo in 
kritiko osnutka, v kateri pra
vi, da je »že v principu na
pačno postavljati tak načrt, 
ki naj bo odvisen zgolj od 
države in akcije delavskih 
.zastopnikov’ z resolucijami 
in vlogami« in da se »reakci
onarna vsebina predloga ka
že že v razdelitvi višine mini
malnih mezd po starosti in 
spolu delavstva«, da osnu
tek »ne predpisuje nikakrš
nih družinskih doklad, na
mreč le rast plač sorazmerno 
z delavčevo starostjo«. Nad
zorovanje mezd po mezdnih 
inšpektoratih, ki jih nastav
lja in določa država, pa ne 
pomeni »nič več in nič manj 
kot negirati razredni boj«. 
»Podobno so organizirani 
inšpektorati v Hitlerjevi 
Nemčiji.

Pripisovali neki državni 
ustanovi sposobnost ureja
nja mezdnega razmerja v ko
rist delavstva je sposoben 
samo tisti, ki je zaplaval v fa
šistične vode. Edino možen 
sistem inšektoratov bi bil, če 
bi jih postavljali delavci, to 
pa je mogoče v čisto drugih 
epoha kakor pa danes.« In 
dalje ugotavlja, »ker so 
uredbe mezdnih inšpektora
tov obvezni sklepi za obe 
strani kot kolektivne pogod
be, to pomeni, da so prepo
vedane samostojne delavske 
akcije v borbi za delo in 
kruh«. Dalje zavrača osnu

tek, ker »izloča delavsko 
borbo na obratu, ki je edina 
v stanju privesti do uspe
hov«, ker »kofidicira na faši
stični način mezdno razmer
je, v katerem ima besedo 
edinole kapitalist, ker se bo 
tudi eventualni najboljši za
stopnik delavstva znašel 
vedno v razmerju 1 : 2« zato 
je treba »borbo za eksistenč
ni minimum prenesti izza 
zelenih miz na obrat in ga 
konkretno formulirati v pa
roli ,za višje mezde1«.

Delavske
organizacije samo za 
spodnjo mejo

Delavske strokovne orga
nizacije so zahtevale le za
konsko določitev minimal
nih mezd; pod to mejo v no
benem primeru ne bi smele 
pasti, vso preostalo ureditev 
mezdnih razmerij in zviševa
nje mezdnih skal pa naj pre
puste močnim akcijam de
lavskih strokovnih organiza
cij, ker slabotne delavske or
ganizacije ne bi mogle uve
ljavljati še tako dobre zako
nodaje o minimalnih 
mezdah.

Odločno in dosledno so se 
predlogu za enotno zakon
sko ureditev delovnih raz
mer upirali predstavniki in
dustrije v industrijski zbor
nici v Beogradu. Ko je bil 20. 
in 21. decembra 1934 cen
tralni zbor industrije v Beo
gradu, seje predsednik beo
grajske zbornice industri
alec Vlada Ilič izrekel proti
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predlogu, prav tako sekretar 
dr. Stevan Popovič. Vlada 
Ilič je zagovornikom zakon
ske določitve minimalnih 
delavskih mezd naravnost 
očital nelojalnost, češ da ima 
industrija na severu države 
vse ugodnejše proizvodne 
razmere: cenen (največ tuji) 
kapital, poceni električno 
energijo, cenejši premog, 
urejene ceste in železnice ter 
izkušeno industrijsko delav
stvo; deino ugodnost, ki jo 
ima industrija na jugu, na
mreč nižje delavske mezde, 
ki so v skladu z nizkimi ce
nami živeža in s skromnej
šim standardom prebival
stva, hočejo zagovorniki 
enotnih minimalnih mezd 
tej industriji odvzeti, tako da 
bi popolnoma izgubila kon
kurenčno sposobnost.

To je bilo res. Po statistiki 
industrije kraljevine Jugo
slavije, ki pa ne vključuje ru
darstva, monopola in držav
nih železnic, je bilo do leta 
1938 v Sloveniji in na Hrvat- 
skem investirano v eno de
lovno mesto okrog 35.000 
din kapitala, vrednost proiz
vodnje tega delovnega me
sta je znašala 65.000 dinar
jev, v drugih predelih pa je 
bilo v eno delovno mesto in
vestirano 48.000 din kapitala 
in je dajalo le 39.000 din 
vrednosti proizvodnje; v od
stotkih izraženo, je prišlo na 
Slovenijo 17% vsega v to in
dustrijo vloženega kapitala 
in 26,59% vrednosti proiz
vodnje, na Hrvatsko 30% ka
pitala in 37,15% proizvod
nje, na vse druge predele pa 
53% v to industrijo investi
ranega kapitala in le 36,26% 
vrednosti jugoslovanske in
dustrijske proizvodnje. In še 
drugače povedano, mezde 
so predstavljale na severu 
države neprimerno nižji od
stotek proizvodnih stroškov 
kot na drugih območjih. Za
to zanje večje mezde ne bi 
pomenile tolikšne obreme
nitve proizvodnih stroškov

kot za druge. Podjetniki so 
tako politični in mezdni boj 
za višje minimalne mezde 
spreminjali v konkurenčni 
boj.

Konkurenčni boj 
med podjetniki

Tako odločnemu nastopu 
beograjskih industrijalcev je 
prva popustila zagrebška tr
govsko - industrijska zbor
nica. Avgusta 1935 je izdala 
publikacijo Anketa o radnič- 
kim nadnicama i zaradama 
u industriji, ki sta jo napisa
la zagrebški industrialec 
Vladimir Arko in Benko 
G rado, statistik revije In
deks. Publikacija je vsebo
vala tudi načrt zakona o mi
nimalnih mezdah in plačah, 
po katerem bi se minimalne 
mezde določale regionalno 
po banovinah, urejale pa bi 
jih paritetne komisije.

Edino industrija dravske 
banovine je zavzemala do 
načrta zakonske določitve 
minimalnih mezd še vedno 
načelno stališče, da se mora
jo minimalne mezde določiti 
enotno za vso kraljevino.

Anketa o delavskih mez
dah v Sloveniji, ki jo je leta 
1935 izvedla delavska zbor
nica, pa je pokazala, da je 
bilo tudi v Sloveniji precej 
podjetij, ki so plačevala de
lavce po 1,50 din na uro, in 
statistika osrednjega urada 
za zavarovanje delavcev ka
že, daje leta 1934 prejemalo 
20.938 ali 26,51% zavarova
nih delavcev v Sloveniji 
manj kot 1,50 din na uro ali 
11,60 din na dan, vse leto 
1935 in do srede leta 1936 pa 
so mezde še padale.
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Še dve leti do odločitve o olimpiodi treh dežel

CIUI SO ISTI, 
Z IGRAMI ALI 
BREZ NJIH
Križ je dandanašnji z množičnimi prireditvami. Kako se 
do njih opredeliti, še posebej pri nas, ko pa nismo bili 
naklonjeni še nobeni? Udrihali smo tako po manifestaci
jah tipa štafeta kot po olimpiadi v Sarajevu, kandida
turi Beograda, Univerziadi... Saj se spomnimo — časi 
niso primerni, zdravstvo je na psu, za olimpiado pa naj
demo denar... najprej telesna kultura in šele potem 
takšni megalomanski zalogaji...

Nasprotniki takšne logike 
so nam kajpak najprej obesi
li pod nos malega duha, slo
vensko zaplankanost in celo 
pregovorno zavist. Mi pa na
zaj - motijo nas velikanski 
stroški in nič manjše gospo
darsko tveganje. Še bolj 
učinkovite in močne države 
niso znale vselej iztržiti vsaj 
za povračilo vložka, kako le 
bi to uspelo nam?

Toda nekaj gotovo drži: od 
tedaj nismo postali ne moč
nejši ne gospodarsko učin
kovitejši. Kot družba v celo
ti smo pač korakali po rako
vo. In naši ugovori niti niso 
bili zgolj ekonomsko obar
vani. Pisali smo, daje filozo
fija olimpijskih iger, ki jo 
kandidati tako radi prišteje- 
jo med pluse, skoraj že po
zabljena. Zmagal je ugled, 
boj za rekorde in vdor politi
ke v šport. Zdaj žene tekmo
valce gmotna korist in motiv 
časti je odrinjen, pa še gara
ški traningi otrok, prodor 
kemije, elitizma...

S takšnimi posmisleki 
smo torej stopili do jeseni
škega župana Jakoba Me
dje. Po tistem namreč, da se 
zarečenega kruha največ 
poje, samo zdaj Slovenci 
kandidati za zimske olim
pijske igre in pobuda je pri
šla iz zgornje savske doline:

»Tokrat je stvar vendarle 
malce drugačna. S Trbižem 
in Podkloštrom tesno sode
lujemo že dve desetletji. Ve
zi so mnogovrstne in števil
ne, zlasti na kulturnem in 
športnem področju.

Spontana srečanja in pri
reditve so prerasle v pravca
to organizacijo in veliko od 
tega je, kot pravimo, tradici
onalno. Ob vseh teh stikih je 
zamisel o skupni olimpiadi 
gotovo logično nadaljeva
nje. Zakaj naj ne bi bil olim
pijski duh nekakšna krona 
tega, v svetu svojevrstnega, 
sodelovanja treh dežel?

Tako smo se začeli leta 
1984 o tem resno meniti, se 
pripravljati in leta 1985 smo 
dali uradno vlogo. Tedaj so 
imeli Italijani še enega kan

didata in podprli so Gortino. 
No, tokrat tudi oni podpira
jo Trbiž kot del skupne kan
didature. Avstrija je tako in 
tako za in tudi predsednik 
njihovega olimpijskega ko
miteja, kije hkrati koordina
tor vseh evropskih olimpij
skih komitejev, seje vključil 
z obljubo, da bo za to pobu
do animiral druge.«

Zanimalo nas je, kateri 
interesi pravzaprav vodijo 
Jesenice, da se zavzemajo 
za olimpiado?

»Ta občina je bila preveč 
usmerjena v industrijo. Več 
kot 60 odstotkov družbene
ga proizvoda daje industrija 
in več kot polovico skupne
ga družbenega proizvoda že
lezarna! Ta podatek dovolj 
zgovorno kaže enostransko 
usmerjenost in s tem eno
stransko odvisnost. Vsak ni
haj razmer, ki prizadene že
lezarno, hkrati zaniha celo 
občino, v dobrem ali
slabem.

Zato smo se odločili krepi
ti tudi druge gospodarske 
verje, predvsem pa turizem. 
Takšno usmeritev šemo
sprejeli v svojih srednjeroč
nih in dolgoročnih načrtih. 
Precej smo za to že postorili, 
a nikakor ne dovolj in zlasti 
ne dovolj donosno. Od neko
liko več kot 6000 ležišč jih je 
komaj 2500 komercialnih; 
vse drugo je sindikalni turi
zem. Veste, kako smo pro
storsko omejeni, toda ta pro
stor je izredno kakovosten. 
Ostane le kar se da velik 
dvig kakovosti!«

Ki pa ni mogoč brez olim- 
piade?

»Je, a z njo prej in lažje! 
Saj ne čakamo. Ze od leta 
1985 delamo in nekaj imamo 
že pokazati. Špik je nov, sto
je apartmaji hotela Razor, 
dodatni apartmaji kompaso- 
vega hotela Alpina, zida se 
nekaj manjših penzionov in 
vse to že popravlja sestavo 
naše ponudbe.«

Potemtakem je moč ka
kovost dvigniti tudi brez 
iger...

»Seveda je, saj pravim. To

je naša edina logična usme
ritev. Še veliko objektov je 
potrebnih obnove, saj se izo
gibamo posegom v prostor. 
Poudarjam, ni nam do širje
nja, ampak do kakovosti!

Olimpijske igre pa so, če 
drugega ne, prava marketin
ška bomba. Ce je kraj znan, 
če zaslovi, je veliko lažje pri
dobivati goste tudi naprej. 
Takšne prireditve so velik 
magnet, najhitreje omogoči
jo prodor iz anonimnosti. Je
seni sem bil v Trentu, kjer je 
bila ustanovljena skupnost 
alpskih mest. Žal so udele
ženci precej slabo poznali 
naše razmere in po predsta
vitvi jih je ta dolina prijetno 
presenetila. Torej bomo mo
rali postati bolj prodorni. 
Naša soseda in sokandidata 
sta zagotavljala, da že sama

kandidatura na moč ugodno 
vpliva na dotok gostov.«

Pravite, da je že predsta
vitev v Trentu prijetno pre
senetila, da nas niso pozna
li ... Torej je pot jasna tudi 
brez olimpijskih iger. Kan
didatura in aktivnosti oko
li nje le potrjujejo naše sla
bosti, ki se jih sicer zaveda
mo toda...

»Natančno tako, prav to 
sem hotel povedati. Gre za 
postopno, graditeljsko delo 
in ne za kampanjo. Cilji 
z igrami ali brez njih so za
stavljeni in olimpiada treh 
dežel je le korak na poti do 
njih. Zavedamo se tudi mož
nosti našega gospodarstva, 
toda jasno je, da bo vlagalo 
sicer skromni kapital, če ga 
bo le moč kam pametno vlo
žiti. in tak vložek se kaže kot 
pameten.«

Obetate torej ekonomsko 
upravičenost iger - če 
bodo?

»No, brez tega bi se stvari 
gotovo ne lotevali. Seveda 
Kranjska gora in dolina nas
ploh potrebuje vse že ome
njeno, pa čistilno napravo, 
komunalno in drugo infra
strukturo. To bo tudi postor
jeno, naj ponovim, z igrami 
ali brez njih. Tudi žičniške 
naprave bo treba v vsakem 
primeru obnoviti...«

Obnoviti ali res vleči tudi 
na Vršič? Ljubitelji narave 
se boje posegov v prostor,

skrunjenja Triglavskega 
narodnega parka.

»Ni se jim treba bati. Saj 
vsi živimo v tem prostoru in 
če kdo, se mi zavedamo nje
gove dragocenosti. Res, po
samezniki sem ter tja pred
lagajo tudi projekte, ki bi 
pomenili nevarnost za oko
lje, tudi žičnice na Vršiču, na 
Triglav celo - toda to tudi 
brez olimpiade. Lahko zago
tovim, da nič doslej načrto
vanega in predvidenega za 
in glede olimpiade ne ogroža 
okolja. Nasprotno, izboljšu
je ga in mu dviguje kako
vost. Tako naravna dedišči
na kot kmetijska zemljišča 
so nam predragoceni.«

Ob vseh načrtih se vselej 
postavi vprašanje sredstev 
in takoj s tem virov?

»Od začetka je jasno, da 
bodo stroški porazdeljeni na 
tri sosede, namreč stroški za 
same igre. Kaj in kako pa bo 
kdo vložil na svojem, o tem 
se bo pač odločil vsakdo 
sam in to tudi sam imel. Ko
liko lahko pri tem pomeni 
občina, tudi vemo. Za pri
mer vznemimo ceste, ki so 
gotovo nacionalni interes. 
Potem trgovina, proizvajalci 
športne opreme, tekstila, 
hrane, pijač... Sicer pa, ali 
lahko pri takšni stvari sploh 
izločimo kateri segment go
spodarstva!!«

To, kar govorite, je po 
zdravi pameti. Žal pa pri

nas pot od zdrave parne' 
do uresničitve ni tako p*1 
prosta. Še vedno ne!

»Drži, toda časi se le spf 
minjajo. V Sloveniji smo P 
organizacijski plati goto''; 
sposobni izpeljati takšni 
prireditev, to smo že večktf 
dokazali. Da pa vse bo 
zmaguje gospodarska lož1 
ka, tudi obeta.«

Gre torej za avtohtono s 
misel, gospodarski inter 
in ne za politično botrij6 
megalomanstvo in podob 
na strašila naše preteklosti 
ki so še vedno precej 
vahna?

»Da! Ne gre za sanje amt 
cioznežev, za ozke interes! 
in že od začetka skrbimo, < 
bo vse gospodarsko utem<| 
ljeno. Delamo po sistemu »1 
malega raste veliko« in p9! 
buda iz teh krajev si iš# 
podporo naprej. Doslej ni ■ 
nič prišlo »od zgoraj«. Leti 
1991 bo padla dokončna o<tf 
ločitev, kaj pa Evropo čak 
leto zatem, tudi veste. Tu4 
to, kar počnemo mi, je vkljtj 
čevanje v evropski 
in prebijanje osame, 
gospodarsko kot 
odpiranje v svet. 
tura Evrope je takšna, 
namerijo v srednji Evropi 
zato je zanimanje 
prav za to območje 
To je treba izkoristiti na 
načine.«

Ciril
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